
سخنگوی دولت  گفت :ما معمولا وظیفه داریم که هراز 
چند گاهی به مراجع عالی مقام گزارش های کشور را بدهیم 
و از آن ها راهنمایی می گیریم. سفرها به قم کار مستندی 
است که دولت انجام می دهد و مشکل خاصی هم نیست که 

بخواهیم در قم آن را حل کنیم. 
 محمد باقرنوبخت روز گذشته در جمع خبرنگاران  در 

پاسخ به این سوال که آیا در دولت کارگروهی برای ارتباط 
با مراجع در قم تشکیل شده است گفت: همه دستگاه ها 
ارتباطات خود را با مراجع بزرگوار دارند، ولی کارگروه ویژه ای 
نیست ما معمولا وظیفه داریم که هراز چند گاهی به مراجع 
عالی مقام گزارش های کشور را بدهیم و از آن ها راهنمایی می 

گیریم. سفرها به قم کار مستندی است ...

پاشنه آشیل ائتلاف اصولگرایان، جبهه پاید اری است که می تواند  شب آخر لیستی جد ا بد هد . این را احمد  توکلی، نمایند ه 
مرد م تهران د ر مجلس می گوید  و به اصولگرایان هشد ار می د هد  که د ر رابطه با جبهه پاید اری احتیاط کنند . از صحبت های 
توکلی این گونه برمی آید  که این پاید اری قابل اعتماد  نیست و باید  د ر رابطه با این گروه احتیاط لازم شود . توکلی در ادامه 
می گوید : جبهه پاید اری می تواند  شب آخر لیستی را بد هد  که تعد اد ی را حذف و افراد  خود ش را اضافه کند  و د ر نتیجه برخی 

رای نیاورند  و رای آنها شکسته شود . این اقد امی است که د ر مجلس قبلی انجام د اد ند ...
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اینکه  بیان  با  اصلاح طلب  سیاسی  فعال  یک   
پایداری های قم رنگ عوض کرده اند، گفت: افراد مورد نظر 
جبهه پایداری در انتخابات پیش رو در قم، با تابلوی جبهه 
پایداری به میدان انتخابات نمی آیند، چون می دانند این 

تفکر جایی در میان مردم ندارد.
سیدهادی شفیعی با اشاره به فضای سیاسی قم در 
آستانه انتخابات دهمین دوره مجلس شورای اسلامی، 
اظهار داشت: بعد از انتخابات ۹۲، نقشه های اقتدارگرایانی 
که می خواستند اصلاح طلبان از عرصه سیاسی کشور به 
کلی کنار گذاشته شوند، نقش بر آب شد و خوشبختانه 
حرکت های خوبی در جریان اصلاح طلبی قم در حال انجام 

است که نتیجه آن اعلام خواهد شد....

از  برخی  خبر  به  واکنش  در  کشور  وزیر  مقام  قائم 
منتفی  بر  مبنی  امروز مجلس  ها درباره مصوبه  رسانه 
شدن انتخابات الکترونیکی مجلس گفت: آنچه که امروز 
نمایندگان مجلس در خصوص طرح اصلاح موادی از قانون 
انتخابات مجلس شورای اسلامی تصویب کردند به منزله 

منتفی شدن انتخابات الکترونیکی نیست. 
حسینعلی امیری روز سه شنبه در واکنش به خبر 
صدا و سیما با عنوان »الکترونیکی شدن انتخابات مجلس 
منتفی شد« در گفت و گو با خبرنگار سیاسی ایرنا این 
نیاز  مورد  افزار  سخت  افزود:  کرد.وی  بیان  را  مطلب 
انتخابات الکترونیکی به تایید شورای نگهبان رسیده است 
و هم اکنون تجهیزات لازم در حال تولید و نرم افراز آن نیز 
مراحل تست و آزمایش خود را طی کرده است و بزودی 
به شورای نگهبان ارایه خواهد شد که بعد از این مرحله 
در خصوص حوزه هایی که قرار است انتخابات الکترونیکی 
در آن برگزار شود با شورای نگهبان به تعامل و تبادل نظر 
خواهیم پرداخت .سخنگوی وزارت کشور با بیان اینکه 
امروز بنده در مجلس حضور داشتم، یادآور شد: یکی از 

نماینگان اظهار داشت با توجه به اینکه ...

یک فعال سیاسی اصلاح طلب:

پایداری های 
قم رنگ عوض 

کرده اند

سایه بدعهدی پایداری ها بر اردوگاه اصولگرایان

اصولگراها د ر كابوس 
لیست شب آخر 

 در مرکز شماره ۲ سیاست چه خبر است؟

رقابت شاگردان مصباح با جامعه مدرسین

محمد رضا عارف: 

در قاموس اصلاح طلبی، تخریب وجود ندارد

دومین دروازه بان لیگ برتری بازداشت شد

سخنگوی دولت : 

مشکل خاصی نیست 
که بخواهیم در قم آن را حل کنیم 

2

2

7

7

رییس  جمهوری بر استفاده حداکثری از ظرفیت ها و پتانسیل های موجود و 
فضای بوجود آمده پس از توافق هسته ای در راستای ارتقاء سطح همکاری های ایران 
و آلمان تاکید کرد و افزود: تهران و برلین راه گسترش روابط همه جانبه را گشوده اند. 
به گزارش ایسنا، حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی روز سه شنبه در دیدار 
»گرهارد شرودر« صدراعظم سابق آلمان، روابط مثبت تاریخی میان ایران و آلمان را 
زیربنای توسعه مناسبات و همکاری ها برشمرد و با اشاره به نقش سازنده و مثبت 
آلمان در جریان مذاکرات هسته ای ایران با 1+5، اظهار داشت: امروز در آستانه اجرای 

برجام شرایط برای ارتقاء بیشتر سطح روابط با ایران فراهم شده است و باید به گونه 
ای عمل کنیم تا همه طرف های مذاکره از این توافق احساس رضایت کنند. 

روحانی با بیان این که همکاری های گسترده اقتصادی، منطقه ای و 
سیاسی باید ثمره تلاش هفت کشور پس از مذاکرات و توافق باشد، گفت: 

باید همزمان با اجرای این توافق پایه های آن را مستحکم کنیم و به دنیا 
نشان دهیم که مذاکره و گفتگو می تواند ما را به یک نقطه مثبت همه 

جانبه برساند...

روحانی در دیدار صدر اعظم سابق آلمان: 

ایران در اجرای توافق هسته ای مصمم است

4

روزنامه

ظلم به امام توسط تازه انقلابی شده ها

2

2

2

دفتر آیت الله هاشمی با صدور اطلاعیه ای اعلام کرد:

2

قائم مقام وزیر کشور: 

انتخابات الکترونیکی 
منتفی نشده است

قابل توجه مودیان محترم مالیاتی

روابط عمومی اداره كل امور مالیاتی استان قم 

به اطلاع کلیه اشخاص 
حقوقی و حقیقی موضوع بند)الف( و )ب( 

ماده ۹5 قانون مالیات های مستقیم می رساند ، 
مهلت ارسال الکترونیکی فهرست معاملات فصل 
پاییز ۹4 از طریق سامانه WWW.TAX.gov.ir و 

یا به صورت لوح فشرده )CD( حداکثر 
تا پایان دی ماه سال جاری می باشد.
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3 اشتباه بزرگ 
محاسباتی عربستان

اماکن  به  ازتهاجم  مقامات عربستان یک هفته پس 
دیپلماتیکی این کشور در ایران همچنان به حملات بی 
امان خود به تهران ادامه می دهند.آنها موفق شدند در این 
کارزار،شورای همکاری خلیج فارس و اتحادیه عرب را البته نه 

آنگونه که انتظار داشتند با خود همراه کنند. شورای همکاری و اتحادیه عرب طی روز های 
شنبه و یکشنبه دریک انتظارکاملا طبیعی، همراهی آشکار و نه الزاما همدلی خود با ریاض 
را اعلام وایران را محکوم کردند.خب غیر از این چه توقعی بود!؟و لحن تند بیانیه ها چه 
تفاوتی با دیگر موارد مشابه در سال های گذشته داشت؟.اما این سوال جدی مطرح است" 
آیا عربستان به هدف نهایی خود برای ایجاد یک ائتلاف جهانی علیه تهران" دست یافت؟.

در اثباتی ترین نگاه عربی هم پاسخ منفی ست.
برخی دیپلمات های غربی مقیم امارات معتقدند مجموع اتفاقات یک هفته اخیر خصوصا 
مواضع بسیاری از کشورها در قبال ایران ،عربستان رادر میانه راه به این نتیجه رساند مجموع 
محاسباتشان چندان دقیق نبوده و تحقق یک اجماع عملی سیستماتیک علیه ایران تقریبا 
امرغیر ممکنی خواهد بود.یک مقام عالیرتبه وزارت خارجه عمان می گوید قبل از نشست 
های شورای همکاری و اتحادیه عرب به همتایان عربستانی خود پیغام دادیم " باید درک 
کنند اعراب تا آنجا که به محکومیت حمله به سفارت باشد با آنها همراهی خواهند کرد،اما 

نه بیشتر. در بین اعراب دیدگاه های سیاسی یکسانی درباره ایران وجود ندارد".
از سوی دیگر به نظر میرسد نحوه برخورد مسئولان ایران با بحرانی که از درون تهران 
شکل گرفت، در مهارسرعت عمل سعودی ها نقش مهمی رابازی کرد.مسئولان ایران 
هرچند در ساعات اولیه حمله به سفارت عربستان دچار شوک امنیتی شدیدی شدند، اما 
بلافاصله و به گونه یی شگفت انگیزبر اعصاب خود مسلط واز تعمیق یک بحران و بازی 
حجازی"رم دادن شتر در بیایان" که می توانست دستاوردهای 2 سال تنش زدایی در 
سیاست خارجی رئیس جمهور روحانی را به زیر سوال ببرد جلو گیری کردند .ظریف وزیر 
خارجه ایران با خونسردی در نیویورک تایمزنوشته است" در بحران اخیرپاسخ ما همراه با 
خویشتن داری بوده است".خویشتن داری تعجب برانگیزی که ریاض دردومین محاسبه 
خود آن را پیش بینی نکرده بود.متقابلا نحوه برخورد ایران با بحران اخیرموجب شد حتی 
مواضع دولت های غربی خصوصا ایالات متحده که مقامات سعودی حساب ویژه یی روی 
آن باز کرده بودند، ازانتظار تهران فراتر نرود. سومین اشتباه محاسباتی عجیب و غیر قابل 

پیش بینی ریاض در همین جا نمایان شد.
اما اینکه مقامات عربستانی با کدام دلایل و چرا به این نتیجه رسیدند با ایجاد مسئله 
خود به بحران فراگیر عربی می توانند بازی را به یک دومینوی ضد ایرانی آنهم در آستانه 
اجرای توافق هسته یی و بازگشت ایران به جامعه بین المللی )2 برنامه و وعده محوری 
پرزیدنت روحانی(تبدیل کنند؟ به یک سوال مهم تبدیل شده.آیا با تداوم بحران می خواهند 
سنت در حال رنگ باختن "امنیت منطقه فقط با ما" را زنده نگه دارند؟. شاید این چندان 
ارتباطی با ایران، سیاست های این کشوردر منطقه و وقایع اخیردر تهران نداشته باشد،اما 
به گونه یی مستقل اقدامات سعودی ها و اعراب محافظه کار خلیج فارس مدتهاست که 
توجه محافل سیاسی و امنیتی اروپا و ایالات متحده را به سوی خود جلب کرده. جدای از 
گزارش های امنیتی سال های 2006 تا 2011 نهادهای اطلاعاتی ایالات متحده خصوصا 
نهاد اطلاعات ملی آمریکا، NIE ،گزارش یک ماه پیش سازمان اطلاعات خارجی آلمان به 
وضوح از اقدامات نگران کننده سعودی ها و عواقب امنیتی ایدئولوژی حاکم بر عربستان در 

منطقه و سراسر جهان پرده برداشته است.
اما دلیل این اقدامات چیست؟.شاید فقدان یک نیروی موثر و متعادل کننده در منطقه 
مانند ایران؟ و یا اعتماد کردن بیش از اندازه به کشورهای محافظه کار عرب!؟، که بازهم خود 
ناشی از علت اول می تواند باشد. این را نمی دانم! اما نتیجه آن فقدان و این اعتماد موجب 
شده اعراب عملا امنیت و ثبات استراتژیک منطقه طی 3دهه اخیر را به گروگان بگیرند. 
اکنون به نظر می رسد عربستان با بالابردن درجه حرارت خاورمیانه و خلیج فارس،در صدد 
حفظ گروگان خود وتداوم سنت رو به زوال "امنیت اتکایی و منافع مشترک" با متحدان 
غربی ست.اما این استراتژی کهنه با توجه به دکترین جدید ایالات متحده در منطقه به 3 
دلیل در حال تغییر است اما ریاض حاضر به پذیرش آنها نیست.نخست، اعراب محافظه 
کار دیگر نمی توانند هزینه ها و مسئولیت تامین امنیت و ثباتی که خود عامل برهم زدن 
آن هستند را متوجه غرب و مشخصا ایالات متحده کنند.دوم، همانگونه که پرزیدنت اوباما 
از سال2013 تاکید کرده "اعراب و متحدان منطقه یی ما خود باید این مسئولیت ها به 
عهده بگیرند. این انتظار که ما برای آنها باید بجنگیم و هزینه بدهیم دیگرقابل قبول نیست".

سوم،تغییر نگاه غرب درهمکاری با ایران به هر دلیل و یا منتج ازهر تجربه قبلی که باشد، 
سیاستی راهبردی ست و بروز حوادثی مانند وقایع تهران نمی تواند بر آن تاثیری بگذارد.

مشکل این است که ریاض حاضر به قبول این دکترین نیست.بله ؛آنها درست متوجه شده 
اند!آلیس دیگر نمی تواند و نباید در سرزمین عجایب تنها زندگی کند

قائم مقام وزیر کشور: 

انتخابات الکترونیکی منتفی نشده است 
قائم مقام وزیر کشور در واکنش به خبر برخی از رسانه ها درباره مصوبه دیروز مجلس 
مبنی بر منتفی شدن انتخابات الکترونیکی مجلس گفت: آنچه که  نمایندگان مجلس در 
خصوص طرح اصلاح موادی از قانون انتخابات مجلس شورای اسلامی تصویب کردند به 

منزله منتفی شدن انتخابات الکترونیکی نیست. 
حسینعلی امیری روز سه شنبه در واکنش به خبر صدا و سیما با عنوان »الکترونیکی 
شدن انتخابات مجلس منتفی شد« در گفت و گو با خبرنگار سیاسی ایرنا این مطلب را بیان 
کرد.وی افزود: سخت افزار مورد نیاز انتخابات الکترونیکی به تایید شورای نگهبان رسیده 
است و هم اکنون تجهیزات لازم در حال تولید و نرم افراز آن نیز مراحل تست و آزمایش 
خود را طی کرده است و بزودی به شورای نگهبان ارایه خواهد شد که بعد از این مرحله در 
خصوص حوزه هایی که قرار است انتخابات الکترونیکی در آن برگزار شود با شورای نگهبان 
به تعامل و تبادل نظر خواهیم پرداخت .سخنگوی وزارت کشور با بیان اینکه امروز بنده در 
مجلس حضور داشتم، یادآور شد: یکی از نماینگان اظهار داشت با توجه به اینکه در تبصره 7 
ماده 9 قانون انتخابات مجلس شورای اسلامی مجوز برگزار شدن انتخابات الکترونیکی وجود 
دارد آنچه که به عنوان مواد الحاقی به طرح مذکور در کمیسیون شوراهای مجلس شورای 
اسلامی اضافه شده است دارای شان آیین نامه ای است و مطلقا به معنای عدم مجوز قانونی 
برای برگزاری انتخابات الکترونیکی نمی باشد .امیری ادامه داد: در نهمین دوره انتخابات 
مجلس شورای اسلامی و توافق بین وزارت کشور و شورای نگهبان اخذ رای و شمارش 
آرا در 14 حوزه انتخابیه به صورت الکترونیک انجام شد و نتایج انتخابات به تایید شورای 
نگهبان رسید و نامزدهای منتخب هم اکنون در مجلس شورای اسلامی حضور دارند.وی 
اضافه کرد: بنابراین با وجود حکم تبصره 7 ماده 9 قانون انتخابات، شورای نگهبان نیز با اصل 
برگزاری انتخابات الکترونیکی مخالفتی ندارد.قائم مقام وزیر کشور ادامه داد: بنابراین خبر 
خبرگزاری صدا و سیما مبنی بر منتفی شدن انتخابات الکترونیکی مجلس دهم تکذیب 
می شود.نمایندگان مجلس شورای اسلامی دیروز به بررسی طرح اصلاح موادی از قانون 
انتخابات مجلس شورای اسلامی اعاده شده از شورای نگهبان پرداختند و این طرح را اصلاح 
کردند.برخی رسانه ها درباره طرح امروز خبری مبنی بر منتفی شدن انتخابات الکترونیکی 

منتشر کردند که از سوی قائم مقام وزیر کشور این موضوع تکذیب شد.

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس:

حمله کنندگان به سفارت عربستان 
تحریک شده بودند

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی از قوه قضائیه خواست تا به موضوعِ حمله 
به سفارت عربستان دقیق و جامع رسیدگی کند.

عوض حیدرپور در گفت و گو با خبرآنلاین با اشاره به امنیتی بودن حمله به سفارت 
عربستان طبق گفته ابراهیم رئیسی دادستان کل کشور گفت: حمله به سفارت عربستان 
یک اقدام نابخردانه و غلط بود. تنها تظاهرات مقابل سفارت عربستان کافی بود، نباید افراد 

تجمع کننده وارد سفارت می شدند و خسارت به بار می آوردند.
وی با بیان احتمال تحریک شدن حمله کنندگان به سفارت عربستان از سوی 
دستگاه های جاسوسی، از قوه قضاییه و نهادهای اطلاعاتی خواست تا دقیقا به این موضوع 

رسیدگی کنند.
این عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی ریشه های حمله به سفارت 
عربستان را رفتارهای آل سعود برای ایجاد نابهنجاری و شر در منطقه دانست و بیان 
کرد: عربستان بعد از موج بیداری اسلامی با یک وضعیت خاص و بحرانی در کشورش 
مواجه شد و تلاش کرد با دستگیری وسیع مبارزین از جمله شیخ نمر و ایجاد فرافکنی، 
این موج را به سمت کشورهای سوریه، عراق و یمن منحرف کند. با ورود به سال 2016 
در حالیکه جنگ را به سمت این سه کشور کشانده بود شیخ نمر و تعداد دیگری از 

مبارزین را شهید کرد. 
وی افزود: این دست اقدامات با مخالفت جمهوری اسلامی ایران روبرو شد. مردم ایران در 
تهران برای نشان دادن مخالفت خود با سیاست های تفرقه افکنانه آل سعود مقابل سفارت 
عربستان تظاهرات کردند و متاسفانه با نابخردی وارد سفارت شدند و خساراتی به بار آوردند. 
دولت عربستان پس از این اتفاق برای دامن زدن به چالشی که خودش در منطقه بوجود 
آورده بود، سعی کرد تعدادی از کشورها را برعلیه ایران با خود همراه کند تا بلکه بتواند 

بحران درون کشورش را به داخل جمهوری اسلامی ایران نفوذ دهد.
حیدرپور با اشاره به نامه ای که محمدجواد ظریف وزیر امورخارجه به شورای امنیت و 
سازمان ملل و بان کی مون فرستاده بود و در آن اقدامات عربستان را موجب بوجود آمدن 
بحران در منطقه و جهان برشمرده بود؛ به دولت عربستان توصیه کرد: خواسته ها و مطالبات 
مردم کشورتان را بشنوید. دوران پادشاهی و حکومت یک خانواده یا یک ایل بر مردم به 

سر آمده است.
وی همچنین از شورای امنیت خواست تا اقدامات جدی را برای چالش زدایی و 

نابهنجاری که عربستان سعودی در منطقه بوجود آورده است، صورت دهد.

یادداشت

اخبـار

سخنگوی دولت  گفت :ما معمولا وظیفه داریم که 
هراز چند گاهی به مراجع عالی مقام گزارش های کشور 
را بدهیم و از آن ها راهنمایی می گیریم. سفرها به قم کار 
مستندی است که دولت انجام می دهد و مشکل خاصی 

هم نیست که بخواهیم در قم آن را حل کنیم. 
 محمد باقرنوبخت روز گذشته در جمع خبرنگاران  در 
پاسخ به این سوال که آیا در دولت کارگروهی برای ارتباط 
با مراجع در قم تشکیل شده است گفت: همه دستگاه 
ها ارتباطات خود را با مراجع بزرگوار دارند، ولی کارگروه 
ویژه ای نیست ما معمولا وظیفه داریم که هراز چند گاهی 
به مراجع عالی مقام گزارش های کشور را بدهیم و از آن ها 
راهنمایی می گیریم. سفرها به قم کار مستندی است 
که دولت انجام می دهد و مشکل خاصی هم نیست که 

بخواهیم در قم آن را حل کنیم. 
دولت در انتخابات قانون را اجرا می کند 

سخنگوی دولت  در ادامه در واکنش به انتقاد از هیأت 
های اجرایی انتخابات درباره تائید صلاحیت ها که صورت 
گرفته است، تاکید کرد:  همواره اعلام کرده ایم که دولت در 
انتخابات قانون را اجرا می کند قانون برای تائید صلاحیت 
افراد به هیأت های اجرایی اجازه اجتهاد شخصی نداده 
است و مشخصا بر اساس اطلاعات مراجع چهارگانه عمل 
می کند. این نقطه قوت دولت به حساب می آید که بر 
اساس سلایق شخصی خود عمل نکرده است. گزارشی 
هم که وزیر کشور به هیأت دولت داد مبنی بر این بود که 
هیأت های اجرای فارغ از گرایش های سیاسی و جناحی 
عمل کردند و امیدوارم در فضای بی تنشی انتخابات آینده 
را برگزار کنیم. سخنگوی دولت همچنین درواکنش به 
سوالی درباره احتمال امنیتی شدن انتخابات تصریح کرد: 

امیدواریم با تبیینی که مقام معظم رهبری درباره حق 
الناس انجام دادند انتخابات قانونی داشته باشیم و قطعا 

شورای نگهبان نیز فضای قانونی را پیش خواهد برد.
دولت از عاملان حمله به سفارت عربستان 

شکایت می کند 
 نوبخت در بخش دیگری از سخنان خود اظهار کرد: 
اقدام عربستان قابل نکوهش و محکومیت بود و ما هم از 
سوی دولت اتفاقی که برای شیخ نمر پیش آمد را محکوم 
کردیم اما از طرفی دولت به هیچ وجه رفتارهای غیرقانونی 
و غیر مدنی را تائید نمی کند. اتفاقی که در حمله به سفارت 
عربستان به وجود آمد در جهان یک چهره غیرواقعی از 
ملت بزرگ ، فهیم و با تمدن ایرانی ترسیم کرد و دولت 

حتما از عاملان این اتفاق شکایت خواهد کرد. 
وی در پاسخ به سوال خبرنگار ایسنا مبنی بر اینکه 
آیا ممکن است این اتفاق به عوامل ماورایی ارتباط داده و 
پرونده آن بی نتیجه مختومه شود، گفت: باید در ماهیت 
کسانی که این کار را انجام دادند و مسیر را به نفع بهره 
برداری عربستان عوض کردند تردید کنیم. عقل ایجاب 
می کند که انسان تردید کند که کسانی حساب شده 
و نفوذی این کار را انجام داده اند؛ چرا که هیچ ایرانی 
غیرتمندی سفارتی را که در پناه کشور ماست و خاک 
آن کشور محسوب می شود مورد حمله قرار نمی دهد 
البته ممکن است بعضی ها هم تحت تاثیر قرار گرفته و 
احساسی شده باشند. نوبخت اضافه کرد: طبیعی بود که 
رئیس جمهور از رئیس محترم قوه قضاییه بخواهد که به 
این مسأله رسیدگی ویژه شود و برای پیگیری نیز به وزیر 
کشور ابلاغ کند؛ چرا که خسارت بزرگی از نظر حیثیتی به 
کشور ما وارد شد. اگر لطمه اقتصادی را هم کنار بگذاریم 

از نظر حیثیتی خسارت به وجود آمد و چهره ای از ملت 
ما ترسیم شد که درست نیست و کشوری که باید محکوم 
می شد ما را محکوم کرد. باید جدی وقانونی با این مسأله 
برخورد شود و برخورد نیز به عهده مرجع قضایی است. 
انتظار داریم با قاطعیت بااین موضوع برخورد کند. نوبخت 
همچنین در واکنش به اظهارات برخی مقامات عربستانی 
تاکید کرد: ما سیاست تنش زدایی را از مدتها قبل به عنوان 
تعامل سازنده در دستور کار قرار دادیم. حالا ممکن است 
عربستان کاری را شروع کند و پروژه ای در ذهن اش باشد 
که بخواهد آن را اجرا کند. آن ها می توانند هر چه بخواهند 
بگویند اما سیاست کلی جمهوری اسلامی ایران روابط 
مطلوب و برادرانه با همسایه هاست حالا عربستان می تواند 

حاشیه سازی کند وزیان اش را هم خواهد دید. 
لایحه بودجه بعد از اجرایی شدن برجام 

به مجلس می رود
وی در بخش دیگری از صحبت های خود به تهیه 
شدن لایحه بودجه 95 و برنامه ششم توسعه اشاره کرد و 
گفت: بنا به دلایلی که به وقت اش اعلام خواهیم کرد سه 
شنبه برنامه و بودجه را تقدیم مجلس نکردیم ولی برنامه با 
پیوست هایش آماده است و در زمان مناسب با تدبیری که 
داریم متناسب عمل خواهیم کرد. احتمال می دهم بودجه 

بعد از اجرایی شدن برجام به مجلس برود. 
سخنگوی دولت با اشاره به وظیفه بانک مرکزی در 
تقویت پول بانکی گفت:  بانک مرکزی حتما باید بتواند 
قیمت شناور ارز را مدیریت کند به همین دلیل باید روشی 
بینابین روش "میخکوب و شناور" در ارز در پیش بگیریم 
تا قیمت ارز از حد خاصی بالاتر نرود و قیمت ارز شناور 

مدیریت شده باشد.

متین  مسلم

سخنگوی دولت : 

مشکل خاصی نیست که بخواهیم در قم آن را حل کنیم 

اخبار
محمد رضا عارف: 

در قاموس اصلاح طلبی، تخریب وجود ندارد
رییس شورای عالی سیاست گذاری انتخاباتی اصلاح طلبان گفت: در قاموس اصلاح 
طلبی، تخریب وجود ندارد نگاه ما به رقبا مثبت است و با احزاب همسو و رقیب تعامل داریم. 

به گزارش ایرنا، محمد رضا عارف در گفت و گویی تاکید کرد: موضع ما به هیچ وجه 
حذف و تخریب نیست و یکی از راهبردهای ما تعامل با همه گروه های سیاسی است.وی با 
رد خبری مبنی بر تشکیل ستادی برای رصد و عملیات روانی جریانی و فردی اصولگرایان 
در شورای عالی سیاست گذاری انتخاباتی اصلاح طلبان اظهارداشت: اینگونه اخبار جعلی 
از آن دست بداخلاقی هاست که هر از گاهی با آن روبه رو هستیم.رییس شورای عالی 
سیاست گذاری انتخاباتی اصلاح طلبان به شعار امید، آرامش و رونق اقتصادی اصلاح طلبان 
در انتخابات آتی اشاره کرد و گفت: قبل از برگزاری انتخابات، کشور باید در فضای امید قرار 
گیرد و امید یک واژه ارزشی است که اصلاح طلبان با همه ظرفیت هایی که دارند آن را 

بویژه در نسل جوان احیا کنند.
»امید« برند اصلاح طلبی است

عارف با بیان این که مهم ترین جهت گیری انتخابات 92 هم امید بود، افزود: حداقل در 
اردوگاه ما و آقای روحانی شعار مشترک امید بود و فکر می کنیم که مردم به این واژه علاقه 

مند هستند چرا که امید برند اصلاح طلبی است.
وی ادامه داد: امید برای ما اعتماد عمومی، مشارکت عمومی، یکپارچگی جریان 
اصلاحات و دانایی و خردورزی را به همراه داشت .وی اضافه کرد: شرایط و مسایل منطقه 
ایجاب می کند که آرامش کشور را حفظ کنیم که نمود آن در انتخابات است؛ یعنی برای 

اینکه ما انتخاباتی پر شور برگزار کنیم نیازمند فضایی آرام هستیم.
مهمترین دغدغه مجلس آینده باید رونق اقتصادی باشد

رییس شورای عالی سیاست گذاری انتخاباتی اصلاح طلبان یادآور شد: از طرف دیگر در 
سال های اخیر مناقشات زیادی بین مجلس و دولت بود که فضای کشور را متشنج کرد؛ اگر 
مجلس بخواهد در پیشرفت و توسعه تاثیرگذار و در جایگاه واقعی اش باشد، نیازمند آرامش 

است؛ کشور نیازمند آرامش بوده و این آرامش به نفع همه است.
عارف همچنین گفت: از سوی دیگر در مقطع کنونی مردم در شرایطی هستند که 
می خواهند مطالبات آنها در اولویت باشد، یکی از مطالبات جدی مردم رسیدگی به 
وضعیت معیشت آنها است که از طریق رونق اقتصادی بهبود می یابد.وی اضافه کرد: دولت 
دستاوردهایی در زمینه مهار تورم داشته اما در بهبود اقتصادی خیلی باید کار کنیم که اگر 
ما بهبود اقتصادی را مبنا قرار دهیم، ثروت ایجاد می شود و طبیعتا نرخ بیکاری هم کاهش 
پیدا می کند و این مهم باعث می شود که بخشی از دغدغه مردم برطرف شود .وی در عین 

حال گفت: مهم ترین دغدغه مجلس آتی باید رونق اقتصادی باشد.
رییس شورای عالی سیاست گذاری انتخاباتی اصلاح طلبان همچنین خاطرنشان کرد: 
برنامه جامعی تهیه می شود که جزییات جهت گیری های این شورا را نشان می دهد و اگر 

عمومی شود، نامزدها متعهد می شوند که در این مسیر حرکت کنند.
عارف با بیان این که یکی از اهداف جدی ما حمایت از دولت است، اظهار داشت: از 
جایگاه قانونی هم برای نظارت قوی برخوردار خواهیم بود و از آن استفاده می کنیم. از سوی 
دیگر در آستانه تدوین لایحه برنامه ششم توسعه هستیم، به نظر می رسد که تصویب برنامه 
ششم به مجلس بعد موکول می شود و این فرصت خوبی است که از ابتدا باتوجه به سیاست 
های کلی برنامه ها را تعیین کنیم.عارف توضیح داد: ما دو رویکرد را در برنامه ششم داریم؛ 
یکی سند چشم انداز است که باید در 10 سال آینده به جایگاه خوبی برسیم و دیگری هم 
سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی که همه برنامه ها باید در آن لحاظ شود و در این صورت 

ما را می تواند به اقتصادی پویا باتوجه به اتکای به سرمایه های داخلی برساند.

سخنگوی سازمان انرژی اتمی: 

مذاکرات هسته ای 
یک مبارزه جانانه سیاسی بود 

سخنگوی سازمان انرژی اتمی، مذاکرات هسته ای جمهوری اسلامی ایران با 1 + 5 را 
یک مبارزه جانانه سیاسی توصیف کرد و با اشاره به ورود 220 تن کیک زرد از روسیه به 

ایران گفت، با این اقدام وارد تجارت هسته ای شده ایم. 
به گزارش ایرنا از روابط عمومی نیروی هوایی ارتش، این مطلب را بهروز کمالوندی روز 
سه شنبه در جلسه آگاه سازی سیاسی و در حضور فرماندهان و مسئولان دانشگاه هوایی 
شهید ستاری عنوان کرد. وی ضمن اشاره به مذاکرات حساس و نفس گیر جمهوری 
اسلامی ایران با شش قدرت جهانی گفت: جنگ های امروزی فقط در بعد نظامی و سخت 
افزاری نیست بلکه جنگ های نرم، دیپلماتیک و سیاسی شکل های جدید مبارزه در جهان 
است.  کمالوندی افزود: جمهوری اسلامی ایران در ابعاد ژئوپلتیک و به لحاظ منابع و 
نیروی انسانی، یک قدرت متوسط محسوب می شود، اما از نظر قدرت ایدئولوژیک 
ایران می تواند عامل تغییرات مهمی در صحنه سیاست جهانی باشد. بنابراین اگر عامل 
ایدئولوژی را از جمهوری اسلامی ایران حذف کنید نقش آن در حوزه منطقه ای و جهانی 

بسیار کمرنگ می شود.
ایران یک کشور قدرتمند در سطح جهان است

وی افزود: ایران با تلفیق قدرت نیروی انسانی جوان و تحصیل کرده، منابع غنی و منابع 
مربوط به اقتدار به قدرت ایدئولوژی، یک کشور قدرتمند در سطح جهان است. معاون 
سازمان انرژی اتمی با اشاره به قدرت ذاتی و درونی کشور و فرصت بیست و چند ساله برای 
بهره برداری از نیروی جوان خود گفت: می توانیم با یک مدیریت مناسب از این فرصت 
برای جهش در اقتصاد و صنعت و سایر موارد بهره ببریم و جایگاه خود را در جهان تثبیت 
کنیم.وی با اشاره به تقابل دائمی ایران و آمریکا گفت: مادامی که آمریکا اصرار به ظلم دارد 
و ما اصرار به مبارزه با ظالم، این تقابل اجتناب ناپذیر است، معتقد هستیم که حق پیروز و 
درون باطل خالی و محکوم به شکست است. کمالوندی با بیان اینکه اوج قدرت برای کشور 
ما افزایش قدرت دیپلماسی خود در کنار سایر قدرت ها است، افزود: امروز ایران جزء 10 
کشور برتر با اقتصاد کلان با بیش از هزار میلیارد دلار قرار دارد، اما مشکل این اقتصاد، عدم 

رشد و رکود است، که باید این مشکل را با دیپلماسی رفع کنیم.
 برنامه هسته ای ایران ادامه می یابد

معاون سازمان انرژی اتمی با بیان اینکه مذاکرات هسته ای یک مبارزه جانانه سیاسی 
بود، تصریح کرد: در ارتباط با مسائل هسته ای می توانیم بگوییم که ایران هیچ ظرفیتی را از 
دست نداده است و برنامه هسته ای ایران همچنان ادامه خواهد داشت و این همان چیزی 
است که رییس جمهوری آمریکا به آن اذعان کرد و در مصاحبه خود اعلام کرد که باید 
ایران هسته ای را بپذیریم و اگر من می توانستم، تک تک پیچ و مهره های برنامه هسته ای 

ایران را بر می چیدم اما باید حق غنی سازی ایران را به رسمیت بشناسیم. 
وی با اشاره به بومی سازی فناوری هسته ای در ایران گفت: خروج 10 تن اورانیوم در 
مقایسه با آنچه که گرفته ایم اهمیت خاصی ندارد زیرا با این 10 تن فقط می توان چهار 
بمب هسته ای ساخت و همانطور که می دانید ساخت بمب هسته ای بسیار آسان تر از 
ساخت سوخت هسته ای است.سخنگوی سازمان انرژی اتمی افزود: با توجه به فرمایش 
مقام معظم رهبری و مراجع مبنی بر حرام بودن ساخت و استفاده از بمب هسته ای، دلیلی 
ندارد که هزینه کاری را که انجام نداده ایم بدهیم، مهم برای ما این است که بتوانیم سوخت 
هسته ای تولید کنیم و در تجارت هسته ای شرکت داشته باشیم که این مهم برای ما 
محفوظ است و با ورود 220 تن کیک زرد از روسیه عملًا ایران وارد تجارت هسته ای شد.

طرح ممانعت از لغو تحریم های ایران را وتو می کنم

هشدار اوباما به کنگره
کاخ سفید به طور رسمی هشدار داد، طرح جدید کمیته روابط خارجی مجلس 

نمایندگان آمریکا در خصوص لغو تحریم های ایران را وتو می کند. 
به گزارش ایسنا به نوشته روزنامه نیویورک تایمز، کاخ سفید در یک پیام مکتوب به طور 
رسمی به کنگره آمریکا هشدار داد در صورت تصویب نهایی طرح کمیته روابط خارجی 
مجلس نمایندگان برای سخت تر کردن لغو تحریم های ایران در صحن مجلس نمایندگان 
و سپس سنا و ارجاع آن به باراک اوباما رئیس جمهور آمریکا، وی آن را وتو خواهد کرد. 
در پیام رسمی کاخ سفید آمده است: این طرح فراتر از مفاد توافق هسته ای ایران و گروه 
1+5 است و متن آن را نقض می کند. کارشکنی و تخریب این توافق ضربه ای ویرانگر به 
اعتبار آمریکا به عنوان رهبر دیپلماسی بین المللی وارد خواهد کرد. کمیته روابط خارجی 
مجلس نمایندگان آمریکا هفته گذشته با هدف مانع تراشی در مسیر اجرای توافق هسته 
ای، طرحی را به تصویب رساند که براساس آن، حتی پس از لغو تحریم های ایران توسط 
دولت آمریکا، تحریم ها علیه برخی افراد و نهادهای خاص ایرانی به قوت خود باقی می ماند، 
مگر اینکه رئیس جمهوری آمریکا اطمینان دهد این افراد و نهادها در فعالیت های مربوط به 
برنامه موشکی بالستیک ایران و آنچه که واشنگتن آنها را فعالیت های تروریستی می خواند، 
مشارکت ندارند. کاخ سفید در ادامه با تکیه بر ادعاهای بی اساس غرب و آمریکا علیه برنامه 
هسته ای کشورمان، بار دیگر تاکید کرد که توافق هسته ای تنها یک هدف دارد و آن هم، 
جلوگیری از دستیابی ایران به ظرفیت تولید سلاح هسته ای است و تحریم های دیگر ایران 
همچنان به قوت خود باقی خواهد ماند. اوباما پیش از این نیز هشدار داده بود هر طرحی را 
که موجب تضعیف توافق هسته ای بین المللی میان ایران و گروه 1+5 شود، وتو خواهد کرد. 

رییس  جمهوری بر استفاده حداکثری 
و  موجود  های  پتانسیل  و  ها  از ظرفیت 
فضای بوجود آمده پس از توافق هسته ای 
در راستای ارتقاء سطح همکاری های ایران 
و آلمان تاکید کرد و افزود: تهران و برلین 
راه گسترش روابط همه جانبه را گشوده اند. 
حجت الاسلام  ایسنا،  گزارش  به 
والمسلمین حسن روحانی روز سه شنبه 
در دیدار »گرهارد شرودر« صدراعظم سابق 
آلمان، روابط مثبت تاریخی میان ایران و 
آلمان را زیربنای توسعه مناسبات و همکاری 
ها برشمرد و با اشاره به نقش سازنده و مثبت 
آلمان در جریان مذاکرات هسته ای ایران با 
1+5، اظهار داشت: امروز در آستانه اجرای 
برجام شرایط برای ارتقاء بیشتر سطح روابط 
با ایران فراهم شده است و باید به گونه ای 
عمل کنیم تا همه طرف های مذاکره از این 

توافق احساس رضایت کنند. 
روحانی با بیان این که همکاری های 
گسترده اقتصادی، منطقه ای و سیاسی باید 
ثمره تلاش هفت کشور پس از مذاکرات 
و توافق باشد، گفت: باید همزمان با اجرای 
این توافق پایه های آن را مستحکم کنیم و 
به دنیا نشان دهیم که مذاکره و گفتگو می 
تواند ما را به یک نقطه مثبت همه جانبه 

برساند. 
در  مقابل  طرف های  اگر  افزود:  وی 
باشند،  پایبند  خود  تعهدات  به  مذاکرات 
جمهوری اسلامی ایران نیز در اجرای توافق 

هسته ای جدی و مصمم است. 

که  این  به  اشاره  با  جمهوری  رییس  
زمینه های فراوانی برای توسعه همکاری های 
اقتصادی میان ایران و آلمان در بخش های 
مختلف از جمله خودروسازی، تأسیسات 
بندری، راه آهن، بخش های مربوط به انرژی 
و صنایع وجود دارد، خاطرنشان کرد: ایران با 
دارا بودن امکانات حمل و نقل ریلی و دریایی 
و بزرگترین منابع انرژی در منطقه، نیروی 
انسانی تحصیلکرده و امنیت بالا و نیز داشتن 
مرکزیت جغرافیایی برای صادرات کالا به 
کشورهای اطراف پتانسیل های مطلوبی 
دارد که می توان از این ظرفیت ها به سرعت 
در جهت ساماندهی پروژه های مشترک 

میان دوکشور تلاش کنیم. 
مناسبات  توسعه  بر  تاکید  با  روحانی 
همه جانبه ایران و آلمان در دیگر بخش 
ها از جمله گردشگری، ارتباطات پارلمانی 

و مسایل علمی و فرهنگی اظهار داشت: 
دو کشور می توانند در زمینه حل و فصل 
مشکلات سیاسی و منطقه ای همکاری و 

رایزنی های خوبی داشته باشند. 
رییس  جمهوری با بیان این که هیچ 
و  اقتصادی  روابط  توسعه  برای  مانعی 
فرهنگی با آلمان نداریم اظهار امیدواری کرد 
که با تلاش مسئولان، شرایط برای گسترش 
هرچه بیشتر روابط و مناسبات میان بخش 
های خصوصی و دولتی دو کشور فراهم 
را مشکلی  شود. وحانی معضل تروریسم 
همگانی برشمرد و خاطرنشان کرد: امروز 
مشکل  با  را  منطقه  کشورهای  تروریسم 
ثبات و امنیت مواجه کرده و دیگر کشورها از 
جمله آلمان نیز با تبعات این ناامنی از جمله 

موضوع پناهجویان روبرو هستند. 
رییس جمهوری ضرورت کمک های 

انسان دوستانه به آوارگان و پناهجویان را 
مورد اشاره قرار داد وگفت: جمهوری اسلامی 
ایران آماده گفتگو، رایزنی و همکاری با دیگر 
در  تروریسم  با  مبارزه  در جهت  کشورها 

منطقه و مقابله با آثار و تبعات آن است. 
روحانی افزود: صلح و ثبات منطقه برای 
ما حائز اهمیت است و حاضریم از همه توان 
خود برای مبارزه با تروریسم به عنوان معضل 

جهانی استفاده کنیم. 
»گرهارد شرودر« صدراعظم سابق آلمان 
نیز در این دیدار با اشاره به توافق ایران و 
1+5، اجرای برجام و رفع تحریم ها را فصل 
ایران و  روابط و همکاری های  نوینی در 
آلمان برشمرد و گفت: توافق هسته ای نشان 
داد که می توان مشکلات و مسایل بین 
المللی را با مذاکره و گفتگو حل و فصل کرد 
و از آن می توانیم به عنوان الگویی برای حل 
مسایل بین المللی از جمله موضوع سوریه 

استفاده کنیم. 
صدراعظم سابق آلمان با اشاره به ظرفیت 
ها و استعدادهای موجود در اقتصاد آلمان بر 
ضرورت توسعه همکاری های دو کشور در 
بخش های مختلف تأکید کرد و افزود: ایران 
و آلمان که دارای فرهنگ دیرینه ای هستند 
باید در زمینه تقویت مناسبات فرهنگی ، 
علمی و ارتباطات مردمی هم تلاش کنند. 

شرودر با اشاره به آمادگی آلمان برای 
مشارکت در اقدام های بشر دوستانه و کمک 
به پناهجویان گفت: نقش ایران در توسعه 
ثبات و صلح منطقه ای غیرقابل انکار است. 

و  سوریه  جمهور  رئیس  اسد«  »بشار 
کشور  وزیر  فضلی«  رحمانی  »عبدالرضا 
جمهوری اسلامی ایران روز سه شنبه در 
دمشق دیدار و از کارشنکی برخی طرف ها 
در روند حل سیاسی و مسالمت آمیز بحران 
ترورریسم  از  آنها  ادامه حمایت  و  سوریه 

تکفیری به شدت انتقاد کردند.
به گزارش ایرنا، دو طرف در این دیدار 
در باره روابط راهبردی و مستحکم ایران 
بین  گسترده  های  همکاری  و  سوریه  و 
دو کشور در همه زمینه ها به ویژه مبارزه 

با تروریسم که همه منطقه و خارج از آن 
را تهدید می کند، گفت وگو کردند. بشار 
اسد و رحمانی فضلی خاطرنشان کردند که 
روابط مستحکم تهران ودمشق و مبارزه آنها 
با تروریسم در حالی است که برخی کشورها 
وطرف های منطقه ای وبین المللی مانع 
تلاش ها برای مبارزه با تروریسم و ایجاد 
حل مسالمت آمیز بحران سوریه می شوند 
وهمچنان از تروریست ها حمایت و پوشش 
لازم را برای آنها ایجاد و به منظور ایجاد 

بحران در منطقه اقدام می کنند.

این  ابتدای  در  سوریه  جمهور  رئیس 
دیدار که محمد ابراهیم الشعار وزیر کشور 
و محمدرضا رئوف شیبانی سفیر ایران در 
سوریه و اعضای هیات ایرانی حضور داشتند، 
از رحمانی فضلی جویای احوال حضرت آیت 
الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی و 
دکترحسن روحانی رییس جمهوری شد و 
برای آنان آرزوی سلامتی و موفقیت کرد. 
بشار اسد، تقدیر ملت سوریه از مواضع ایران 
در حمایت از مبارزه و رویاروئی سوریه با 
تروریسم را ابراز و تاکید کرد که کشورهای 

دوست و در راس آنها ایران و روسیه نقش 
مهمی در تقویت مقاومت و پایداری سوری 
ها در پنج سال گذشته و پیروزی های آنها 
تروریسم  علیه  ساز  سرنوشت  جنگ  در 
تکفیری داشته اند و این روند می تواند تا 
حدود زیادی در ترسیم نقشه جدید جهان 
موثر باشد. رئیس جمهور سوریه اظهارداشت: 
جنگ کنونی علیه سوریه باعث شد تا روابط 
دوستانه دو کشور بیش از گذشته تقویت 
برادر در کنار  و  شده و دو کشور دوست 

همدیگر قرار گیرند. 

روحانی در دیدار صدر اعظم سابق آلمان: 

ایران در اجرای توافق هسته ای مصمم است

کارشکنی برخی طرف ها در روند حل سیاسی بحران سوریه

انتقاد مشترک بشار اسد و رحمانی فضلی

صدور  با  هاشمی  آیت الله  دفتر 
اطلاعیه ای از رفتار برخی رسانه ها انتقاد 
کرد و نوشت: آنها که امروز از نام امام 
نان می خورند، کنج عافیت را به سختی 

مبارزه ترجیح دادند. 
آیت الله  دفتر  ایلنا،  گزارش  به 
هاشمی رفسنجانی در اطلاعیه ای عنوان 
کرد:متأسفانه رویکرد بعضی از رسانه ها، 
انتخابات،  از  قبل  ایام  در  مخصوصاً 
خبرسازی های جعلی و انتشار آن با ذوق 
و شوق فراوان است و برخلاف نص صریح 
قانون مطبوعات، از درج جوابیه ها امتناع 
می کنند.اخیراً یکی از سایت های خبری 
اقدام به انتشار یکی از برگه های بازجویی 
ساواک از آیت الله هاشمی رفسنجانی 
در سال 1343 کرده و با انتخاب تیتر 

سؤالی »مرجع تقلید هاشمی در زمان مرجعیت امام خمینی 
که بود؟«، سعی کرده چنین القاء نماید که امام خمینی )ره( 
برای مرجعیت حتی بین امین ترین یاران خویش هم مظلوم 
بود.جوابیه این کم لطفی رسانه ای در حق امام خمینی مظلوم،   
همان روز به سایت »مشرق« و همچنین »جهان نیوز« که آن 
هم ناقل دروغ تاریخی بود، ارسال شد که متأسفانه...برای تنویر 
افکاری عمومی مطلب ذیل که برای هر دو رسانه ارسال شده 
بود، در اختیار آن رسانه محترم قرار می گیرد تا براساس رسالت 

اطلاع رسانی اقدام کنید.
با گذشت بیش از نیم قرن از آغاز نهضت امام خمینی )ره( 
و در حالی که اکنون جهان با حقایق این نهضت به خوبی آشنا 
شده است، هنوز کسانی هستند که در داخل کشور از بیت المال 
ارتزاق کنند و برای حفظ منافع سیاسی و جناحی خویش، 
تیشه به ریشه انقلاب بزنند و با استمساک به اسناد بازجویی 
ساواک، مدعی شوند که امام خمینی )ره(، حتی مرجع تقلید 
نزدیک ترین شاگرد ایشان یعنی آیت الله هاشمی رفسنجانی 
نبوده است و با این اقدام، نه تنها عقلانیت حاکم بر مبارزان 
را در بازجویی ها انکار می کنند، بلکه مرجعیت امام خمینی را 
با این ادعا که توسط نزدیک ترین شاگرد ایشان و کسی که 
بیشترین تلاش را برای تثبیت مرجعیت آیت الله خمینی، پس 
از آیت الله العظمی بروجردی داشته است، مورد قبول نبوده، 

تضعیف   می کنند.
آیا این گروه از نوباوگان سیاسی که اکنون بر سفره انقلاب 
میراث خواری می کنند، با حقایق دوران مبارزه کمترین آشنایی 
را دارند؟ البته رهبران این جریان متحجّر و دگم اندیش که قصد 
مصادره انقلاب مردمی امام خمینی را دارند و در سخت ترین 
شرایط مبارزه و شکنجه، کنج عافیت و فعالیت های بی خطر را 
بر یاری خمینی مظلوم که مورد ظلم رژیم پهلوی بود، ترجیح 

دادند، یا نمی دانند یا خود را به تجاهل زده اند که بعد از فوت 
آیت الله العظمی بروجردی، امام به خاطر پرهیز از موفقیت رژیم 
پهلوی در سیاست شوم ایجاد اختلاف بین علما و مراجع آن 
روز، صراحتاً می گفتند: »من شخصاً راضی نیستم کسی برای 
مرجعیت من اقدام کند.« و حتی به رسم علمای شیعه که 
مراجع زنده پس از مرجع مرحوم ختم می گیرند، وقتی از ایشان 
می پرسند که چرا برای آیت الله العظمی بروجردی مراسم ختم 
نمی گیرند؟ می فرمایند: آن قدر اختلاف هست که اگر یک نفر 
هم نباشد، غنیمت است و به همین خاطر پس از اصرار فراوان 
شاگردان، شب سی و هفتم رحلت آیت الله العظمی بروجردی 
ختم گرفتند و پس از آن هم از پرداخت شهریه، که یکی از 
مهم ترین مقدمات مرجعیت بود، دوری می کردند. )پایگاه 
اطلاع رسانی حوزه نت(. با همه این شواهد تاریخی، حبّ ریاست 
و سودای قدرت و ترس از اقبال مردم در انتخابات اسفند ماه، 
گروهی را بر آن داشته که چشم از حقایق مسلم انقلاب ببندند. 
آیا این گروه حتی به شهادت مقام معظم رهبری مبنی بر نقش 
ایشان و آیت الله هاشمی در تثبیت مرجعیت آیت الله العظمی 
روح الله الموسوی الخمینی اعتماد ندارند؟ یا آنکه همانند دیگر 
تخریب ها، دروغ گفتن، تهمت زدن و تحریف تاریخ را برای 

تخریب رقیب نه تنها حلال، بلکه واجب می دانند.
چگونه است که اینان چشم بر حقایق تاریخی بسته اند و 
نمی دانند برگه بازجویی ساواک که بدان استمساک کرده اند، 
مربوط به دستگیری آیت الله هاشمی رفسنجانی در زمستان 
سال 1343، یعنی در اوج غربت امام خمینی )ره( است که 
پس از تبعید ایشان و خفقان رژیم ایجاد شده بود و کسانی 
که امروز از نام امام خمینی نان می خورند، آن روز، کنج 
عافیت را به سختی مبارزه ترجیح دادند و تنها هاشمی و 
گروهی انگشت شمار از یاران خمینی در عرصه مبارزه ثابت 

قدم باقی ماندند.

اینان که به کتاب هاشمی و دوران 
مبارزه استناد داده اند، آیا در صفحه 204 
جلد 1 دوران مبارزه نخوانده اند که در 
شرایطی که بردن نام آیت الله خمینی 
خطر مرگ به همراه داشت، دستگیری 
طوماری  که  بود  حالی  در  هاشمی 
در حمایت از امام خمینی و نواری از 
سخنرانی ایشان را به همراه خود داشت 
و پس از دستگیری، شجاعانه از عقاید 
خود دفاع نمود و برخلاف دیگرانی که 
با کوچک ترین هزینه ای انقلاب فروشی و 
امام فروشی کردند، آن گونه تحت شکنجه 
قرار گرفت که استخوان پایش در زیر 

شکنجه شکست.
در کتاب هاشمی دوران مبارزه آمده 
با  بود  است: »شلاق و شکنجه همراه 
فحاشی و اهانت، مقداری که می زدند، یکی می گفت نزنید، 
حالا می گوید. باز قانع نمی شدند و دوباره می زدند. گاهی مرا 
به دیوار می چسباندند و چاقو را می گذاشتند زیر گلویم و 
می گفتند سرت را می بریم و زیر گلویم زخم شده بود. یک بار 
برای اهانت مرا لخت کردند. برای خواندن نماز اجازه گرفتم و 
به زحمت توانستم نماز بخوانم. مرتباً تأکید بر عجله در خواندن 
نماز می کردند. تا حدود 4 بعد از نصف شب این وضع ادامه 
داشت. شلاق گوشت ها را برده بود و به استخوان رسیده بود. 
قسمتی از استخوانم هم شکسته بود. چند روز بعد بازجویی مرا 
با چشم بسته و لباس مبدل به بیمارستانی نظامی در چهارراه 
حسن آباد بردند و عکسبرداری کردند. معلوم شد استخوانم 
شکسته است... دوباره بازجویی ها شروع شد امکان خواب هم 
نبود. نه به پشت، نه به رو و نه به پهلو و قبل از اینکه به خودم 
بیایم دوباره آمدند و مرا بردند. حالا برای من اصلًا امکان راه 
رفتن نبود. گفتند باید بیایی. این هم شگردی بود برای شکستن 
مقاومت. یک ساعت یا کمتر طول کشیده بود که تازه بدنم سرد 
شده بود و احساس درد شروع شد. دوباره مرا به اتاق بازجویی 
بردند و دوباره فحاشی و مشت و لگد خیلی آزارم دادند... گفتم 
در پاسخ این سؤالات شما کشته هم بشوم چیزی برای گفتن 

ندارم...« )هاشمی دوران مبارزه، صفحه 20۸(
البته تا انتخابات اسفند، این جماعت مدعی دین و اخلاق از 
هیچ ترفند، تحریف حیله ای دریغ نمی کنند، چون به قول امام 
راحل: »در پیش گروه هایی و اشخاصی گناهانی نابخشودنی 
دارم و احتمال قوی می دهم که پس از من برای انتقام جویی 
از من، به بعضی از نزدیکانم و دوستانم تهمت ها که من آن ها 
را ناروا می دانم، بزنند و به آتشی که باید مرا بسوزانند، آنان 
را بسوزانند و احیاناً به صورت دفاع از من، انتقام مرا از آن ها 

بگیرند.« )صحیفه امام، جلد 17، مورخ 61/۸/23(

دفتر آیت الله هاشمی با صدور اطلاعیه ای اعلام کرد:

 کتمان حقایق مبارزه و ظلم به امام )ره(، توسط تازه انقلابی شده ها



رییس انجمن پرورش دهندگان مرغ گوشتی :

مشوق  صادرات گوشت مرغ اعلام شد
رییس انجمن پرورش دهندگان مرغ گوشتی اعلام کرد: مشوق  صادرات گوشت مرغ به 

صورت تسهیلات ارزان  قیمت به مرغداران داده می شود.
محمد یوسفی  اظهار کرد: مشوق های صادراتی گوشت مرغ تنها به صورت تسهیلات 
ارزان قیمت است. به این صورت که بر اساس ارزش مرغ به صادرکنندگان وام با کارمزد 

کمتر از حد معمول بانک ها داده می شود.
وی اظهار کرد: برای مثال اگر کسی 100 میلیون تومان گوشت مرغ صادر می کند 30 

میلیون تومان تسهیلات ارزان قیمت به او تعلق می گیرد.
رییس هیات مدیره انجمن صنفی پرورش دهندگان مرغ گوشتی با بیان اینکه در حال 
حاضر هنوز ضوابط مشوق های صادراتی دقیقا مشخص نشده است، افزود: هیات مدیره 
صندوق حمایت از طیور به تازگی تغییر کرده است و آنها باید درباره این ضوابط تصمیم 
بگیرند. یوسفی با اشاره به زمان پرداخت مشوق های صادراتی بیان کرد: صادرکنندگان ابتدا 
باید مرغ را صادر کنند، سپس به آنها تسهیلات داده می شود. اینطور نیست که پیش از 

صادرات به آنها تسهیلات داده شود.
 وی با بیان اینکه هنوز بابت صادرات گوشت مرغ مشوقی پرداخت نشده است، گفت: این 
امتیاز و مشوق های صادراتی به هرکس که گوشت مرغ صادر کرده باشد تعلق می گیرد. 
ممکن است پرداخت این تسهیلات چند روز به تعویق بیفتد اما در نهایت اجرایی می شود.

 رییس هیات مدیره انجمن صنفی پرورش دهندگان مرغ گوشتی در خصوص میزان 
صادرات گوشت مرغ اظهار کرد: از ابتدای سال تا کنون نزدیک به 60 هزار تن گوشت 
مرغ به کشورهای عراق و افغانستان صادر شده است. همچنین مقدار کمی از صادرات به 

کشورهای حاشیه خلیج فارس مانند بحرین و کویت صورت گرفته است. 
بپیش از این مدیر کل توسعه تجارت وزارت کشاورزی اعلام کرده بود با توجه به مازاد 
تولید گوشت مرغ و پتانسیل های صادرات، برای بالابردن میزان صادرات مشوق صادراتی 

در نظر گرفته شده است.

3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,243,000یک مثقال طلا

979,500یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,560,000سکه بهار آزاد ی

9,565,000سکه امامی

4,830,000نیم سکه

2,640,000ربع  سکه

1,740,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 20636,000,000 تیپ 5

 206SD37,000,000وی 8

GLX 405 28,000,000پژو 

SLX 405 28,000,000پژو 

 33,000,000پژو پارس ELXسال

 34,000,000پژو پارس سال

E2 90 36,000,000تند ر 

LX 30,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 29,000,000سمند LX سال

LX EF7 28,000,000سمند 

ELX 32,000,000سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 S 55,000,000زوتی 

 15,600,000سایپا کارا 151

 20,000,000سایپا 111

 19,000,000سایپا 131

 19,500,000سایپا 132

SX 23,950,000تیبا 



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM34,000,000 

550 MVM44,000,000 

MVM X33 66,460,000 

 MVM X3365,000,000 جد ید اتومات

 MVM11018,000,000 چهار سیلند ر

شهری گم شده در میان بافت هایی فرسوده، بافت های 
قدیمی که سابقه ای چند صدساله دارند، کوچه هایی 
که در آنها عبور با ماشین امکان پذیر نیست. خانه هایی 
سست که حتی عبور یک خودروی سنگین آنها را به لرزه 
در می  آورد، این تنها توصیفی کوچک از زوایای فرسوده 
شهر است، منازل و بافت هایی قدیمی که گرچه سست 
هستند اما همچنان مستحکم در این دنیای مدرن جای 
خوش کرده و نگرانی به دل راه نمی دهند که شاید روزی 

در لابه لای آسمان خراش های دنیای مدرن گم شوند...
در گذشته بخش مهمی از هویت شهرها را بافت ها و 
منازل مسکونی تشکیل می دادند که برخی از آنها نیز 
از ارزش بالای فرهنگی و اجتماعی برخوردار بودند اما 
اکنون بسیاری از این اماکن مخروبه شده و در شهرسازی 
مدرن به عنوان بافت فرسوده به حساب می آیند و هویت 
شهرها را خدشه دار می کنند. این محله ها و بافت های 
قدیمی از یک طرف به دلیل فرسودگی زیاد و عدم 
دسترسی به امکانات شهری و بهداشتی و از سوی دیگر 
به علت مشکلات فرهنگی و عدم هماهنگی با ساخت 
جدید شهرسازی و همچنین عدم امنیت در برابر بروز 
حوادث طبیعی مشکلات زیادی را در جامعه موجب 
می شوند. از این روی بحث توجه به بافت های فرسوده 
و اصلاح و احیای این اماکن چند سالی است که مورد 
توجه مسئولان شهری قم قرار گرفته اما تاکنون اقدام 
قابل توجهی در این خصوص صورت نگرفته و هنوز در 
گوشه و کنار شهر بافت های قدیمی و مخروبه فضای 

بصری شهر را درهم ریخته است.
غلامرضا جانقربان سرپرست امور شهرسازی و معماری 
شهرداری قم میزان بافت فرسوده در شهر قم را هزار 
و 700 هکتار عنوان کرد و گفت: متاسفانه این رقم 
تهدیدی بزرگ برای شهر محسوب می شود که برای رفع 
این مشکل سازمانی تشکیل شده تا به طور دقیق این 

مسئله را مورد بررسی قرار دهد.
وی همچنین میزان سکونت گاه های غیررسمی در 
شهر را یک هزار و 500 هکتار عنوان کرد و گفت: 
برای چاره اندیشی و ساماندهی این معضل جلساتی با 
مسئولان مربوطه از جمله وزیر مسکن برگزار و تصمیم 
گرفته شد که 32 هکتار زمین در منطقه پردیسان برای 

حل این مشکل به شهرداری واگذار شود.
وی خاطرنشان کرد: تمام مناطق شهری قم دارای 
سکونتگاه غیررسمی است و از میان آنها تنها منطقه 
پردیسان از وجود این نوع سکونتگاه ها در امان مانده 

است.

سید مهدی صادقی استاندار قم نیز یکی از مهمترین 
مشکلات استان را بافت فرسوده آن دانست و بیان کرد: 
یک ششم مساحت قم را بافت فرسوده تشکیل می دهد.

وی بر این عقیده است که حل این مشکل تنها از عهده 
دولت برنمی آید بلکه ورود بخش خصوصی در این زمینه 

می تواند به حل این مشکل سرعت ببخشد.
صادقی گفت: بخش خصوصی در صورت وجود ریسک 
بالا در سرمایه گذاری از حضور سرباز  می زند که جذب و 
ورود آنها نیازمند ارائه مشوق هایی از سوی بخش دولتی 

است. 
وی بیان کرد: در ماه های گذشته به بررسی طرح 
تفصیلی شهر پرداخته شده است که در صورت تصویب 
این طرح، از جزیره ای عمل کردن خودداری خواهد شد.

 استاندار قم با بیان اینکه در توسعه شهر باید به طور 
دقیق و کارشناسی شده به مسائل شهری نگریسته شود، 
افزود: تامین نیازهای آیندگان باید در برنامه ریز ی های 

شهری و ایجاد زیرساخت ها مورد توجه باشد.

 متاسفانه وجود بافت های فرسوده و نامنظم یکی 
از عمده مشکلاتی است که سالیان سال شهر قم با 
آن دست و پنجه نرم می کند و با وجود زائرپذیری و 
توریستی بودن استان اما هنوز این شهر نتوانسته است 
بافت فرسوده خود را به بافتی نو و متناسب با جهان 
امروزی تطابق دهد. البته لازم به ذکر است که بسیاری 
از بافت های قدیمی استان از ارزش تاریخی و مذهبی 
بسیاری برخوردارند و تخریب آنها به هیچ وجه قابل قبول 
نیست ولی این گونه بافت ها نیز نیازمند مرمت و بازسازی 

از سوی سازمان میراث فرهنگی هستند.
 آیت الله ابراهیم امینی از جمله اساتید برجسته حوزه 
علمیه نیز بافت قم را شایسته این کلانشهر مقدس 
از مشکلات مدیریتی شهری  یکی  را  آن  و  ندانسته 

می خواند.
 وی معتقد است که از آغاز در کلانشهر قم به دلیل 
عدم وجود نقشه جامع مدیریت شهری ساختار شهری 
بدون نظم شکل گرفته است و اکنون نیز مسئله بافت 

فرسوده به وضعیت حاد خود رسیده و به معضلی جدی 
برای شهر درآمده است.

باید تمام  این استاد برجسته حوزه علمیه گفت:   
ساخت و سازها براساس نقشه جامع مدیریت شهری 
انجام گیرد و ورود مسئولان و متولیان و همچنین توجه 

جدی استاندار برای حل این مشکلات را خواستار شد.
 قابل ذکر است که مسئله بافت فرسوده نه تنها برای 
مسئولان و علمای این شهر به عنوان یک دغدغه اصلی 
محسوب می شود بلکه دغدغه بسیاری از همشهریان و 
ساکنان این مناطق شهری نیز، فرسودگی بافت محل 
زندگی و به تبع آن مشکلات اجتماعی و فرهنگی ناشی 
از آن است. متاسفانه 200 هزار نفر از جمعیت شهری قم 
در مناطق دارای بافت فرسوده زندگی می کنند مناطقی 
که شاید از بسیاری از امکانات اجتماعی و فرهنگی 

محروم باشند. 
محمد ایزدی از جمله همشهریانی است که در منطقه 
7 زندگی می کند. وی در گفت وگو باخبرنگار فارس در قم 

از مشکلات فرسوده بودن بافت این منطقه ناراحت است 
و می گوید: یکی از مشکلات ما وجود اختلاف طبقاتی با 
دیگر همشهریان است به گونه ای که به دلیل حضور در 
این منطقه از شهر از برخی مزایای اجتماعی بی بهره شده 
و حتی بسیاری از موقعیت های شغلی و ازدواج را به دلیل 

زندگی در این مناطق از دست می دهیم.
 وی با بیان اینکه برخی از همسایگان  ما منازل خود را 
ترک کرده و در محله های دیگر ساکن شده اند، ادامه داد: 
اما متاسفانه بسیاری از ساکنان این مناطق از تمکن مالی 
برخوردار نبوده و امکان زندگی در مناطق بالاتر را ندارند 
و خالی شدن بسیاری از خانه ها نیز به افزایش ناامنی و 

بزهکاری در این مناطق افزوده است.
 ایزدی با بیان اینکه متناسب نبودن وضعیت معیشتی 
دلیلی بر عدم توجه مسئولان بر مناطق پایین شهر 
نمی شود، افزود: مسئولان باید تلاششان این باشد که 
همه مناطق را از تمام امکانات برخوردار کنند و با ارائه 
تسهیلات مناسب به ساکنان این مناطق به اصلاح و 
فرسوده  بافت های  نوسازی  و  سکونت گاه ها  بازسازی 
کمک کنند و با این عمل اختلافات طبقه ای را از میان 

بردارند. 
در  نیز  شهری  مسائل  کارشناس  فاطمی  حسین 
گفت وگو با خبرنگار فارس در قم وجود بافت های فرسوده 
شهری را معضلی جدی دانست و بیان کرد: بافت فرسوده 
شهری فضای بصری شهر را مخدوش ساخته و تبعات 

فرهنگی و اجتماعی بسیاری را بر جامعه وارد می سازد.
 وی گفت: لازم است قبل از اقدام به تخریب بافت های 
فرسوده برنامه ریزی مناسب و همچنین کار کارشناسی 
دقیق در خصوص بافت ها صورت گیرد و سپس به 
نوسازی بافت های قدیمی و بازسازی و احیای بافت های 

تاریخی و ارزشمند استان بپردازیم.
 بر این اساس لازم است که تمام نهادها و سازمان های 
مربوطه با همکاری و همراهی یکدیگر برای بازسازی 
بافت فرسوده شهر کمر همت بسته و بدانند در صورتی 
که از انجام این مسئولیت سرباز زده و شانه خالی کنند 
شهر و دیار خود را به سوی افزایش مشکلاتی جبران 

ناپذیر سوق داده اند.
 علاوه بر داشتن همکاری، نوسازی بافت های فرسوده 
نیازمند تسهیلات و وجود منابع مالی است که لازم است 
با برنامه ریزی و بودجه بندی مناسب برای این بخش و 
همچنین تشویق بخش خصوصی برای ورود در این 
زمینه مشکلات ناشی از وجود بافت فرسوده شهری را 

برطرف کرد.

آسیب های بافتی فرسوده زیر پوست شهر؛

گم شدن هویت شهر لابه لای فرسودگی بافت ها

ربیعی خبر داد؛

توزیع بسته جدید امنیت غذایی از هفته آینده 
وزیرتعاون،کار و رفاه اجتماعی از واگذاری بسته جدید سبد امنیت غذایی از هفته آینده 
خبر داد و گفت: این مرحله سبد امنیت غذایی با همان گروه های هدف که حدود 10 

میلیون نفر هستند توزیع می شود. 
علی ربیعی، وزیرتعاون،کار و رفاه اجتماعی  با بیان اینکه تأکید رئیس جمهور مبارزه با فقر 
غذایی است افزود:از ابتدای اجرای طرح، غربالگری ها در این خصوص انجام شده تا بتوان 
افزاد کمتر مشمول یا غیر مشمول را از گردونه طرح خارج و به شکل دقیق تری خدمات 

خود را ارائه کنیم.
 وی بیان کرد: این سیاست گاهی با سبد کالا اشتباه گرفته می شود در صورتی که این 
طرح سیاستی است که برای پیشگیری از بیماری ها و در راستای ارائه پروتنین و کالری 
برای افراد در معرض تهدید امنیت غذایی انجام می شود و در سال جاری بیش از 10 

میلیون نفر تحت پوشش این طرح قرار می گیرند.
 ربیعی با اشاره به اینکه هفته جاری مرحله جدید سبد امنیت غذایی اغاز می شود گفت:  
این مرحله سبد امنیت غذایی با همان گروه های هدف که حدود 10 میلیون نفر هستند 
سبد توزیع می شود.  وی بیان کرد: عده ای در ابتدا این سیاست را با سبد کالا اشتباه 
می گرفتند در صورتی که این طرح سیاستی برای پیشگیری از بیماری ها و در راستای ارائه 
پروتئین و کالری برای افراد در معرض تهدید امنیت غذایی انجام می شود وفعلا ادامه دارد.

 

ضرب سکه های 10 هزار تومانی تکذیب شد 

مدتی است که در شبکه های اجتماعی تصاویری از سکه های 100 هزار ریالی که در 
پشت آن بارگاه شاهچراغ حک شده در شبکه های اجتماعی دست به دست می چرخد. در 
این باره دبیر کل بانک مرکزی اعلام کرد که انتشار خبرهایی مبنی بر ضرب سکه 10 هزار 

تومانی و انتشار آن در بازار پول کذب است. 
طبق توضیحات بانک مرکزی، این بانک به هیچ عنوان چنین سکه ای را ضرب نکرده و 

اگر هم سکه های 100 هزار ریالی در بازار وجود داشته باشد، تقلبی است. 
محمود احمدی، دبیر کل بانک مرکزی در این باره گفت: براساس بند »و« ماده2 قانون 
پولی و بانکی کشور مبلغ اسمی، شکل، جنس، رنگ، اندازه، نقشه و سایر مشخصات 
اسکناس ها و سکه های فلزی رایج کشور به پیشنهاد رییس کل بانک مرکزی و تصویب 

وزیر اقتصاد و دارایی با رعایت مقررات قانونی تعیین می شود. 
وی ادامه داد: براین اساس چنانچه قرار بر ضرب سکه یا چاپ اسکناس جدید باشد، این 
کار براساس قانون پولی و بانکی و فرآیندی که برای آن تعیین شده طبق روال معمول تولید 

و منتشر و طی مراسم رسمی اطلاع رسانی می شود. 
دبیرکل بانک مرکزی در مورد این که بانک مرکزی برنامه ای برای چاپ اسکناس یا ضرب 
و انتشار سکه جدید با مبالغ بالاتر دارد، گفت: فعلا هیچ برنامه ای برای تولید سکه با ارزش 
بالاتر وجود ندارد و در حال حاضر بالاترین قطع سکه رایج همان 5000 ریالی )500 
تومانی( است.  وی یادآور شد: برای تولید برخی اسکناس های رایج فعلی با طراحی های 
جدید برنامه هایی داریم که البته در حال طراحی بوده و طی دو سال آینده پس از پشت 

سر گذاشتن روال قانونی در ردیف تولید یا انتشار قرار خواهد گرفت. 

جلوگیری از ورود محصولات ترک
 در بازار روسیه به نام ایران

سازمان دیده بان غذایی روسیه اعلام کرد ایران همه تدابیر ممکن را برای جلوگیری از 
صادرات محصولات ترکیه ای به نام کالاهای ایرانی به بازار روسیه انجام خواهد داد.

خبرگزاری روسی تاس به نقل از روسل خوزنادزور که سازمان ناظر بر امنیت غذایی 
روسیه است گزارش داد واحد قرنطینه و بهداشت گیاهی سازمان حفظ نباتات ایران 
اطلاعات لازم را به این سازمان ارسال خواهد کرد. بعلاوه طرف ایرانی اعتبار همه اسناد 

ارسال شده از سوی روسل خوزنادزور را بمنظور تایید آنها بررسی خواهد کرد.
همچنین این سازمان با مقامات ایرانی برای جلوگیری از واردات محصولات قرنطینه 
ای روسی با تاییدیه جعلی مذاکره کرده است. بر اساس گزارش تاس، مقامات دو کشور 
در تماسهای تلفنی که روز دوشنبه داشتند، تدابیر ضروری برای افزایش سطح سلامت 
محصولات قرنطینه ای از ایران به روسیه را مورد بحث و گفت و گو قرار دادند. روسیه در 
پی تیرگی روابط با غرب بر سر مناقشه اوکراین، در جست و جوی منابع غذایی جدیدی 
است. این کشور در اوت سال 2014 به تلافی تحریم هایی که آمریکا و اتحادیه اروپا 
پیرامون اقدامات مسکو در اوکراین وضع کردند، واردات بیشتر محصولات غذایی از غرب 
را متوقف کرد و از آن زمان به دنبال متنوع کردن منابع تامین مواد غذایی بوده است. 
از سوی دیگر این کشور در واکنش به سرنگون شدن یک جنگنده روسی توسط ارتش 
ترکیه که در ماه نوامبر گذشته اتفاق افتاد، ترکیه را هدف تحریمهای اقتصادی قرار داده 
و واردات بعضی از محصولات غذایی از جمله میوه و صیفی جات و مرغ را از این کشور 

ممنوع کرده است.

دبیر انجمن صنایع لبنی اعلام کرد: با وجود داشتن مجوز 
سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان مبنی بر 
افزایش شش درصدی قیمت محصولات لبنی پرمصرف، 

قیمت محصولات لبنی امسال افزایش نمی یابد.
رضا باکری گفت: در حال حاضر تولید شیر خام در کشور 
نسبت به مصرف مازاد دارد و محصولات لبنی نیز همین 
شرایط را دارند؛ بنابراین نمی توان در زمینه افزایش قیمت 

اقدام کرد.

وی با بیان اینکه بازار در مواد غذایی از نظر تولید تقریبا به 
مرز اشباع رسیده است، افزود: در حال حاضر تولید به گونه ای 
است که عرضه کالاها در اکثر مواد غذایی به تقاضا غلبه دارد. 
وقتی عرضه بیش از تقاضا باشد، معمولا بازار عکس العمل 

مناسبی در برابر افزایش قیمت نشان نخواهد داد.
باکری درباره افزایش نیافتن قیمت محصولات لبنی و تاثیر 
آن بر افزایش نیافتن قیمت شیر خام بیان کرد: با وجود اینکه 
شیر خام افزایش قیمتی نداشته است، دامداران در حال حاضر 

در حاشیه زیان قرار ندارند. ممکن است آنها سود مورد نظر 
خود را دریافت نکنند اما زیان هم نمی کنند.

دبیر انجمن صنایع لبنی با بیان اینکه تنها عاملی که 
می تواند تحول ایجاد کند افزایش کیفیت فرآورده هاست، 
افزود: باید اقداماتی در خصوص افزایش کیفیت شیر خام 
صورت بگیرد که بتوانیم محصولات با کیفیت بالاتری عرضه 
کنیم تا با افزایش کیفی کالاها رغبت به مصرف بیشتر در 

بازار ایجاد شود.
باکری ادامه داد: در شرایط کیفی فعلی و تا پایان سال 
جاری، افزایش قیمت بعید است و نمونه ای در علم اقتصاد 
امکان  تقاضا،  بر  عرضه  مازاد  شرایط  در  که  ندارد  وجود 

دسترسی به افزایش قیمت وجود داشته باشد.
وی با اشاره به اجرایی شدن برجام و تاثیر آن بر کاهش 
هزینه ها اظهار کرد: اگر برجام عملیاتی شود و ارتباطات با 
بانک های خارجی برقرار شود، با توجه به کاهش هزینه های 
نقل و انتقال ارز، هزینه های مالی نزدیک به 10 تا 15 درصد 
کاهش می یابد و این موضوع، اثری مثبت بر کاهش قیمت ها 

خواهد گذاشت و بعید است افزایش قیمت اعمال شود.
دبیر انجمن صنایع لبنی درباره فعالیت سرمایه گذاران 
خارجی اظهار کرد: اگر مسائل اقتصادی مدام تحت تاثیر 
جریانات سیاسی قرار گیرد، امنیت سرمایه گذاری خارجی 
همیشه در تهدید خواهد بود؛ بنابراین نباید جریانات سیاسی 
را به کسب و کارها و فعالیت های اقتصادی تسری داد که 

امنیت سرمایه گذاری ها از بین برود.
به گفته باکری، در زمینه تولید محصولات لبنی سرمایه گذار 
عرب نداریم و تنها سرمایه گذاران خارجی ما از کشورهای 

فرانسه و سوئیس هستند. 

رئیس کارگروه مزد مجمع عالی نمایندگان کارگران ایران با اشاره به اینکه جبران کاهش 
قدرت خرید کارگران طی 5 سال پیشنهاد کارگران از سال گذشته بوده و در حال حاضر است 

گفت:افزایش دستمزد می  تواند به کاهش رکود کمک کند.
فرامرز توفیقی در واکنش به اظهارات ربیعی، وزیر کار مبنی بر"دستمزد کارگران را به نسبت 

تورم و به صورت پلکانی در سال های آینده اصلاح می کنیم" گفت: از سال 86 تا سال 92 
عقب ماندگی مزدی داشته ایم، این عقب ماندگی مزدی باعث کاهش قدرت خرید شده است، 

افزایش سالانه حقوق کفاف کاهش قدرت خرید را نمی دهد.
رئیس کارگروه مزد مجمع عالی نمایندگان کارگران ایران اظهار داشت: پیشنهاد نمایندگان 
کارگران در شورای عالی کار جبران عقب ماندگی مزدی در طول 5سال با نگاه به رشد 
سالیانه ای که اعلام می شود و همچنین تورمی که بر جامعه حاکم است، درصدی به عنوان 
عقب ماندگی مزدی در کنار افزایش مزدی جبران شود، این روش را از سال گذشته پیشنهاد 

داده بودیم تا کاهش قدرت خرید جبران شود.
وی اظهار داشت: از سال گذشته این پیشنهاد را داده بودیم و امسال نیز به آن تأکید کردیم.

حفظ قدرت خرید امسال و جبران کاهش قدرت خرید کارگران طی 5 سال دو پیشنهاد مطرح 
کارگران در جلسه بود که نظر وزیر کاز نیز با نظر ما همراه است.

 توفیقی گفت: با عدم افزایش مزد امکان تعطیلی کارخانه ها وجود دارد. یکی از علت های 
رکود در کشور عدم قدرت خرید مردم است. در صورتی که مزد افزایش یابد، مردم قدرت 
خریدشان بیشتر می شود. زمانی که قدرت خرید افزایش یابد تولید رونق می گیرد. بنابراین 
مخالف این موضوع هستیم که افزایش مزد باعث تعدیل نیروی کار یا تعطیلی کارخانه ها می 

شود.

مسیح کشاورز با انتقاد از تعیین ارزش پایه برنج وارداتی 
توسط گمرک بیش از قیمت های اعلام شده در بازارهای 
جهانی، اظهارداشت: در حالیکه قیمت برنج در بازارهای جهانی 
با کاهش قابل توجهی روبرو شده است، اما گمرک بی توجه 
به این کاهش قیمت، ارزش پایه برنج های وارداتی از هند و 

پاکستان را حدود 200 دلار بیشتر تعیین کرده است.
مسیح کشاورز این اقدام گمرک که موجب خروج میزان 
قابل توجهی ارز اضافی از کشور خواهد شد را مغایر با منافع 
ملی و حقوق مصرف کننده دانست و افزود: در حالیکه قیمت 
برنج های هندی و پاکستانی در بازارهای جهانی 700 و 705 
دلار اعلام شده است، گمرک برای برنج هندی 895 دلار و 

برای برنج پاکستانی 945 دلار ارزش پایه تعیین کرده است.
وی گفت: تعیین ارزش گمرکی بالاتر از نرخ بازار علاوه 
بر خروج ارز اضافی از کشور، موجب افزایش قیمت در بازار 

مصرف می شود.
دبیرانجمن واردکنندگان برنج ایران با بیان اینکه با تعیین 
ارزش گمرکی بالاتر از قیمت واقعی، واردکنندگان یا باید این 
رقم را پذیرفته و اجازه دهند ارز بیشتری از کشور خارج شود و 
یا مطابق قیمت واقعی به گمرک نرخ اعلام کنند که مشمول 
جریمه می شوند، توضیح داد: اگر واردکنندگان این عدد را 
بپذیرند، پس از کسر درصدی از مابه التفاوت مابقی ارز اضافی 
را از فروشندگان برنج گرفته و از آنجایی که ارز اختصاص داده 
شده مبادلاتی است ، می توانند با عرضه آن در بازار داخلی سود 

قابل توجهی به دست آورند.
وی گفت: از سویی با توجه به اینکه مطابق قیمت تعیین 

بیشتر  وارداتی  برنج  های  قیمت  گمرک،  سوی  از  شده 
تعیین شده، می توانند در بازار داخلی نیز با قیمت بالاتری 

عرضه کنند.
کشاورز با اشاره به اینکه در چنین شرایطی به دلیل افزایش 
قابل توجه قیمت برنج وارداتی بسیاری از اقشار کم درآمد 
جامعه از خوردن این ماده غذایی محروم خواهند شد، گفت: از 
سویی به دلیل افزایش قیمت، قاچاق توجیه پذیرشده و شاهد 
هجمه محصولات قاچاق خواهیم بود که نظارت های کیفی و 

بهداشتی روی آنها اعمال نخواهدشد.
وی با بیان اینکه در چند روز گذشته و به دنبال اعتراض 
شاهد  تصمیم،  این  به  ایران  برنج  واردکنندگان  انجمن 
برخی  توسط  فرافکنی  و  غیرمنطقی  موضع گیری های 
این  مدافعان  برخی  متاسفانه  اظهارداشت:  هستیم،  افراد 
تصمیم غیرمنطقی با بهانه قراردادن حمایت از تولید داخل، 

واردکنندگان را متهم به منفعت طلبی کرده اند.
اینکه اگر  با بیان  ایران  دبیر انجمن واردکنندگان برنج 
واردکنندگان فقط نگران منافع شخصی بودند، از این اقدام 
استقبال می کردند، توضیح داد: این شرایط موجب می شود 
تا واردکنندگان از تبدیل مابه التفاوت ارز مبادله ای و آزاد و 
همچنین گرانتر فروختن برنج های وارداتی سود بیشتری به 

دست آورند.
در  داخل  تولید  از  حمایت  ادعای  طرفی  از  گفت:  وی 
شرایطی که دو ماه پیش از این کشاورزان محصول برنج 
خود را در بازار عرضه کرده اند، ادعای بی اساس و تنهابه نفع 
واسطه ها است، در حالیکه در طرف مقابل، این افزایش قیمت 

بر سبد غذایی قریب به 50 درصد مصرف کنندگان کشور اثر 
منفی خواهد گذاشت.

کشاورز با تاکید براینکه اقدام غیراخلاقی که در این جریان 
شکل گرفته، فریبکاری برخی رسانه ها برای منحرف کردن 
افکار عمومی است،  توضیح داد: در حالیکه انجمن واردکنندگان 
برنج ایران به تعیین ارزش پایه گمرکی برنج وارداتی بیش 
از قیمت  واقعی  معترض شده است، برخی رسانه ها موضوع 
اعتراض انجمن را تعرفه اعلام می کنند تا به واسطه این 
دگرگونه نشان دادن واقعیت اذهان عمومی را تحت تاثیر قرار 

دهند.

با وجود مجوز سازمان حمایت؛

 لبنیات امسال گران نمی شود

 رئیس کارگروه مزد مجمع عالی کارگران:

افزایش دستمزد کارگران به کاهش رکود کمک می کند

 دبیر انجمن واردکنندگان برنج ایران خبر داد:

خروج قابل توجه ارز با ارزش گذاری غیرمنطقی برنج های وارداتی
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 توسط کنفدراسیون فوتبال آسیا؛

برگزاری رقابت تیم های باشگاهی ایران
 در قطر یا عمان تکذیب شد

کنفدراسیون فوتبال آسیا روز سه شنبه هرگونه تغییر محل بازی تیم های ایرانی مقابل 
تیم های عربستان در لیگ قهرمانان باشگاه های آسیا را تکذیب کرد. 

به گزارش ایرنا، عربستان سعودی پس از قطع مناسبات با ایران، تنش در مناسبات را به 
زمین فوتبال کشاند و اعلام کرد نمایندگان این کشور در رقابت های فوتبال لیگ قهرمانان 
باشگاه های آسیا که با تیم های ایرانی هم گروه هستند درصورت تصمیم کنفدراسیون 
فوتبال آسیا به بازی در ایران بطور کلی از دور رقابت ها کنار می روند.برخی رسانه های 
عربی نیز طی چند روز گذشته در جنگ روانی تلاش کردند در خبرهایی کذب و به نقل 
از برخی منابع، محل بازی تیم های ایرانی مقابل تیم های عربستانی را در عمان و قطر و 
دیگر کشورها اعلام کنند.یک مقام روابط عمومی کنفدراسیون فوتبال آسیا روز سه شنبه 
در گفت وگو با خبرنگار ایرنا هرگونه تغییر و یا رایزنی در مورد تغییر محل بازی تیم های 
ایرانی مقابل عربستان در لیگ قهرمانان باشگاه های آسیا را رد کرد.وی گفت که تاکنون 
هیچ تصمیمی در این زمینه اتخاذ نشده و خبرهایی از قبیل تعیین عمان و یا قطر به عنوان 
میزبان صحت ندارد.وی در پاسخ به سوالی در مورد زمان تشکیل کمیته های بررسی این 
موضوع نیز گفت: تاکنون تصمیمی در این خصوص اتخاذ نشده است و هرگونه تصمیمی 
در این خصوص که توسط کمیته ها اتخاذ شود از طریق تارنمای کنفدراسیون فوتبال آسیا 
اطلاع رسانی می شود.وی گفت: دیدگاه کنفدراسیون فوتبال آسیا همان بیانیه قبلی است.

کنفدراسیون فوتبال آسیا 14 دی ماه در تارنمای خود نوشت: این کنفدراسیون شرایط 
سیاسی بین ایران و عربستان سعودی و تاثیر آن بر حاشیه های جانبی فوتبال را تحت 
نظارت دارد. هر تصمیمی براساس مقررات کنفدراسیون فوتبال آسیا و کمیته های مربوطه 

اتخاذ می شود.

مدیرحقوقی پرسپولیس: 
صدور اجازه بازی مکانی، درصلاحیت

 ارکان قضایی فدراسیون فوتبال است 
مدیر حقوقی باشگاه پرسپولیس،گفت: تشخیص و صلاحیت صدور اجازه بازی سوشا 

مکانی در اختیار ارکان قضایی فدراسیون فوتبال است. 
آرش نجفی در گفت و گو با ایرنا با بیان اینکه تاکنون ازسوی مراجع قضایی فدراسیون 
نامه ای مبنی بر محکومیت مکانی دریافت نکرده ایم،افزود: اینکه این بازیکن می تواند 
تیمش را همراهی کند از حیطه اختیارات باشگاه خارج و بستگی به دستور ارکان قضایی 
فدراسیون فوتبال دارد البته صلاحیت کمیته انضباطی درخصوص تصمیم گیری راجع به 
اجازه بازی مکانی موجب خدشه به حقوق باشگاه در رابطه با پی گیری این مساله نخواهد 
شد.وی افزود:در واقع باشگاه پرسپولیس نیز این صلاحیت را دارا خواهد بود که درخصوص 
مسایل انضباطی بازیکن، جلسه کمیته انضباطی تشکیل داده و تصمیم گیری نماید لیکن 
این تصمیم اصولا می بایست به تایید مراجع قضایی فدراسیون نیز برسد.نجفی افزود:در 
همین ارتباط به محض اینکه نامه مراجع قضایی فدراسیون را دریافت کنیم این موضوع را 
پی گیری و اقدام لازم را به انجام خواهیم رساند هرچند که این احتمال نیز وجود دارد که 
هیات مدیره باشگاه راسا اقدام به تشکیل کمیته انضباطی داخلی گرفته و درخصوص این 
بازیکن تصمیم گیری کنند.  مدیر حقوقی باشگاه پرسپولیس درخصوص چرخه قانونی این 
موضوع نیز تصریح کرد: این موضوع از دو طریق امکان طرح در ارکان قضایی فدراسیون را 
دارد اول اینکه پس از صدور حکم نهایی درمراجع قضایی و عمومی این رای مستمسکی 
برای صدور رای کمیته انضباطی فدراسیون شود و دوم اینکه مراجع قضایی فدراسیون 
راسا تصمیم به ورود در رسیدگی پرونده و صدور حکم نمایند. نجفی درباره چگونگی ایفای 
حقوق باشگاه پرسپولیس دراین باره نیز گفت:من وکیل باشگاه هستم و تا به امروزاز طرف 
باشگاه ماموریتی دراین رابطه به این اداره داده نشده است و درحال حاضرعلی اکبرطاهری 
سرپرست باشگاه به تنهایی درحال پی گیری این موضوع است. وی تصریح کرد: به طور 
حتم مسوولان صلاح باشگاه را در این باره در نظر گرفته و اگر لازم باشد دستوراقدامات 
قانونی از جمله طرح شکایت را مطرح و این موضوع را دردستور کار کمیته انضباطی و اداره 
حقوقی باشگاه قرارخواهند داد که البته تا به این لحظه اتفاقی نیفتاده است. سوشا مکانی 
چندی پیش از سوی مراجع قضایی و عمومی به دادگاه احضارو درمورد تخلف صورت 

گرفته تفهیم اتهام شد وی یکشنبه گذشته با تودیع قرار وثیقه از زندان آزاد شد. 

برای انجام امور خیریه  صورت می گیرد؛
حراج پیراهن نوروزی در مشهد

پیراهن کاپیتان مرحوم تیم فوتبال پرسپولیس هفته آینده و برای انجام امور خیریه به 
حراج گذاشته می شود. 

مهرداد میناوند بازیکن پیشین پرسپولیس و تیم ملی در این ارتباط گفت: شنبه هفته 
آینده برای انجام امور خیریه عازم مشهد خواهیم شد و قرار است پیراهن هادی نوروزی 
عزیز را در آنجا حراج کنیم و عواید آن به ایتام اختصاص پیدا می کند. در این سفر و برنامه، 
چهره هایی چون داریوش ارجمند، مجتبی محرمی، مجید مظفری، بهنام ابوالقاسم پور، 

ادموند بزیک، بهروز رهبری فرد، سهراب بختیاری زاده و خانم مریلا زارعی حضور دارند.
میناوند تاکید کرد: این برنامه توسط موسسه خیریه دارالاکرام برگزار می شود و من 
امروز به همین دلیل در محل تمرین پرسپولیس حضور پیدا کردم و از برخورد و استقبال 
بچه های تیم واقعا لذت بردم. همه آنها این پیراهن را امضاء کردند و امیدواریم شنبه آینده 
بتوانیم قدم خوبی برای بچه های یتیم برداریم. به طور قطع روح هادی هم آنجا حاضر 

خواهد بود و از این کار خیر لذت خواهد برد.

 وزیر ورزش و جوانان با بیان اینکه حدود 15 درصد جمعیت کشور 
تمرینات ورزشی را در یک یا دو روز هفته انجام می دهند، گفت: 
متاسفانه 71 درصد مردم ایران هیچگونه فعالیت ورزشی و یا نرمشی 

در طول روزهای هفته ندارند. 
به گزارش ایرنا محمود گودرزی روز سه شنبه در دویست و بیست 
و ششمین جلسه علنی شورای اسلامی شهر تهران افزود: برهمین 
اساس آمار ورزش های جمعی و همگانی در ایران با دیگر کشورهای 

جهان قابل نقایسه نیست.
وی اظهار کرد: حدود 15 درصد مردم ایران یک یا دو روز و 11 
درصد نیز سه روز در هفته فعالیت های ورزشی و نرمشی )ورزش 

همگانی( انجام می دهند.
 وزیر ورزش و جوانان با اشاره به برنامه های محوری این وزارتخانه 
در زمینه توسعه ورزش همگانی گفت: طی دوسال گذشته درصد 
مشارکت عمومی مردم در ورزش همگانی و فعالیت های بدنی به 15 
درصد افزایش یافته که این رقم تا سال 96 به 35 درصد خواهد رسید.

 گودرزی در ادامه به سرانه ورزشی استان تهران اشاره کرد و افزود: 
سرانه فضاهای ورزشی در این استان 43 سانتی مترمربع است.

وی افزود: بر اساس برنامه چهارم توسعه قرار بود سرانه فضاهای 
ورزشی به یک متر افزایش یابد که به دلیل محدودیت ها این امر 
محقق نشد و در پایان برنامه پنجم توسعه تنها توانستیم بیش از 70 

سانتی متر سرانه ورزشی تامین کنیم.
 گودرزی، بالاترین سرانه فضای ورزشی در کشور را دو متر و متعلق 

به استان کهکیلویه و بویراحمد عنوان کرد. 
وی با بیان اینکه محدودیت مالی در دولت موجب فعال شدن 
سایر منابع از جمله بخش خصوصی و خیرین شده است اظهار کرد: 
امیدواریم در استان تهران نیز بخش خصوصی و خیران برای توسعه 

فضاهای ورزشی فعال شود.
 وزیر ورزش و جوانان افزود: درهمین ارتباط و برای توسعه ورزش 
تهران، مجموعه های ورزشی موجود در مناطق 17 و 18 شهرداری را 

می توان در اختیار دو باشگاه استقلال و پرسپولیس قرار داد.
 وی گفت: با در اختیار قرار دادن این مجموعه ها برخی از مشکلات 

این دو باشگاه رفع و ورزش نیز در مناطق یاد شده رونق می گیرد.
 در حوزه آمادگی برای ورزش های المپیک عقب نیستیم

 وزیر ورزش و جوانان همچنین با بیان اینکه سال 94 سال سختی 

از نظر بودجه و اعتبار است گفت: با عملیاتی شدن برجام و رفع تحریم 
ها بسیاری از مشکلات مالی برای اجرای طرح ها و برنامه ها در حوزه 

های مختلف از جمله بخش ورزش رفع می شود.
وی با بیان اینکه در آماده سازی تیم ها برای حضور در بازی 
های المپیک خیلی عقب نیستیم، افزود: فعالیت رشته های ورزشی 
المپیکی با همکاری وزارت ورزش و جوانان و کمیته ملی المپیک در 

حال انجام است.  
دوپینگ بلای خانمانسوز ورزش های حرفه ای

 گودرزی در ادامه دوپینگ را بلای خانمان سوز ورزش حرفه ای 
دانست و گفت: افزایش زمان آموزش خطرات دوپینگ در فدراسیون 
ها، ایجاد آگاهی در بین ورزشکاران و برخورد انضباطی و کنترلی در 

خصوص مقابله با دوپینگ، ضروری است.

وی افزود: درسال 94 حدود 700 مورد کنترل دوپینگ انجام شده 
که منجر به کاهش چشمگیر استفاده از این موادغیرمجاز در میان 

ورزشکاران شده است.  
 مجلس  موافق تفکیک

 وزارت ورزش و جوانان نیست
 گودرزی در ادامه با بیان اینکه ادغام سازمان ملی جوانان در ورزش 
و ایجاد وزارت ورزش و جوانان تصمیم مجلس است، گفت: اگر چه 

سنخیت این دو موضوع را باور ندارم اما از قانون تبعیت می کنم. 
وی با اشاره به اینکه مجلس شورای اسلامی با تفکیک وزارت ورزش 
و جوانان موافق نیست ، افزود: به نظر می آید بهتر است این دو حوزه 
از همدیگر تفکیک شوند.گودرزی خاطرنشان کرد: قانون گذار 18 
دستگاه را به طور مستقیم به عنوان متولی امر جوانان معرفی و هشت 

دستگاه را به طور غیر مستقیم در این زمینه مسئول کرده است.وزیر 
ورزش و جوانان گفت: قانون وظیفه هماهنگ سازی این نهادها در 
موضوع جوانان را بر عهده وزارت ورزش و جوانان قرار داده است.وی 
ادامه داد: بهتر است درخواست ها از وزارت ورزش و جوانان نیز منطبق 

با قوانین و مقرارت باشد.
 بیش از چهار هزار پروژه ناتمام ورزشی در کشور داریم

 وزیر ورزش و جوانان در ادامه سخنان خود از وجود بیش از چهار 
هزار پروژه ناتمام ورزشی در کل کشور خبر داد و افزود: دولت تلاش 

می کند بخش خصوصی را در تکمیل این پروژه ها، شریک کند.
 وی با بیان اینکه بودجه وزارت ورزش و جوانان در این دولت 
سه برابر شده، تصریح کرد: برای جلب مشارکت بخش خصوصی در 
توسعه فضاهای ورزشی، مشوق های ویژه ای درنظر گرفته شده است.

وزیر ورزش و جوانان با تاکید بر اینکه به دنبال کاهش تصدی گری 
در این حوزه هستیم، افزود: البته باید در روند واگذاری امور به بخش 

خصوصی، دقت نظر بیشتری داشته باشیم.  
 ورود اعضای شورای شهر به مدیریت های ورزشی

 منوط به نظر سازمان بازرسی است
 وزیر ورزش و جوانان در خصوص مدیریت اعضای شورای شهر در 
عرصه های ورزشی نیز گفت: حضور این افراد در مدیریت های ورزشی 

منوط به نظر بازرسی کل کشور است. 
وی خاطر نشان کرد: اگر امروز سازمان بازرسی کل کشور اعلام کند 
که شورای شهر شغل نیست ما نیز از این موضوع استقبال می کنیم.

وزیر ورزش و جوانان گفت: البته دراین ارتباط، اعضای شورای شهر 
می توانند برای ورزش منابع مالی جذب کنند. 

استقلال و پرسپولیس را دریابید 
ورزیر ورزش و جوانان از اعضای شورای شهر خواست که دو باشگاه 
استقلال و پرسپولیس را دریابند. گودرزی در ادامه با بیان اینکه سال 
94 از سالهای بسیار سخت پولی و بودجه ای بوده است گفت: امید 
است با عملیاتی شدن برجام گشایشی حاصل شود تا بخشی از 

مشکلات مرتفع شود. 
وی افزود: امروز از اعضای شورای شهر می خواهم که دو باشگاه 
همشهری خود را )استقلال و پرسپولیس( دریابند و به عنوان تبرک 
این جلسه دو زمین ورزشی در جنوب تهران را در اختیار این دو 

باشگاه قرار دهند تا موجب رونق ورزش در محله های محروم شود. 

وزیر ورزش و جوانان: 

هاشم بیک زاده :71 درصد مردم ایران ورزش نمی كنند 

 هیچ مشکلی با علی دایی نداشتم 

هافبک جدید تیم ذوب آهن اصفهان با بیان اینکه هیچ مشکلی با علی دایی نداشتم، 
گفت: به خوبی از صبا جدا شده و از کمک های علی دایی نیز ممنونم. 

هاشم بیک زاده ، با بیان این مطلب افزود: به اعتقاد خودم، انتخاب خوبی انجام دادم و 
لطف علی دایی هم شامل حال من شد که اجازه داد به ذوب آهن بروم. با توجه به اینکه 
تیم های سپاهان، تراکتورسازی و فولاد خوزستان خواهان به خدمت گرفتن من بودند، اما با 
هماهنگی که با باشگاه داشتم، رضایت نامه ام برای ذوب آهن صادر شد و خوشحالم از اینکه 
به تیمی آمده ام که یکی از مربیان جوان و خوب فوتبال کشور در آنجا مشغول به کار است.

هافبک تیم ذوب آهن در ادامه خاطرنشان کرد: ذوب آهن در نیم فصل اول عملکرد بسیار 
خوبی داشته و با توجه به اینکه در جام باشگاه ها نیز حضور دارد، امیدوارم بتوانم به اعتماد 

یحیی پاسخ دهم و بازی های خوبی برای ذوب آهن انجام دهم.
بیک زاده در پاسخ به این سوال که آیا جدایی از صبا به خاطر اختلاف با علی دایی بوده 
است، گفت: من هیچ مشکلی با علی دایی نداشتم، او به غیر از اینکه سرمربی من بود، 
برایم حکم برادر بزرگتر را هم داشت و از تجربه های او استفاده خوبی کردم. من با خوبی 
و خوشی از صبا جدا شدم و در یک مکالمه تلفنی با علی دایی، او به من اجازه داد که صبا 

را ترک کنم.
هافبک ذوب آهن در پاسخ به این سوال که گفته شده است پایان فصل از فوتبال 
خداحافظی خواهی کرد، گفت: چنین چیزی صحت ندارد، در حال حاضر بازیکنانی هستند 
که با 35 سال سن، در لیگ برتر بازی می کنند و من تنها 31 سال دارم و تا روزی که بتوانم 

برای تیمم مفید باشم، بازی خواهم کرد.
وی در خصوص دریافت طلبش از استقلال نیز گفت: متاسفانه هنوز هم از استقلال 
950 میلیون تومان طلبکار هستم و بارها هم به باشگاه مراجعه کرده ام اما جواب مثبتی 
از مسئولان نگرفته ام و می خواستم چند روز قبل به دفتر افشارزاده بروم و با او در این 
خصوص صحبت کنم که متوجه شدم وی خارج از کشور است و نمی توانم او را ملاقات 

کنم.
بیک زاده تاکید کرد: امیدوارم مسئولان باشگاه هرچه زودتر طلبم را بدهند تا کارم به 
شکایت نکشد. به قول امیرحسین صادقی یا باید اتفاقی برایمان بیفتد که پولمان را بدهند 

یا باید به فیفا شکایت کنیم که مسئولان استقلال به فکر بیفتند.
بیک زاده در پایان و در پاسخ به این سوال که آیا نیم فصل اول نسبت به فصل پیش 
پیشرفت داشته است یا خیر، گفت: به اعتقاد من پیشرفت که نداشته ایم هیچ، ضعیفتر هم 

شده ایم و متاسفانه فکر می کنم روز به روز فوتبال ما در حال پسرفت است.

سرمربی تیم فوتسال یاسین پیشرو قم:

ششمی یاسین پیشرو قم رتبه مناسبی بود
سرمربی تیم فوتسال یاسین پیشرو قم گفت: با توجه به بضاعت و شرایطی که در 

مسابقات لیگ برتر فوتسال داشتیم رتبه ششمی برای این تیم جایگاه مناسبی بود.
سیدمهدی غیاثی ، اظهار کرد: ما امسال در شرایطی وارد رقابت های هفدهمین دوره لیگ 
برتر فوتسال باشگاه های کشور شدیم که حامی مالی و شرایط خوبی نداشتیم و در فاصله 

زمانی اندک تا شروع لیگ مهیای رقابت با حریفان شدیم.
وی ادامه داد: جا دارد از حمایت های خوبی که مدیریت اداره کل ورزش و جوانان و تمامی 
عزیزانی که به تیم کمک کردند تشکر کنم زیرا ورود به لیگ هفدهم با توجه به وضعیت 
نامشخصی که تیم بعد از جدایی اسپانسر سال گذشته داشت، با شرایط خاصی همراه بود.

سرمربی تیم فوتسال یاسین پیشرو قم اضافه کرد: درهرحال با مدیریت اداره کل ورزش 
و جوانان که صاحب امتیاز این تیم است از هفته سوم مدیریت تیم در اختیار هلدینگ 
یاسین پیشرو قرار گرفت و مدیریت صحیح در مجموعه موجب شد تا وضعیت بهتر از 

گذشته شود.
وی خاطرنشان کرد: نماینده فوتسال قم بعد از اینکه با نام آتلیه طهران وارد بازی های 
هفدهمین دوره لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور شد، از هفته سوم رقابت ها در اختیار 

مدیریت یاسین پیشرو قرار گرفت و با نام هلدینگ یاسین پیشرو لیگ را ادامه دادیم.
سرمربی تیم فوتسال یاسین پیشرو قم  با تشکر از زحمات تمامی بازیکنانی که در این 
فصل با تیم فوتسال یاسین پیشرو قم بودند، بیان کرد: بازیکنانی که امسال در تیم ما بودند 
واقعا برای سربلندی تیم زحمت کشیدند، با توجه به بضاعتی که داشتیم که در شروع کار با 
مدیریت یاسین پیشرو قول دادم که در یکی از رتبه های میانی جدول رده بندی قرار بگیریم.

غیاثی عنوان کرد: در بازی هفته پایانی برابر تیم فوتسال شهید منصوری قرچک به دلیل 
اینکه جایگاه دو تیم در جدول رده بندی تثبیت شده بود، بازی جنبه تشریفاتی داشت و در 
نهایت با کسب مقام ششم به کار خود ر این دوره از رقابت ها پایان دادیم و امیدوارم برای 
دوره بعد از هم اکنون برنامه ریزی خوب و دقیقی انجام بدهیم تا با قدرت بیشتر وارد بازی ها 

شده و قهرمانی لیگ را کسب کنیم.

خوردبین: 

مکانی در تمرین ها شرکت نکند 
سرپرست تیم فوتبال پرسپولیس می گوید باشگاه اعلام کرده سوشا مکانی در تمرین ها 

شرکت نکند. 
محمود خوردبین در گفت وگو با ایسنا درباره آخرین وضعیت تیم فوتبال پرسپولیس 
اظهار کرد: سه روز است که تمرین هایمان را آغاز کرده ایم و خدا را شکر وضعیت تیم 
خوب است. بازیکنان ما با انگیزه در تمرین ها شرکت می کنند تا خودشان را به مرز آمادگی 

برسانند.
 او درباره وضعیت سوشا مکانی هم گفت:  امیدوارم همه کمک کنند تا فوتبال سوشا 
مکانی نابود نشود. او دروازه بان خوبی است و استعداد خوبی هم دارد. البته فعلا باشگاه اعلام 

کرده سوشا در تمرین ها حاضر نشود تا وضعیتش مشخص شود.
 او ادامه داد: مطمئن باشید پرسپولیس نیز عملکرد خوبش را در نیم فصل دوم ادامه 
می دهد و می تواند در انتهای فصل به رتبه خوبی دست یابد. در حال حاضر با تلاش های 
مدیریت باشگاه مشکلات مالی برطرف شده و روز گذشته هم به تمام اعضای تیم از جمله 
ماساژورها، بازیکنان، مربیان پاداش پرداخت کردند. من امیدوار هستم بتوانیم در انتهای 

فصل به رتبه خوبی دست پیدا کنیم. 

توصیه دایی به کفشگری: در پرسپولیس بمان!
مهرداد کفشگری جزو بازیکنانی است که می توانست پدیده این فصل پرسپولیس باشد 

اما کارش به نیمکت نشینی کشیده شد.
 این بازیکن که فصل گذشته نقش بیشتری در پرسپولیس داشت، امسال به خاطر یک 
بی انضباطی جایگاه خوب خود را از دست داد. در یکی از بازی های پرسپولیس بود که او 
در اعتراض به تعویض شدن، یک بی انضباطی کوچک انجام داد اما برانکو این بازیکن را 

جریمه کرد و تا مدت ها او را روی نیمکت نشاند. 
 حالا هم برانکو علاقه ای به استفاده از کفشگری ندارد و تا زمانی که مجبور نباشد، او را 
به میدان نمی فرستد. اما با این حال برای اینکه ادامه کار با این بازیکن سخت نباشد، برانکو 
حاضر نشده مستقیم بگوید که کفشگری باید برود. برانکو حتی اخیرا گفته که کفشگری را 
از پرسپولیس بیرون نمی کند. اما این دلیل نمی شود که سرمربی سرخپوشان نیت داشته 

باشد به این بازیکن بازی بدهد.
حالا جالب اینجاست که مهرداد کفشگری با روزنامه گل مصاحبه کرده و گفته که 
می خواهد در پرسپولیس بماند. او در این مصاحبه گفت: »عرضه داشته باشم در همین 
پرسپولیس حقم را می گیرم.« کفشگری همچنین گفته که دایی به او توصیه کرده در 

پرسپولیس بماند.

این بار محسن فروزان؛

دومین دروازه بان لیگ برتری بازداشت شد
پس از بازداشت سوشا مکانی اینبار نوبت به سنگربان جدید تیم راه آهن یزدان که 
سابقه حضور در استقلال تهران را دارد، رسید تا با شکایت یک مربی فوتبال بازداشت شود.

 دیروز بار دیگر رسانه ها خبر از بازداشت یک دروازه بان لیگ برتری منتشر کردند که 
دوباره فضای فوتبال را ملتهب کرد.محسن فروزان دروازه بان راه آهن دیروزدر دادسرای 

فرهنگ و رسانه حاضر و بازداشت شد.
دلیل این بازداشت، شکایت فرهاد کاظمی سرمربی سابق تیم راه آهن و فعلی تیم سیاه 

جامگان مشهد عنوان شده است.
فروزان در نیم فصل نخست دروازه بان سیاه جامگان بود که از سوی کاظمی کنار گذاشته 
شد و در گفت وگویی اعلام کرد که این مربی در رختکن به بازیکنان تیم اهانت می کند و 

ناسزا می گوید که همین مساله باعث شکایت کاظمی شده است. 

 اینکه پیشنهاد اصلاح اساسنامه را چه کسانی مطرح کردند 
و مخالفت ها با تصویب آن چه از سوی وزارت ورزش و چه 
از سوی منتقدان ناشی از چیست، مسئله ای است که فردا 

مجمع عمومی فدراسیون فوتبال با آن روبه رو خواهد بود. 
به گزارش ایسنا، طبق بند 2 ماده 30 اساسنامه فعلی 
فدراسیون فوتبال، هر گونه پیشنهاد برای اصلاح در اساسنامه 
باید توسط اعضای فدراسیون یا هیات رییسه به صورت کتبی 
با ارائه توضیحات در مورد آن برای دبیرکل فدراسیون ارسال 
شود. پیشنهاد اصلاح اساسنامه زمانی معتبر خواهد بود که 
حداقل 10 نفر دیگر از اعضا از آن حمایت کرده و تایید خود 

را به صورت کتبی اعلام کند. 
حدود سه ماه قبل هیات رییسه فدراسیون فوتبال پیشنهاد 
اصلاح اساسنامه را مطرح می کند اما این روند برای تکمیل 
فرآیند حداقل نیازمند تایید حداقل 10 نفر از اعضاست؛ 

اعضایی که پیشنهاد دهنده اصلاح اساسنامه هم نباشد. 
21 نفر تایید کنندگان پیشنهاد اصلاح اساسنامه! 

پیگیری های خبرنگار ایسنا حکایت از این دارد که روسای 
هیات های فوتبالی استان های بوشهر، کرمانشاه، کردستان، 
گیلان، سمنان، آذربایجان غربی، تهران، مرکزی، زنجان، 
اردبیل، همدان، چهارمحال و بختیاری، کرمان، البرز،  قزوین، 
گلستان، کیش، سیستان و بلوچستان، ایلام، یزد و هرمزگان 
21 استانی هستند که پیشنهاد اصلاح اساسنامه را تایید 

کرده اند. 
فوتبال  فدراسیون  دبیرکل  اختیار  در  که  تاییدیه  این 
قرار گرفته جهت طرح اصلاحات پیشنهادی و به منظور 

تصویب خواهی در مجمع عمومی اعلام شده است. 
مجمع کنونی فدراسیون فوتبال از 75 نفر تشکیل شده، 
اما جای سوال است که چرا همه این تایید کنندگان اعضای 
هیات های فوتبال استان ها هستند، در حالی که مجمع از افراد 

مختلف در سمت های متفاوت دیگری هم تشکیل شده است. 
این بار، اعمال وارونه قدرت 

تصویب اساسنامه اصلاحی نیازمند اکثریت مطلق )50+1 
درصد( اعضای دارای حق رای مجمع در جلسه حاضر است 
بنابراین حتی اگر اعضای ارشد این مجمع )وزیر ورزش و 
معاونش( مخالف تصویب اساسنامه اصلاحی در زمان حاضر 
یا به لحاظ محتوایی باشند اعمال قدرت در اختیار اکثریت 
مجمع است و کاری از دست افراد مخالف حتی اگر در راس 
هم باشند برنمی آید.  اظهارات تند روزدوشنبه معاون قهرمانی 
وزیر ورزش و جوانان حاکی از آن است که بدنه وزارتخانه 
مخالف تصویب اساسنامه پیشنهادی آن هم در زمان حاضر 
است؛ مخالفتی که با توجه به اظهارات سجادی نشان می دهد 
نه تنها جای ایراد به اساسنامه از لحاظ زمان تصویب وارد است 
که اشکالات زیادی را به لحاظ محتوایی به لحاظ اساسنامه ای 

وارد دانسته اند. 
معاون وزیر ضمن وارد دانستن ایراد شائبه نسبت به زمان 
تصویب این اساسنامه می گوید: "چرا در سالی که انتخابات 
برگزار می شود و حدود 40 روز تا انتخابات مانده، اساسنامه را 
تغییر می دهند؟ چرا برخی مفاد اساسنامه به نوعی تغییر کرده 
تا لباس به اندازه قواره خودمان باشد؟ باید طوری اساسنامه را 
درست کنیم که حداقل برای 20 سال باشد، چرا این کار را 

می کنیم؟ مگر قرار است چقدر ریاست کنیم؟ 
مجمع سالانه فدراسیون فوتبال امروزروز حیاتی و احتمالا 
پرخبری را پشت سر می گذارد؛ روزی که باید نشست و 
دید قدرت فدراسیون فوتبال و متحدانش بر موضع اعضای 
مخالف تصویب اساسنامه پیشنهادی خواهد چربید یا خیر؟ 
یا اینکه باید منتظر بمانیم و ببینیم که مخالفان تصویب ورق 

سرنوشت ساز بازی را با کلام تیزشان برمی گردانند؟

یک سایت ژاپنی در گزارشی از 10 بازیکن تاریخ فوتبال آسیا سخن به میان آورد که در این 
میان نام دو بازیکن ایرانی به چشم می آید. 

به گزارش ایسنا و به نقل از سایت آسیا فوتبال، معمولا انتخاب بهترین بازیکنان تاریخ فوتبال 
در هر قاره ای سخت است چرا که نظرات و آراء در این زمینه متفاوت است و هر کسی نظر 
خاص خود را دارد و این کار را سخت می کند با این حال بسیاری از سایت ها و روزنامه ها 

گاهی اوقات با ارائه آمار و ارقام چنین کاری را انجام می دهند. 
سایت آسیا فوتبال در ژاپن که اخبار آماری زیادی را درباره فوتبال آسیا منتشر می کند در 
گزارشی از 10 بازیکن برتر تاریخ فوتبال آسیا سخن به میان آورد که نام علی دایی بهترین 
گلزن تاریخ فوتبال ایران هم در میان آنها به چشم می آید و اما اسامی 10 بازیکن برتر تاریخ 

فوتبال آسیا به ترتیب این سایت ژاپنی عبارتند از: 
1-چا بومکون 

اسطوره فوتبال کره جنوبی به شمار می آید. او در جام جهانی 1986 حضور یافت و از 
نخستین بازیکنانی بود که از قاره آسیا در رقابت های بوندسلیگا به میدان رفت. او برای تیم 

های بایر لوزکوزن و آینتراخت فرانکفورت بازی کرد. 
2-پائولینیو آلکانترا 

ستاره فیلیپینی که اصلیتی اسپانیایی داشت و سابقه حضور در تیم های پایه بارسلونا را 
داشت. 

3-هیدتوشی ناکاتا 
اسطوره و نماد فوتبال ژاپن به شمار می آید. او در فوتبال ایتالیا برای باشگاه های زیادی مثل 
پروجا، رم، پارما، بولونیا و فیورنتینا بازی کرد و برای مدت کوتاهی هم در رقابت های لیگ 

جزیره برای بولتون بازی کرد. 
4-پارک جی سونگ 

او هم از فوتبال کره جنوبی است و بسیاری براین باور هستند که بهترین لژیونر تاریخ فوتبال 
آسیا در اروپا است. او ابتدا در آیندهوون بود که بازیهای درخشانی را به نمایش گذاشت و خود 
را به فوتبال اروپا معرفی کرد. بعد از آیندهوون این ستاره اهل کره جنوبی راهی بزرگترین 
تیم تاریخ لیگ جزیره یعنی منچستر یونایتد شد و بازیهای درخشانی را با پیراهن این تیم به 
نمایش گذاشت. او توانست قهرمانی در لیگ قهرمانان اروپا و رقابت های لیگ برتر انگلیس را 

تجربه کند و این افتخاری است که هیچ بازیکنی تا الان از قاره آسیا به دست نیاورده است. 
5-علی دایی 

نوبت به اسطوره فوتبال ایران علی دایی می رسد که بیشترین تعداد گل زده ملی را در تاریخ 
فوتبال جهان دارد. او با تیم ملی فوتبال ایران در دو جام جهانی 1998 و 2006 به میدان رفت. 

او سابقه حضور در بایرن مونیخ را دارد. 
6- تیم کیهیل 

سرشناس ترین بازیکن استرالیایی لیگ جزیره که سالها با پیراهن اورتون بازی کرد و 
بازیهای درخشانی را هم به نمایش گذاشت. او رکورد دار تعداد گل با سر در رقابت های لیگ 

جزیره بود و شایسته قرار گرفتن در این فهرست است. 
7-سامی جابر 

ستاره سابق تیم ملی فوتبال عربستان و باشگاه الهلال که تکنیکی ناب داشت. او با 4 حضور 
در جام جهانی رکوردی دست نیافتنی را از خود در بین بازیکنان آسیایی به جای گذاشت. جابر 
عنوان های زیادی به دست آورد و می توان او را بهترین بازیکن تاریخ فوتبال عربستان دانست. 

8- جواد نکونام 
در این فهرست نام یک بازیکن ایرانی دیگر وجود دارد و او کسی نیست جز جواد نکونام که 
به عنوان نخستین بازیکن ایرانی انتخاب شد که در رقابت های لیگا به میدان رفته است. او 
از سال 2006 تا 2012 برای اوساسونا بازی کرد. نکونام که در 149 بازی که به میدان رفت 

24 گل به ثمر رساند. 
9-کازویوشی میورا 

این بازیکن ژاپنی 91 بار پیراهن تیم ملی کشورش را به تن کرد و 56 گل هم به ثمر رساند. 
او دومین گلزن تاریخ فوتبال کشورش به شمار می آید و نخستین بازیکن ژاپنی بود که تصمیم 

گرفت به فوتبال اروپا برود. او در سال 1995 پیراهن جنوا را برتن کرد. 
10- یونس محمود 

و در نهایت دهمین بازیکنی که در این فهرست وجود دارد یونس محمود اسطوره فوتبال 
عراق است که توانست با درخشش خود این تیم را قهرمان جام ملت های آسیا 2007 کند. 
او سابقه حضور در تیم های اروپایی را ندارد اما برای تیم های عربی زیادی در حوزه خلیج 

فارس بازی کرد.

تیم فوتبال امید ایران در نخستین دیدار خود در مسابقات 
انتخابی المپیک توانست تیم سوریه را  قهرمانی آسیا و 
شکست بدهد و گام اول را محکم بردارد. این تیم در دومین 

دیدار باید به مصاف قطر برود.
 مسابقات فوتبال زیر 23 سال قهرمانی آسیا و انتخابی 
المپیک ریو از ساعت 17 دیروز سه شنبه با دیدار تیم های 
فوتبال ایران و سوریه در ورزشگاه جاسم بن حمد آغاز شد 
که این بازی در نهایت با نتیجه 2 بر صفر به سود ایران 
به اتمام رسید. امیرارسلان مطهری )64( و میلاد محمدی 
)73( برای ایران در این مسابقه گلزنی کردند.  محمد خاکپور 
در این مسابقه کار را با محمدرضا اخباری، روزبه چشمی، 
محمد دانشگر، علی عبدالله زاده، وحید حیدریه، مهدی 
ترابی )88- احسان پهلوان(، میلاد محمدی )90 - مهرداد 
میلاد   -55( اسماعیلی  فرشید  کریمی،  علی  محمدی(، 
کمندانی(، علیرضا نقی زاده و ارسلان مطهری آغاز کرد.  در 
دقایق ابتدایی بازی بازیکنان دو تیم بیشتر به محک زدن 
همدیگر مشغول بودند و برای همین اشتباه در پاس های 
بازیکنان زیاد بود. یخ بازی در دقیقه 13 و با ضربه ایستگاهی 
علی کریمی شکست که این ضربه توسط دروازه بان سوریه 
دفع شد. لحظاتی بعد میلاد محمدی ضربه سنگینی را به 

سمت دروازه سوریه زد که توپ با اختلاف کم از کنار دروازه 
به بیرون رفت.  در دقیقه 20 هم پاس عرضی مهدی ترابی 
داخل شش قدم سوریه به فرشید اسماعیلی رسید که ضربه 
اسماعیلی از بالای دروازه به اوت رفت. هرچند سوری ها هم 
یکی، دو موقعیت نصفه و نیمه به دست آوردند ولی اشتباه 
دروازه بان این تیم در دقیقه 32 تیم ایران را در آستانه به ثمر 
رسیدن گل اول قرار داد؛ جایی که مدافع سوریه پاس رو به 
عقبی را به گلر این تیم داد ولی توپ از زیر پای دروازه بان 
رد شد و در نهایت راهی اوت شد.  در ادامه تلاش بازیکنان 
دو تیم برای گلزنی ثمری نداشت تا این بازی در   نخست با 
تساوی بدون گل به اتمام برسد.  بازی در نیمه دوم از سوی 
دو تیم هجومی تر دنبال شد ولی بازی خشن بازیکنان تیم 
سوریه در چند نوبت باعث توقف بازی و مصدومیت جزئی 
بازیکنان ایران شد. اولین تعویض ایران در دقیقه 55 صورت 
گرفت و میلاد کمندانی به جای فرشید اسماعیلی وارد زمین 
شد. همین تعویض کافی بود تا خط حمله ایران بیشتر از 
ایران روی دروازه  نیمه اول تغذیه شود و موقعیت سازی 

سوریه شدت بگیرد. 
حملات ایران سرانجام در دقیقه 64 به ثمر نشست و 
امیرارسلان مطهری توانست با یک ضربه گل اول ایران و 

گل اول این مسابقات را به ثمر برساند. سوریه بعد از این گل 
در تلاش برای جبران نتیجه بود ولی باز هم این شاگردان 
خاکپور بودند که در دقیقه 73 توسط میلاد محمدی به گل 
رسیدند.  بازیکنان سوریه که چیزی برای از دست دادن 
نداشتند، روی دروازه ایران حملات زیادی را تدارک دیدند 
ولی دفاع خوب بازیکنان ایران مانع موقعیت سازی و گلزنی 
حریف شد تا بازی با همان نتیجه 2 بر صفر به اتمام برسد. 

چه کسانی اصلاح اساسنامه را کلید زدند؟

هرم وارونه قدرت در مجمع فدراسیون فوتبال! 

یک سایت ژاپنی انتخاب کرد؛ 
دایی و نکونام جزو 10 بازیکن تاریخ فوتبال آسیا 

مسابقات انتخابی المپیک - قطر؛

پیروزی شاگردان خاکپور برابر سوریه



علمی و سلامت

یک متخصص پوست: 

جوش های صورت را دستکاری نکنید 
یک متخصص پوست و مو و زیبایی گفت: صورت پر از جوش مشکل بسیاری از جوانان 
است. آکنه که مردم آن را با عنوان جوش غرور جوانی می شناسند یکی از شایع ترین 
بیماری های پوستی و علت مراجعه بیماران به متخصصان پوست است. شدت آن نیز در 

افراد مختلف، متفاوت است و اکثرا پس از سن 25 سالگی بهبود می یابد. 
دکتر حقیقی، گفت: جوش های غرور به صورت دانه های قرمز، جوش های سر سیاه و 
توده های سفت زیر پوستی در ناحیه گونه، بینی، پیشانی، پشت گردن، قسمت فوقانی 
پشت و سینه ظاهر می شوند. این جوش ها در پایه یک مو بوجود می آیند و ناشی از آماس، 

التهاب و انسداد مجرای غده چربی کنار مو هستند. 
وی افزود: پیدایش آکنه ناشی از یک علت خاص نیست، بلکه چندین عامل در پیدایش و 
شدت آن نقش دارند. ارث، میکروب ها، نوع غذا، مشکلات عصبی و روحی، تغییرات غددی 
هورمونی، نوع پوست، بهداشت صورت، مصرف برخی داروها و بعضی از بیماری ها از جمله 

عواملی است که در ایجاد این بیماری نقش دارد. 
حقیقی بیان کرد: آکنه یک بیماری است که برای درمان آن باید به پزشک مراجعه و 
داروهای مناسب را مصرف کرد. درمان آکنه حداقل شش ماه به طول می انجامد و احتمال 
عود آن نیز وجود دارد. در حقیقت آکنه بیماری بسیار سمجی است، اما در کنار دارو یک 

سری اقدامات و توصیه های بهداشتی ساده نیز در این زمینه وجود دارد. 
وی تاکید کرد: جوش صورت تان را دستکاری نکرده و با فشار دست آنها را خالی نکنید. 
همچنین سعی کنید خواب مرتب داشته باشید. استراحت کافی داشته باشید و تا حد 

امکان از فشارهای روحی و عصبی بپرهیزید. 
حقیقی اضافه کرد: صورت خود را بشویید. برای شست وشو از صابون اسیدی )گوگردی( 
استفاده کنید. ابتدا صورت خود را خوب صابون بزنید تا از کف پوشیده شود. همچنین 
هفته ای یک یا دو مرتبه ماساژ با مواد اسیدی نظیر سرکه سیب در کاهش چربی پوست و 
بهبود جوش ها موثر است. آکنه اغلب به صورت نقاط سرسیاه، نقاط سرسفید و جوش های 
چرکی بروز می کند. غدد چربی در تمام سطوح پوست شما به غیر از کف پا و دست وجود 

دارد. اما بیشترین تراکم آنها در صورت، سینه، پشت و شانه هاست. 
حقیقی ادامه داد: کار این غدد، ترشح چربی است. چربی تولید شده توسط مجاری چربی 
به سطح پوست راه یافته و به طور طبیعی روی پوست را می پوشاند. در دوران نوجوانی به 
علت تغییرات ناگهانی که در سطح هورمون های جنسی رخ می دهد، غدد چربی تحریک 
می شوند و چربی بیش از حد تولید می کنند. این چربی زیادی، مجاری انتقال چربی 
را مسدود می کند و به این ترتیب جوش های سرسیاه تولید می شوند. وقتی که چربی 
باقیمانده و لایه های مرده پوست نتوانند به بیرون راه یابند، توسط باکتری هایی که به طور 

طبیعی در غده وجود دارند، عفونی می شوند و جوش های سرسفید را ایجاد می کنند. 
وی در پایان گفت: چربی نخورید. از مصرف غذاهای چرب، سس مایونز، خامه، شکلات، 
گردو، فندق، موز، تخم مرغ و نارگیل، خودداری کنید. سعی کنید سبزی و میوه بخصوص 
سبزی های حاوی ویتامین A مثل هویج، اسفناج، شاهی و گوجه فرنگی را زیاد مصرف 

کنید تا درمان آکنه صورت تان کامل شود. 

به راحتی اضطراب امتحانات را دور بزنید! 
یک روانشناس بیان کرد: با رعایت برخی نکات مثل دوری کردن از عواملی که باعث 
اضطراب و دلهره در امتحانات می شوند به راحتی می توان در دوره امتحانات آرامش خود 

را حفظ کرد.
دکتر اشکان گفت: یکی از علل ناتوانی دانش آموزان در کسب موفقیت امتحانی، اضطراب 
یا به عبارتی دلشوره و دلهره شدید از امتحانات است که به صورت مشغله ذهنی در مورد 
ناتوانی در جواب ده به سؤالات امتحانی با وجود مطالعه کافی ایجاد می شود. در واقع 
اضطراب در امتحان به نوعی با آسیب به سیستم عصبی همراه بوده که نتیجه آن عدم 

یادآوری مطالب خوانده شده است. 
وی ادامه داد: گاهی اضطراب امتحان می تواند با شکایت های جسمی مانند دل درد 
یا حالت تهوع همراه باشد و دانش آموز مدام تصوراتی مبنی بر عدم موفقیت در امتحان 

داشته باشد. 
این روانشناس اظهار داشت: ایجاد رقابت بین دانش آموزان و عدم آموزش برنامه ریزی 
صحیح جهت مطالعه می تواند دانش آموز را مضطرب کند، بهتر است در صورتی که 
دانش آموز دچار اضطراب مشکل آفرین است برنامه تغذیه او بررسی شود چرا که تغذیه 
نامناسب به ویژه عدم صرف صبحانه می تواند موجب افت قندخون، کم خونی و در نهایت 
عدم یادگیری و یادآوری مطالب شود. دکتر اشکان در پایان خاطرنشان کرد: دانش آموزان 
که اضطراب بیش از حد دارد باید روز قبل از امتحان در محل اجرای امتحان حاضر شود و 
در صورت امکان بر روی صندلی امتحان به مرور مطالب درسی بپردازد، همچنین پیشنهاد 
می شود معلمان برای از بین بردن ترس دانش آموزان، امتحانات کلاسی بدون نمره برگزار 
کنند. همچنین دانش آموزان باید سبک یادگیری و نحوه مطالعه خود را طی سال تحصیلی 

کشف کنند و از تغییر سبک خود در شب امتحان اجتناب نمایند.

افزایش فشارخون با خوردن ترش مزه ها 
یک پزشک متخصص تغذیه اظهار کرد: با خوردن ترش مزه ها فشارخونتان افزایش پیدا 

می کند و بیشتر این ترش مزه ها دست همه بچه های کوچک و بزرگترها دیده می شود.
ابوالقاسم جزایری با اشاره به اینکه خوراکی های ترش مزه فشارخون را بالا می برند، گفت: 
خیلی از خواص میوه هایی که فیبر و رنگدانه های آنتی اکسیدانی دارند در لواشک آنها نیز 
می توان یافت کرد و همچنین املاح میوه ها که به این صورت در می آیند نه تنها کم 

نمی شود بله با جوشاندن و خشک کردن افزایش پیدا می کند.
 C وی ادامه داد: بسیاری از میوه ها و سبزی ها منبعی بسیار مهم برای دریافت ویتامین 
است که بخشی از این فرآیند طی خردشدن و خشک شدن تخریب می شوند، مخصوصاً 
میوه ها مثل سیب که وقتی خشک می شود 100 گرم آبی که در آن وجود دارد برای تبدیل 
به لواشک در صورت حرارت و جوشاندن آب آن تغییر شده و بنابراین مقداری از ویتامین 

C در آن کاهش می یابد. 
جزایری اظهار داشت: خوردن لواشک و آلوچه کسی را لاغر نمی کند بلکه باعث می شود 
ترشح اسید معده بیشتر و غذا بهتر هضم شود و هر چقدر هضم غذا بهتر باشد جذب آن 

توسط بدن نیز بیشتر خواهد شد و در نتیجه با بالا رفتن وزن در افراد همراه است. 
وی خاطرنشان کرد: قره قورت منبع خوبی برای کلسیم است اما اسدیته این خوراکی 
خیلی بیشتر از لواشک است و آثار تخریبش روی دندان بیشتر است. اگر روی قره قورت 
کمی نمک افزوده شود باعث بالا رفتن سدیم خون شده در نتیجه ابتلا به بیماری های مثل 
فشارخون بالا و یا افزایش دفع کلیوی کلسیم شدت می یابد و می توان ماست یا شیر را 

جایگزین قره قورت کنند و بیشتر به عنوان تنقلات یا چاشنی غذا استفاده کنند.

نان فیبردار چاقی مفرط می آورد 
نان فیبردار کالری بیش از نیاز بدن را به افراد می دهد و این سبب چاقی می شود.

خیلی از مردم می پرسند که همراه غذا نباید همیشه نان خورد زیرا سبب ایجاد چاقی و 
سیری دیرهنگام می شود.

 اگرچه خوردن نان هیچ گونه مشکلی را از نظر بهداشتی ایجاد نمی کند ولی مصرف بیش 
از حد آن سلامت را از بین می برد و در این زمان است که خوردن نان برخلاف ذهن اکثر 

مردم مصرف می شود. 
براساس این پژوهش یک خانواده برای سیر شدن در طول روز می تواند یک قرص نان 
را مصرف کند و اگر بیش از این نان سفید و یا هر نان دیگری بخورند کم کم باید به فکر 

یک رژیم غذایی مناسب باشند. 
یکی از عیوب نان سفید این است که عاری از فیبر که نوعی ماده مغذی است، می باشد 
و این فیبر کمک بزرگی در تولید توده ژله ای در شکم می  کند و علاوه بر این که غذا دیر 
هضم می شود، فرد مصرف کننده احساس سیری کامل می کند و از چاقی مفرط جلوگیری 

می شود. 
نان هایی که عاری از فیبر هستند به راحتی هرچه تمام تر پس از مصرف آن افراد احساس 
راحتی می کند و میل به پرخوری افزایش می یابد و در نتیجه کالری بیش از نیاز انسان وارد 

بدن می شود و افراد دچار چاقی و افزایش وزن می گردند.

مصرف زیاد مس با خطر آلزایمر همراه است 
یک پزشک متخصص تغذیه عنوان کرد: مصرف بیش از اندازه مس که در مواد معدنی 

وجود دارد، موجب انباشته شدن مس در بدن می شود و با خطر آلزایمر همراه است.
محمد تقی انوشه گفت: مس یکی از مواد معدنی مورد نیاز بدن است که در سلامت انسان 
نقش به سزایی دارد، این عنصر برای سالم نگه داشتن و حفظ عملکرد سیستم های عصبی، 

رشد استخوان ها و عضلات و نیز ترشح هورمون ها مورد نیاز است. 
وی ادامه داد: این مواد معدنی در بیشتر غذاها همچون نخود فرنگی، آجیل، قارچ، گوجه 
فرنگی، موز، سویا، سیب زمینی، لوبیا و عدس که از جمله مواد غنی مس محسوب می شوند، 
یافت می شود.  متخصص تغذیه تصریح کرد: اگر با مصرف زیاد این مواد غذایی و مواد 
معدنی آب آشامیدنی خورده شود موجب انباشته شدن مواد معدنی در بدن شده و موجب 
به وجود آمدن پروتئین بتا آمیلوئید می شود که این پروتئین خود باعث افزایش بروز آلزایمر 
در بدن می شود و همچنین مس به طور مستقیم فعالیت سلول های تولید کننده بتا 

آمیلوئیدها را تحریک می کند. 
وی خاطرنشان کرد: این گفته ها موجب نمی شود که مس را از رژیم  غذایی خود حذف 
کنیم زیرا این ماده معدنی نقش  حیاتی به سزایی را در بدن به عهده دارد و همه پزشکان 

تغذیه بر دریافت میزان مورد نیاز مس تأکید می کنند.
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در نمایشگاه CES آمریکا از قاشق هوشمندی رونمایی شد که قادر است لرزه های موجود در 
دست را شناسایی و آن را در وضعیت ثابت قرار دهد.

 در نمایشگاه CES آمریکا از قاشق هوشمندی تحت عنوان Gyenno spoon رونمایی شد 
که قادر است لرزه های موجود در دست را شناسایی و آن را در وضعیت ثابت قرار دهد.

در این قاشق هوشمند تعدادی حسگر قرار دارد که قادر به تشخیص لرزه در دست هستند و 
بصورت خودکار خود را با دست تنظیم و به حرکت قاشق استحکام می بخشد.

همچنین این قاشق مناسب برای کسانی است که دارای بیماری پارکینسون هستند و یا به هر 
دلیل دیگری از لرزه دست رنج می برند، ضمن اینکه این قاشق هوشمند به گونه ای طراحی شده 

است که در هنگام غذا خوردن احساس آرامش بیشتری به کاربر خود می دهد.
وزن این قاشق هوشمند 130 گرم است و با یکبار شارژ کامل باتری آن می تواند 180 دقیقه 

کار کند.

طراحی کوچکترین دستگاه چاپ فشاری جهان

چسب جدید جایگزین لحیم و جوشکاری

تولید مواد اولیه  بسته بندی های زیست تخریب پذیر
محققان دانشگاه صنعتی شریف در طرحی مشترک با یک 
شرکت فناور، نمونه هایی از پلیمرهای زیست تخریب پذیر 
تولید کردند. این پلیمرها بر پایه  نشاسته  ترموپلاستیک و 
نانوالیاف طبیعی طراحی شده و در صورت دستیابی به تولید 
انبوه در زمینه های مختلف از جمله صنعت بسته بندی مواد 

غذایی قابل استفاده خواهد بود.
مواد  از  استفاده  روزافزون  افزایش  اخیر،  سال های  در 
پلیمری در صنایع مختلف به ویژه صنایع بسته بندی و 
پزشکی در کنار مشکلات ناشی از بازیافت این مواد به یک 
نگرانی جدی برای محیط زیست تبدیل شده است. به همین 
منظور نسل جدیدی از پلیمرها به عنوان »پلیمرهای زیست 

تخریب پذیر« مورد توجه قرار گرفته اند.
به گفته  امیر قاسمی، مجری طرح، رزین نشاسته به 
عنوان زمینه  بسیاری از کامپوزیت های زیست تخریب پذیر 
مورد استفاده قرار می گیرد. با این حال جذب رطوبت بالا و 
پایین بودن خواص مکانیکی، مانع از تولید انبوه این خانواده از 

پلیمرهای زیست تخریب پذیر شده است.
وی در ادامه افزود: »تاکنون مطالعات گسترده ای برای 
رفع این دو مشکل اساسی صورت گرفته است. در این میان، 
ترکیب نشاسته  ترموپلاستیک با پلیمرهای پایه نفتی و یا 
کامپوزیت سازی آن به عنوان دو راهکار اساسی برای رفع 
نقایص ذکر شده مطرح هستند. برای این منظور، الیاف و 
ذرات گوناگونی به عنوان فاز تقویت  کننده در زمینه  نشاسته  
ترموپلاستیک به کار گرفته می شود. نکته  حائز اهمیت در 
این دو روش که ضمن حفظ زیست تخریب پذیر بودن 
محصول نهایی باید در نظر داشت، ایجاد خواص عملکردی 

قابل مقایسه با پلیمرهای پایه نفتی و هزینه  تولید قابل توجیه 
و قیمت تمام شده  رقابتی با آن هاست.«

در این پژوهش نیز تلاش شده است تا نانوکامپوزیتی بر 
پایه  نشاسته  ترموپلاستیک و نانوالیاف طبیعی سلولز ساخته 
شود تا علاوه بر رفع نقاط ضعف نشاسته  ترموپلاستیک 

وابستگی به منابع نفتی را نیز کاهش دهد.
بهبود خواص مکانیکی نشاسته  ترموپلاستیک با استفاده 
از نانوالیاف طبیعی سلولز، افزایش پایداری حرارتی، ارتقای 
زیست تخریب پذیری و رفع مشکل جذب رطوبت نشاسته  

ترموپلاستیک از مهم ترین دستاوردهای این پژوهش است.
نتایج این طرح در صنایع گسترده ای کاربرد خواهد داشت. 
برای نمونه می توان در صنایع بسته بندی و صنایع غذایی 
انواع ظروف یکبار مصرف و یا در صنایع  جهت ساخت 
کشاورزی جهت تولید انواع مالچ فیلم و گلدان از این مواد 

استفاده کرد.
به گفته  این محقق، انجام طرح حاضر علاوه بر ساخت 
نانوکامپوزیتی کاملاً زیست تخریب پذیر که وابستگی صنایع 
به منابع محدود نفتی را مرتفع خواهد کرد، نگرانی های 
دوستداران محیط زیست را از بابت بازیافت و دفع بخشی از 
زباله های شهری را از بین خواهد برد. از لحاظ کیفیت و هزینه 
نیز می توان ادعا کرد که این مواد می توانند نیاز صنایع را با 
هزینه ای پایین تر و خواصی نزدیک به پلیمرهای پایه نفتی 

متداول برطرف سازند.
وی در خصوص مزیت استفاده از الیاف طبیعی در ترکیب 
این نانوکامپوزیت عنوان کرد: »قیمت پایین، خواص مکانیکی 
مناسب مثل استحکام بالا و مقاومت سایشی مطلوب و از 

همه مهم تر زیست تخریب پذیری الیاف طبیعی، آن ها را به 
عنوان جایگزین مناسبی برای الیافی مانند شیشه، کربن و 
یا آرامید مطرح کرده است. لذا کامپوزیت های پایه نشاسته  
برخوردار هستند  بالایی  اهمیت  از  الیاف طبیعی  حاوی 
چرا که به دلیل وجود شباهت در ساختار شیمیایی الیاف 
طبیعی و نشاسته، هنگامی که این الیاف در زمینه  نشاسته 
قرار می گیرد، اتصالی قوی بین این دو جزء برقرار می شود. 
این مسأله سبب بهبودی قابل ملاحظه در خواص مکانیکی 
کامپوزیت خواهد شد. علاوه بر این، سادگی و تشابه فرایند 
این دسته از کامپوزیت های پایه نشاسته با پلیمرها ی متداول 
صنعت بسته بندی، سبب کاهش هزینه  محصول نهایی 

خواهد شد.« 

سرکه چوب جایگزینی برای مواد شیمیایی 
کاربردی در صنعت کشاورزی

نتایج یک پایان نامه دانشجویی نشان داد: سرکه چوب به  عنوان ماده ای صد در صد ارگانیک 
می تواند جایگزین مناسبی برای بخشی از مواد شیمیایی مورد استفاده در صنعت کشاورزی 

معرفی شود.
 بهزاد عبدالهی پور، دانشجوی کارشناسی ارشد کشاورزی دانشگاه صنعتی اصفهان در 
پایان نامه خود تحت عنوان »تأثیر سرکه چوب کاج بر خصوصیات جوانه زنی، رشد رویشی و 
زایشی خیار و ریحان« و با راهنمایی حسین شریعت مدار و مریم حقیقی به صورت آزمایشگاهی 

به بررسی تأثیر این ماده ارگانیک پرداخت.
مواد ارگانیک به دلیل عوارض جانبی کمتر نسبت به مواد شیمیایی، جهت استفاده در 
کاربردهای مختلف از جمله تولیدات صنعتی و کشاورزی روزبه روز بیشتر مورد توجه قرار 
می گیرند. سرکه  چوب، ماده حاصل از سرد شدن دوده  آتش به  عنوان ماده ای صد در صد 
ارگانیک می تواند جایگزین مناسبی برای بخشی از مواد شیمیایی مورد استفاده در صنعت 

کشاورزی معرفی شود.
در این پژوهش طی دو آزمایش جداگانه در قالب طرح کاملاً تصادفی به  منظور بررسی تأثیر 
سرکه چوب کاج بر خصوصیات رشد فتوسنتزی و فیزیولوژیک گیاهان میوه ای و برگی، خیار 
و ریحان با 6 تیمار 3333، 2500، 2000، 1250،0 و mg/l 5000 با چهار تکرار طراحی و 

اجرا شد.
آزمایش اول به  صورت آزمایشگاهی بر روی بذرهای خیار و ریحان به  صورت پرایمینگ و 
آزمایش دوم به  صورت گلدانی در آزمایشگاه و گلخانه پژوهشی دانشکده کشاورزی دانشگاه 

صنعتی اصفهان انجام شد. 

قاشق هوشمند رونمایی شد

محققان دپارتمان شیمی دانشگاه مک گیل با استفاده 
از دی ان ای مصنوعی به عنوان نوعی چارچوب توانسته اند 

کوچکترین دستگاه چاپ فشاری جهان را بسازند.
دانشمندان،  نانوذرات طلا با قطر یک میلیونیوم اینچ را 
برای ایجاد ساختارهای منظم دستکاری کردند که این مهم 
می تواند پتانسیل های پزشکی، علمی و مهندسی بزرگی 

داشته باشد.
الکترونیکی  نوری،  خاص  ویژگی های  با  طلا  نانوذرات 
و شیمیایی بشدت مورد توجه دانشمندان قرار دارند اما 
دستکاری آن ها برای استفاده بهینه از این ویژگی ها بسیار 

سخت و پیچیده است.
سازندگان  توسط  وسطی  قرون  زمان  از  طلا  نانوذرات 
شیشه های رنگی مورد استفاده بوده که کلرید طلا را به 
شیشه مذاب می افزودند تا رنگ قرمز را در صفحات شیشه ای 

بوجود بیاورند. البته این کار بصورت تصادفی و غیرکارآمد 
انجام می شد. برای دستیابی به ویژگی های ارزشمندتر این 
نانوذرات، باید نظم بیشتری داشته باشند تا در خوشه های 
ریز یا به شکل بلورهای ساخته شده از میلیون ها ذره در 
حالت سه بعدی کنار هم قرار بگیرند. از آنجایی که شیوه های 
رایج نمی توانند چنین کاری را انجام دهند، محققان دانشگاه 
مک گیل تصمیم گرفتند از دی ان ای به همان شیوه ای که در 
دستکاری مواد ژنتیکی درون سلول های زنده به کار می روند، 
به عنوان یک تنظیم کننده استفاده کنند. ایده دانشمندان 
این بود که از توانایی دی ان ای برای جفت شدن با یک واحد 
مکمل به منظور ایجاد رشته های دی ان ای مصنوعی استفاده 
کنند که این امر می تواند با ذرات پیوند خورده و آن ها را 
دستکاری کند. این فرآیند بسیار مشکل است اما ابتکار 
دانشگاه مک گیل، ساخت یک ساختار دی ان ای بود که مانند 

یک دستگاه چاپ فشاری کار کرده، کم هزینه و قابل استفاده 
مجدد است و اطلاعات دقیقی را با خود حمل می کند. زمانی 
که نانوذرات طلا با ساختار برخورد می کنند، با رشته های 
دی ان ای مواجه می شوند که در نهایت یک چسب شیمیایی 
ایجاد می شود. ذره به این ماده می چسبد و زمانی که ساختار 
دی ان ای و ذره در آب مقطر حل می شوند، ذره و ساختار از 
هم جدا می شوند اما رشته ها در حالت چسبیده به طلا باقی 
می مانند. در همین حین می توان از ساختار دی ان ای مانند 

حروف درون دستگاه چاپ مجددا استفاده کرد.
محققان اکنون در حال بررسی انواع ساختارهایی هستند 
که با این شیوه می توان ساخت. آن ها امیدوارند بتوانند با این 
شیوه طیف گسترده تری از کاربردها را از جمله توانایی هدف 
قرار دادن سلول های سرطانی در بدن انسان برای تخریب 

آن ها بدون آسیب رساندن به بافت های سالم، تجربه کنند. 

دانشمندان دپارتمان مهندسی صنعتی و مکانیک دانشگاه نورث وسترن آمریکا یک چسب 
فلزی جدید ساخته اند که می تواند اجزای فلزی را با استفاده از فشار بسیار کم در دمای 
اتاق بر روی دستگاه های مختلف بچسباند. این دستاورد می تواند پایانی بر عصر جوشکاری 

و لحیم کاری باشد.
 این چسب می تواند در همه چیز از پردازشگر مرکزی و صفحه مدار چاپی رایانه گرفته تا 

شیشه و رشته های فلزی در یک لامپ برق مورد استفاده قرار بگیرد.

چسب و فلز هر دو مفاهیم آشنایی هستند اما ترکیب آن ها چیز جدیدی است که با 
ویژگی های بدیع نانومیله های فلزی ممکن شده است. این نانومیله های فلزی شامل میله های 
بی نهایت کوچک با هسته فلزی هستند که با ایندیوم در یک سو و گالیوم در سوی دیگر 

پوشش یافته اند.
این میله های پوشش یافته در کنار یک زیر لایه مانند دندانه های زاویه دار در یک شانه قرار 
می گیرند که در آن، یک جسم شانه مانند در بالا و یکی دیگر در پایین قرار داشته و سپس 

با هم آمیخته می شوند.
زمانی که ایندیوم و گالیوم با یکدیگر تماس پیدا می کنند یک مایع را تشکیل می دهند. 
هسته فلزی میله ها فعال شده و این مایع را به جامد تبدیل می کند. چسب حاصله، قدرت و 

رسانایی حرارتی و الکتریکی یک پیوند الکتریکی را ارائه می کند.
چسب فلزی برخلاف چسب پلیمر استاندارد می تواند در دما یا فشار بالا عمل کرده، حرارت 

و برق را هدایت می کند و در برابر نشست هوا یا گاز مقاوم است.
چسب فلزی از کاربردهای زیادی برخوردار است که بیشتر آن ها در صنعت ابزارهای 
الکترونیک هستند. این چسب به عنوان رسانای حرارت می تواند جایگزین گریس حرارتی 
شود که در حال حاضر مورد استفاده است. همچنین به عنوان رسانای الکتریکی، می توان آن 

را جایگزین لحیم های امروزی کرد. 

پوکی استخوان و 6 باور غلط رایج 
 پوکی استخوان هم اکنون ده ها میلیون نفر را در سراسر جهان تحت تاثیر خود قرار 

داده است بخصوص افراد بالای 50 سال.
بیماری پوکی استخوان نیز از برخی باورهای غلط و رایج در امان نمانده است. در اینجا 

6 باور نادرست درباره پوکی استخوان معرفی می شوند:
  پوکی استخوان فرایند طبیعی پیری است: اگرچه پوکی استخوان و شکستگی های 
ناشی از آن به احتمال زیاد زمانی که مسن تر هستید، رخ می دهد، اما این بیماری فرایند 
اجتناب ناپذیر پیری نیست. دریافت کلسیم کافی، ویتامین دی و ورزش مناسب از بروز 

بیماری پوکی استخوان حتی در سنین پایین پیشگیری می کند.  
فقط زنان به پوکی استخوان مبتلا می شوند: می توان در واکنش به این ادعا هم بله و 
هم خیر گفت. زنان بیشتر از مردان مبتلا به پوکی استخوان می شوند اما مردان هم بی 
تاثیر از این بیماری نیستند. از هر 5 مرد آمریکایی یک نفر در سنین بالای 50 سال به 

این بیماری مبتلا است.
  اگر هنوز پیر نشده اید، نگران پوکی استخوان نباشید: حدود 90 درصد توده استخوانی 
افراد در دختران تا 18 سالگی و در پسران تا 20 سالگی تشکیل می شود. در واقع تراکم 
استخوان در مابقی عمر بستگی به نحوه تشکیل توده استخوانی در این سنین دارد و 
خیلی از افراد از جوانی مستعد ابتلا به این بیماری هستند. توسعه عادات درست تغذیه 

ای احتمال بروز پوکی استخوان در سنین بعدی را کاهش می دهد.
   پوکی استخوان یک بیماری خاموش است  

شکستگی استخوان تنها عارضه جدی پوکی استخوان است: پوکی استخوان یک 
بیماری جدی و گاهی کشنده است و می تواند منجر به شکستگی استخوان لگن 
شود. حتی 25 درصد مردم در شش ماه اول پس از شکستگی مفصل ران جان خود 
را از دست می دهند. علاوه بر این جراحی مفصل هیپ می تواند منجر به مشکلاتی 
مانند عوارض بیهوشی، ذات الریه، حملات قلبی و یا عفونت شود. مطالعات نشان می 
دهد که خطر مرگ ناشی از شکستگی استخوان در زنان بالای 50 سال به اندازه 

سرطان سینه است.
  تنها با سقوط استخوان ها می شکنند: اکثر مردم این تصور را دارند در حالی که گاهی 

اوقات استخوان های ضعیف به راحتی می شکنند حتی با راه رفتن ساده.  
ضعیف شدن استخوان ها قابل حس است: متاسفانه اینطور نیست و خیلی اوقات تا 
زمانی که استخوان نشکسته، نمی توان فهمید که دچار ضعف استخوان شده اید یا نه. 
پوکی استخوان در واقع یک بیماری خاموش است و تنها با تراکم استخوان می توان پی 

به وضعیت آنها برد.
  فراموش نکنیم که پوکی استخوان به طور قابل توجهی کیفیت زندگی را تحت تاثیر 
قرار دهد و یا حتی منجر به مرگ شود. مراقبت های پیشگیرانه و درمان مناسب و به 

موقع می تواند به کاهش عوارض این بیماری کمک کند.

نوشیدنی هایی که مینای دندان را نابود می کند 
یک پزشک متخصص دندانپزشک بیان کرد: برخی از نوشیدنی ها به علت اینکه 

خاصیت اسیدی زیادی دارند، موجب آسیب رساندن به مینای دندان می شوند.
امیدرضا رکن گفت: نوشابه هایی که به علت داشتن اسید زیاد و افزایش نیرو به 
مینای دندان آسیب می رساند، همانند نوشابه های انرژی زا و ورزشی که بیشتر جوانان و 

نوجوانان از آنها استفاده می کنند. 
وی ادامه داد: در یک آزمایش که متخصصان انجام داده اند به مدت 15 دقیقه مینای 
دندان را در نوشیدنی های انرژی زا و ورزشی قرار دادند و سپس 2 ساعت در بزاق 
مصنوعی و این عمل روزانه 4 بار و به مدت 5 روز انجام شد، بعد از گذشت این 5 
روز آسیب هایی که به مینای دندان آمد قابل مشاهده شد و به این نتیجه رسیدند 
که نوشابه های انرژی زا 2 برابر نوشیدنی های ورزشی موجب از بین رفتن مینای دندان 

می شود.
 رکن اظهار داشت: هرچه قدر که مینای دندان آسیب ببیند و تحلیل و فرسایش در 
آن ایجاد شود دیگر قابل بازگشت نیست و بیشتر موجب پوسیدگی و افزایش حساسیت 

به سرما می شود. 
متخصص دندان پزشک خاطرنشان کرد: هرچه قدر که بعد از آشامیدن این نوشیدنی ها، 
بتوانیم آدامس بدون قند بجویم این عمل خود باعث می شود که بزاق در دهان زیاد 
شود و بر اسیدهای نوشابه ها اثر بگذارد، بنابراین به کاهش سطح اسیدها در دهان کمک 

می کند و با شستن آب نیز می توان این اثرات اسیدی را کم کرد. 

تلفن های هوشمند و شبکه های اجتماعی نقش فوق العاده 
ای در کاهش فاصله ی بین افرادی که در کشورها یا شهرهای 
دیگر زندگی می کنند، دارند. علاوه بر این نمی توان نقش 
این ابزارهای پیشرفته را در آسان کردن زندگی مدرن نادیده 
گرفت. اما یادتان باشد افراط در هر کاری بلای جانتان می 

شود.
اسمارت فون ها یا تلفن های هوشمند! مدتی است که 
نامشان بر سر زبان ها افتاده که با یک لمس ساده، ما را وارد 
دنیایی می کند که دل کندن از آن دشوار است. بدون شک 
شما هم امروزه در مهمانی ها و دور همی ها شاهد هستید که 
همه سر به زیر شده اند و هر کس در دنیای تلفن هوشمند 
خود غرق شده است. متاسفانه خیلی از ما به قدری به این 
تلفن ها وابسته شده ایم که حتما باید آخرین مسیج رسیده از 
انواع گروه های شبکه های اجتماعی یا ایمیل و پیام کوتاه ها 

را در همان لحظه بخوانیم.
درست است که ظهور چنین ابزارهایی جزو اقتضائات دنیای 
مدرن است و درست که تلفن هوشمند فاصله ها را کم و 
معنای مرزهای جغرافیایی را از بین برده است، اما در کنار 
آن مشکلاتی را نیز تحمیل کرده است. برده ی دستگاه های 
پیشرفته و الکترونیکی شدن می تواند باعث بسط رفتارهای 
ضداجتماعی و افزایش خطر ابتلا به برخی مشکلات و بیماری 

ها می شود.
در این مطلب شش خطر استفاده ی مکرر و بی رویه از 

اسمارت فون ها برای سلامتی را عنوان می کنیم.
فشار زیاد روی چشم

با وجود اینکه چشم دوختن به صفحه ی تلفن همراه یا 
تبلت الزاما نمی تواند منجر به آسیب های چشمی دائمی 
شود، اما چشم ها را خسته و حساس می کند. در واقع نگاه 
کردن طولانی مدت به صفحه ی موبایل می تواند باعث 

خشکی چشم ها و حتی تاری دید شود. 
توصیه می کنیم قانون »20-20-20« همیشه در ذهن تان 
بماند، یعنی اگر مجبور هستید به مدت 20 دقیقه به صفحه 
ی تبلت، رایانه یا اسمارت فون چشم بدوزید، باید به مدت 20 
ثانیه به چشم ها استراحت دهید و به چیز دیگری در فاصله ی 

20 قدمی تان )فاصله ی شش متری( نگاه کنید. 
همچنین لازم است که موبایل را با فاصله ی مناسبی از 

چشم ها و هم سطح آنها نگه دارید.
کاهش کیفیت خواب

مشکل دیگری که ظهور تلفن های هوشمند به همه ی 
ما تحمیل کرده است، مشکل بیخوابی است. چون اکثر ما 

در زمان استراحت و خواب نیز موبایل را کنار نمی گذاریم 
و نمی خوابیم. 

معتادین به شبکه های اجتماعی و همچنین افرادی که 
اعتیاد کاری دارند به سختی از موبایل یا تبلت شان جدا می 
شوند، چون ترس از دست دادن پیام دوستان و یا ایمیل های 
کاری لحظه ای آنها را رها نمی کند. این دلهره و اضطراب 

خواب را حرام می کند. 
علاوه بر این نور ناشی از تلفن های هوشمند باعث می 
شوند که ترشح ملاتونین )هورمون طبیعی خواب( در بدن 
دچار اختلال شود. در نتیجه به سختی به خواب می رویم و 
زمانی که از خواب بیدار می شویم، بدن شارژ و با انرژی نیست.

خطر تصادف
حتما شما هم خیلی ها را دیده اید که پشت فرمان و در 
حین رانندگی نیز مسیج می دهند. متاسفانه این افراد نه تنها 

با زندگی خود، بلکه با جان افراد دیگر نیز بازی می کنند. 
البته مشکل تصادفات رانندگی فقط مخصوص زمانی نیست 
که چشم تان به جاده نباشد. به عقیده ی متخصصان زمانی 
که با تلفن نیز صحبت می کنید و به صدای فرد دیگری گوش 
می دهید، تمرکز ذهن تان به میزان 37 درصد کمتر می شود. 
البته حواستان باشد که این اتفاقات زمانی که در حال پیاده 
روی و پیام زدن هستید، نیز محتمل است. خیلی از افراد در 
حین عبور از خیابان نیز اقدام به خواندن پیام های رسیده و یا 

ارسال پیام می کنند که خطر جانی برای فرد دارد.
سندرم گردن پیامکی

نام این سندرم به تازگی بر سر زبان ها افتاده است. سندرم 
گردن پیامکی نتیجه ی فشار زیاد وارده به ستون فقرات است 
که به دلیل پایین انداختن سر برای خواندن آخرین پست ها 

و پیام ها ایجاد می شود. 
در مقاله ای که اخیرا در واشینگتون پست به چاپ رسیده، 
آمده است که وزن سر ما زمانی که در وضعیت افقی قرار 
دارد حدود 5.5 کیلوگرم است، اما زمانی که گردن با زاویه 
ی 60 درجه خم می شود این میزان به بیش از 27 کیلوگرم 

می رسد. 
در نتیجه گردن و ستون فقرات مجبور می شود وزن زیادی 
را تحمل کند، اما مشکل اینجاست که شما احتمالا چنان 
غرق دنیای مجازی می شوید که هیچ فشاری را احساس نمی 
کنید. متاسفانه به مرور زمان این وضعیت باعث تخریب مهره 

های گردن شده و حتی نیاز به عمل جراحی پیدا می کند. 
اگر درک درستی از وزن 27 کیلوگرمی روی گردن و ستون 
فقرات تان ندارید، تصور کنید که تمام روز یک کودک هشت 

ساله را قلمدوش کرده و روی شانه هایتان به این سو و آن 
سو ببرید.
چاقی

جالب اینجاست که وقتی چیزی را عامل چاقی معرفی می 
کنیم، افراد زیادی دور آن را خط می کشند )بخصوص خانم 
ها(. اما این اتفاق در مورد تلفن های هوشمند نمی افتد، یعنی 
تقریبا کسی حاضر نیست از اسمارت فون عزیزش جدا شود.

اما بدانید و آگاه باشید نتایج پژوهشی که در آمریکا انجام 
شده نشان می دهد افرادی که مدت زمان طولانی با تلفن 
خود مشغول هستند، فعالیت بدنی کمتری دارند و از نظر 

جسمی شاداب و به اصطلاح »روی فرم« نیستند. 
البته برخی افراد نیز برای کاهش عذاب وجدان خود روی 
»تردمیل« می دوند و در حال دویدن مسیج های خود را رد و 
بدل می کند. باید بدانید که این کار باعث کاهش تمرکز شده 
و از شدت فعالیت تان می کاهد. علاوه بر این باعث می شود 
که فرم و وضعیت قرار گرفتن بدن تان نادرست باشد و نتوانید 

به درستی روی عضلاتتان کار کنید.
text claw سندرم

اگر جزء افرادی باشید که زیاد تایپ می کنند، احتمالا با 
سندرم کانال کارپال، همان بیماری دردناک ناشی از فشرده 
شدن عصب به دلیل فشار زیاد به دست ها و انگشتان آشنا 
هستید. علاوه بر این، مشکل خاص دیگری نیز وجود دارد که 

هنوز به طور پزشکی و علمی به اثبات نرسیده است.
این مشکل مربوط به استفاده ی زیاد از اسمارت فون ها 
است که به »text claw« معروف است، چون زمانی که 
متنی را تایپ می کنید انگشت شست وارد عمل می شوند. 
افراط در این کار باعث می شود که فشار زیادی به مشت و 

ساعد وارد شود و درد در مچ و انگشتان و ساعد ایجاد شود.
حرف آخر..

تلفن های هوشمند و شبکه های اجتماعی نقش فوق العاده 
ای در کاهش فاصله ی بین افرادی که در کشورها یا شهرهای 
دیگر زندگی می کنند، دارد. علاوه بر این نمی توان نقش 
این ابزارهای پیشرفته را در ساده و سهل کردن زندگی مدرن 
نادیده گرفت. اما یادتان باشد افراط در هر کاری بلای جانتان 

می شود. 
این روزها که آلودگی هوا و سموم شیمیایی و میوه و 
سبزیجات گلخانه ای و هزار عامل خطرناک دیگر سلامتی را 
تهدید می کند، بهتر است خودمان به چنین مشکلاتی دامن 
نزنیم. روابط را در دنیای واقعی دریابید و به جای مسیج زدن 
و تایپ کردن، با دوستان و آشنایان تان قرار ملاقات بگذارید.

ضررهای استفاده زیاد از موبایل هوشمند برای سلامتی
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اجتماعی 6

فرزند داشتنم آرزوست 
فرزند آوری بدور از ترس اخراج و یا تهدید شغلی آرزوی این روزهای زنان شاغل است که 
با وجود اجرای سلیقه ای افزایش مرخصی زایمان در برخی از سازمان ها ، بسیاری از این 

بانوان احساس بی عدالتی کرده و فرزند آوری خود را به بعد موکول می کنند.
 این روزها با زوج های بیشماری رو به رو می شویم که از مدت زمان ازدواجشان شاید 
بیش از 4 سال می گذرد اما هیچ فرزندی ندارند و هرگاه این سوال مطرح می شود که 
بعد از این همه سال چرا فرزندی ندارید اولین و پراسترس ترین پاسخشان ، نداشتن 
امنیت و ترس از دست دادن شغلی است که مدت ها برای بدست آوردنش دویده اند و 
دیگر هزینه های هنگفت زایمان و پوشاک چه در طی دوران بارداری و چه پس از بدنیا 

آمدن نوزاد است. 
با بررسی های صورت گرفته مشخص شد که اکثر زوج هایی که اقدام به فرزند دار شدن 
نمی کنند به این معنی نیست که دلشان نمی خواهد فرزندی داشته باشند بلکه کاملا 

برعکس آن ها بی تاب پدر و مادر شدن هستند اما پشتشان را خالی می بیند. 
هرچند که قانونی به نام مرخصی زایمان برای بانوان اجرا می شود اما امنیت شغلی چیزی 
است که با توجه به مشکلات اقتصادی موجود این سال ها ، کسی حاضر به خطر کردن 
و از دست دادن شغل خود نخواهد بود چرا که اگر فرزندی بدنیا بیاید در ابتدا باید از پس 

هزینه های او نیز بر آمد.
 این در حالی است که قانون افزایش مرخصی زایمان از 6 به 9 ماه در قالب لایحه ای از 
سوی دولت به مجلس شورای اسلامی فرستاده شد که این لایحه پس از بررسی از سوی 
نمایندگان به تصویب رسید ، بر اساس مصوبه دولت ، مدت مرخص زایمان زنان شاغل 
در بخش های دولتی و غیر دولتی 9 ماه تمام با پرداخت حقوق و فوق العاده های مربوطه 

تعیین شده است. 
از طرفی مخیر شدن دولت به اجرای این قانون موجب شده است تا به غیر از چند 
ارگان ، باقی سازمان ها از اجرای افزایش مرخصی از 6 به 9 ماه  شانه خالی کنند که این 
موضوع احساس بی عدالتی و سردرگمی را در بین بانوانی که خود را آماده فرزند آوری 

می بینند، در پی دارد . 
 از همه این مسائل که بگذریم ، دلایل سازمان تامین اجتماعی در عدم  اجرای این طرح 

بیش از هر چیزی به چالش کشیده شد.  
به طوری که این سازمان در ابتدای امر ، کمبود اعتبار و عدم تخصیص بودجه را علت به 

اجرا نشدن افزایش مرخصی زایمان از 6 به 9 ماه اعلام کرد.  
از این رو سید تقی نوربخش ، مدیر عامل سازمان تامین اجتماعی در یک سایت خبری 
اظهار داشت: در مورد اجرای افزایش مرخصی زایمان ، بار مالی ناشی از اجرای این قانون 
260 میلیارد تومان است که اگر تخفیف پیدا کند و از سوی دولت پرداخت شود ، سازمان 

آمادگی اجرای آن را خواهد داشت.
 وی با بیان اینکه پوشش بیمه ای مرخصی زایمان تا 6 ماه در تعهد سازمان تامین 
اجتماعی است می گوید : در مورد پوشش این طرح تا 9 ماه ، دولت مخیر شده تا در 

صورت تحقق بار مالی ، آن را اجرا کند.
 این در حالی است که سیروس نصیری معتقد است : با بررسی هایی که در سال های 
92 و 93  صورت گرفت مشخص شد از 147 هزار نفری که از قانون مرخصی زایمان 
6 ماهه استفاده کرده بودند بیش از 30 درصد آن ها )یعنی بیش از 40 هزار نفر ( بعد 
از پایان مرخصی زایمان با فاصله کوتاهی به سیستم بیکاری ملحق شده و دیگر سر کار 

خود باز نگشته اند. 
  وی همچنین اعلام کرد : اما اگر قرار باشد قانون افزایش مرخصی زایمان اجرایی شود 
باید در تمام دستگاه ها این اتفاق رخ دهد در غیر این صورت اجرایی شدن در چند دستگاه 

تبعیض در حق زنان شاغل است. 
از سوی دیگر در یک سایت خبری شهلا میرگلوبیات عضو فراکسیون زنان مجلس 
شورای اسلامی بیان کرد : افزایش مرخصی زایمان از مصوبات قانونی کشور است که دولت 
به بهانه های مختلف زیر بار آن نمی رود و یک روز بهانه بودجه را می آورد و در روز دیگر 
از حضور کم رنگ بانوان در اشتغال صحبت می کند این در حالی است که این موضوع به 

قانون تبدیل شده و دولت موظف به اجرای آن است.
به نظر می رسد که اما و اگر های موجود در اجرای این قانون قصد تمام شدن نداشته 
و نبود اعتبار و تخصیص نیافتن بودجه برای اجرای این طرح ، بهانه ای بیش نبوده است.

 چرا که محمد اسماعیل سعیدی عضو کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی در 
گفت و گو با خبرنگار ما با اشاره به حواس پرتی تامین اجتماعی به دریافت بودجه افزایش 
مرخصی زایمان می گوید :  مسئولان سازمان تامین اجتماعی علت تاخیر در اجرای این 

طرح را ، بی اطلاعی از اعتبار تخصیص یافته اعلام کردند. 
وی معتقد است : مبلغ 1400 میلیارد تومان ذیل سیاست های جمعیتی به وزارت 
بهداشت و درمان تخصیص داده شد که تامین اجتماعی با امضا توافق نامه باید مبلغ مورد 

نظر را برای تخصیص سهم خود ، امضا می کرد که این امر صورت نگرفت .
سعیدی ادامه داد: با بررسی کمیسیون اجتماعی مشخص شد که متاسفانه با قصور 
دستگاه های مربوطه در اخذ بودجه تخصیص یافته ، قانون مصوب شده افزایش مرخصی، 
اجرا نشد.    حال پاسخ به این سوال که آیا سازمان تامین اجتماعی به راستی در اجرا 
کردن قانون افزایش مرخصی از 6 به 9 ماه اصرار دارد یا نه را می توان از سخنان نمایندگان 
مجلس استنباط کرد چرا که اگر این سازمان تنها دلیل اجرایی نشدن این قانون را در 
کمبود اعتبار می دانست  پس چرا در هنگام تخصیص اعتبار قصور کرده و با حواس پرتی 

، بار دیگراجرای آن را به تعویق انداخته است ؟

ماموریت یک پدر در زندگی
بسیاری از افراد که در بزرگسالی دچار مشکل در نوع رفتار و بینش می شوند، در دوران 
کودکی ارتباط مناسبی با پدرانشان نداشته اند. تحقیقات نشان داده که کودکان بیشترین 
همانند سازی را با پدرشان دارند تا مادر، و بی توجهی پدر در تربیت فرزندان می تواند آینده 

نامطلوب را پیش روی آنها قرار دهد.
باور رایج در میان مردم این است که در خانواده تقسیم کار وجود دارد و وظیفه اصلی 
تامین معاش فرزندان با پدر است و تربیت فرزند از تحمل شب بیداری تا بازی و آموزش و 
رسیدگی به کودک بر عهده مادر است، و معمولاً مادر متهم اصلی در عدم تربیت صحیح 
فرزندان است. اما حقیقت چیز دیگری است. تربیت فرزند یک نقش جداگانه بر عهده 
پدر یا مادر نیست و وظیفه پدر تنها به تامین نیازهای مادی فرزندان خلاصه نمی شود 
، بلکه تکالیف و وظایفی بر عهده پدر است که نقش موثری در تربیت صحیح و اصولی 

فرزندان دارد.
نوزادی در راه

تصور بسیاری ازافراد این است که وظیفه پدر و مادری از زمانی آغاز می شود که فرزند 
متولد می شود، اما باید گفت  در دین مبین اسلام و تحقیقات علمی نشان داده است که 
تربیت فرزند از سالها قبل از تولد او شروع می شود. از زمان ازدواج مرد تصمیم می گیرد با 
انتخاب همسری شایسته فرزندش را به دامان زنی بسپارد که توانایی تربیت فرزندی صالح 
را داشته باشد.حال آنکه پس از تشکیل نطفه و بارداری مادر وظایف پدر سنگین تر خواهد 
شد، تامین امنیت روانی مادر و توجه و محبت بیشتر به مادر یکی از حساس ترین وظایف 
پدر در این ایام است. وظیفه دیگر توجه به سلامتی مادر و جنین است و هر چقدر که زمان 

زایمان نزدیک تر شود این مسئله حساس تر و مهمتر خواهد شد.
تربیت عاطفی

تربیت فرزند دارای ابعاد گوناگونی است و تربیت عاطفی یکی از مهمترین ابعاد تربیتی در 
اسلام است. یکی از شاخصه های تربیت عاطفی ابراز محبت است. هرچند محبت داشتن 
به فرزند یک مسئله قلبی و همگانی است، اما این محبت قلبی کافی نیست و باید در عمل 
به فرزند نشان داده شود. این محبت می تواند در کلام، همبازی شدن، بوسیدن ... نشان 
داده می شود. باید در اینجا یادآوری شود که محبت کردن بسیار خوب است اما باید حد 
و اندازه آن را نگه داشت، زیرا زیاده روی در این زمینه می تواند باعث پر توقعی، ناتوانی، 
عدم اعتماد به نفس و سلطه جویی گردد و همچنین این محبت باید در میان فرزندان به 

طور یکسان تقسیم گردد.
تربیت اجتماعی

خانواده اولین مکانی است که کودک در آن مهارت های اجتماعی را می آموزد، 
مهارتهایی مانند ارتباط با دیگران، مسئولیت پذیری، خویشتن داری، همدردی، صبر و 
تحمل ... در این زمینه پدر به عنوان مدیر خانواده در آموزش این مسئولیتها نقش ویژه ای 
را بر عهده دارد. اولین قدم در این راه مشورت با فرزندان و سپردن مسئولیت های مناسب 
به آنهاست. مشورت گرفتن از فرزندان باعث شکوفایی شخصیت و احساس مفید بودن 
در آنها می شود و اعتماد به نفس آنها را افزایش می دهد.  قدم دوم نظارت و یاری کردن 
در انتخاب دوست است. در این برهه وظیفه پدر تحمیل نظرات خود به فرزند نیست بلکه 
پدر در فضای عاطفی و معقول شرایط و مصادیق یک دوست خوب را برای فرزندش بازگو 
میکند و از دور روند انتخاب  فرزندش را کنترل می نماید، اهمیت این مسئله از آنجا ناشی 
می شود که فرزندان در دوران نوجوانی بیشترین تاثیر را از همسالان و دوستان خود می 
پذیرند. قدم سوم آموزش معارف دینی است. آموزش معارف صحیح به فرزندان می تواند 
آنها را در مقابل بسیاری از انحرافات مصون بدارد و آنها را از گرفتار شدن در افکار انحرافی 
و التقاطی نجات دهد.  قدم سوم که بسیار مهم و حیاتی این است که خود پدر به اموری 
که آنها را بیان می کند، پایبند باشد و خود به آنها عمل کند و نقش یک الگوی مناسب را 
برای فرزندانش ایفا نماید، علی الخصوص در فرزندان پسر که در سنین مختلف پدر خود 

را به عنوان الگو بر می گزینند.
تربیت اقتصادی

مسئله اقتصاد و تامین معاش از ضروریات زندگی است و یکی از وظایف پدر پایه گذاری 
بینش و دید صحیح در این زمینه در فرزندان است. نهادینه شدن به دست آوردن رزق 
حلال، انفاق و دستگیری نیازمندان در دوران کودکی است که برای فرزند به صورت یک 
ارزش در می آید. وظیفه بعد در این نوع تربیت شناسایی استعدادهای فرزند و سوق دادن 
او به سمت شغلی که به آن علاقه مند است و کمک فکری و مادی به فرزند برای رسیدن 
به شغل مناسب که هم شان و مناسب اوست. اینها گوشه های کوچکی بود از نقش پدر در 
تربیت فرزند و باید گفت نقش پدر در این موارد محدود نمی شود و بسیاری از امور دیگر 

وجود دارد که پدر به طور مستقیم و غیر مستقیم در آن تاثیر گذار است.

عذرخواهی کردن برای برخی انسان ها خیلی سخت 
است مخصوصاً به این دلیل که با قبول اشتباه همراه 
است. خیلی سخت است که بگوییم اشتباه کردیم. 

غرورمان خدشه دار می شود.
اول شاید  نگاه  عذرخواهی کردن و بخشودن در 
ساده به نظر برسد، اما یکی از پیچیده ترین مسایل 
مربوط به روابط انسانی هست؛ قطعا شما هم نمونه های 
فراوانی از قهر و آشتی های تکراری و بی دوام را در 
ذهن دارید و یا بارها مجبور شده اید دیگری ببخشید؛ 
در حالی که هنوز رنجش ناشی از ماجرای پیش آمده 
را در دل داشتید و همین عاملی شده برای اینکه این 
آشتی ها دوام نیاورد، شاید هم از دیگری خواستید شما 
را ببخشد ولی همچنان از رفتارهای غیردوستانه طرف 
مقابلتان متعجب و دلخور هستید و دلیل این رفتارها 

را درک نمی کنید.
بخش مهمی از کنشها و واکنشهای رفتاری ما متاثر از 
یادگیری مشاهده ای است. در واقع ما به همان ترتیبی 
رفتار می کنیم که در طی سالها شاهد آن بوده ایم؛ اما 
از طرفی بسیاری از ما نسبت به این الگوهای رفتاری 
آموخته شده احساس ناکارآمدی می کنیم. موضوع 

بخشودگی و عذرخواهی هم یکی از همین موارد است.
برای یک عذرخواهی موثر لازم است شش گام را 

طی کنیم :
گام اول : من را ببخش!

مهم است که بدانید دقیقا چه عاملی موجب رنجش 
طرف مقابل شده است. بنابراین به او بگویید : "من 
می دانم که از من رنجیده ای و می خواهم که مرا ببخشی، 

اما هنوز نمی دانم که چه کار اشتباهی انجام داده ام؟ "
همسرمان را به هر دلیلی رنجانده ایم، لازم است به او 
پیشنهاد بدهیم که ما را ببخشد. بسیاری از ما در چنین 
مواقعی ترجیح می دهیم هیچ حرفی نزنیم و بدون 
هیچ اقدامی منتظر می مانیم تا با گذشت زمان موضوع 
رنجش خود به خود حل شود. درحالیکه این گام اول 
است، باید از او بخواهیم که ما را ببخشد، اما چون این 
یک پیشنهاد است، لازم است آمادگی شنیدن پاسخ 
منفی را هم داشته باشیم. در واقع شاید بهتر باشد بعد 
از این مرحله کمی زمان بدهیم و منتظر بمانیم و انتظار 
نداشته باشیم بلافاصله درخواست ما پذیرفته و رنجش 

خاطر تمام شود.
گام دوم : پذیرفتن اشتباه

در مرحله ی بعدی، مهم است که بپذیریم اشتباه 
درک  زمینه ی  واقع  در  اشتباه  پذیرش  ایم.  کرده 
مسئولیت پذیری را فراهم می کند. البته مهم است که 
بدانید دقیقا چه اشتباهی مرتکب شده اید و چه عاملی 
موجب رنجش طرف مقابل شده است. بنابراین به او 
بگویید : "من می دانم که از من رنجیده ای و می خواهم 
که مرا ببخشی، اما هنوز نمی دانم که چه کار اشتباهی 

انجام داده ام؟ "
گام سوم : پشیمانی

شاید برای شما هم پیش آمده باشد که در رابطه 
ای شما یا طرف مقابلتان برای کوتاه کردن ماجرا یا 
پرهیز از تنش بلافاصله متوسل به عذرخواهی شوید، 
اما هر دو طرف می دانید که این صرفا یک راه فرار 
است. بنابراین برای اینکه عذرخواهی شکل واقعی و 
حقیقی پیدا کند، مهمترین شرط آن پشیمانی است. 
اگر حس می کنید شما یا همسرتان از کاری که کرده 
نیست.  عذرخواهی  لزومی به  نیستید  پشیمان  اید، 
برای طلب بخشش  این یک شرط اساسی  درواقع 
هست و تا زمانی که شخص از کارش پشیمان نیست، 
لزومی هم به عذرخواهی نیست. اما برای کمک به درک 

بهتر رفتارش می توان از او خواست که خودش را به 
جای طرف مقابل بگذارد و احساساتش را بیان کند. 
این تمرین کمک می کند ارزش اخلاقی عذرخواهی 

بدرستی برایش درونی شود.
گام چهارم : توضیح و دلیل

بسیاری از اوقات با وجودی که سه مرحله اول انجام 
شده است، اما رنجش همچنان باقی ست. اگر برای 
کار اشتباهی که مرتکب شده ایم، دلایلی داشته باشیم 
و آنها را بیان کنیم و به دیگران هم فرصت توضیح 
و بیان دلایلشان را بدهیم، در واقع برای بخشیدن و 
بخشیده شدن انگیزه بیشتری فراهم کرده ایم. بنابراین 
کمی زمان بگذارید و در شرایطی که هر دو آرام تر شده 
اید، دلایل خود را توضیح دهید. البته دقت کنید که 
قرار نیست چیزی را توجیه کنید. این دلایل شامل 
مواردی می شود که خارج از کنترل و توان شما بوده 

است.
گام پنجم : تکرار نکردن

یکی دیگر از مهمترین شرط های یک عذرخواهی 
واقعی تصمیم جدی برای تکرار نکردن آن اشتباه 
هست. بنابراین اگر به نظر شما عذرخواهی واقعی انجام 
شده و بعد ناخواسته دوباره همان اشتباه اتفاق افتاده، 
عذرخواهی او را بپذیرید و تاکید کنید که چون واقعا 

قصد انجامش را نداشته، اشکالی ندارد.
 گام ششم : جبران کردن

جبران کردن مرحله ی تکمیلی یک عذرخواهی 
که:  بگویید  و  شوید  پیشقدم  است.  کامل  و  واقعی 
"بخاطر اشتباهم متاسفم و می خواهم جبران کنم." با 
جبران کردن نشان می دهیم مسئولیت کار اشتباهمان 
را پذیرفته ایم و احساس طرف مقابل را به خوبی درک 
کرده ایم. این کار باعث می شود هم طرف مقابل را 
خوشحال کنیم و هم خودمان احساس بهتری داشته 

باشیم.
 نکاتی  برای معذرت خواهی

انتقاد را با گشاده رویی بپذیرید
در مجادله ای که هر دوی شما تصور می کنید حق 
با شماست و مشکل مربوط به طرف مقابل می باشد به 
ویژه اگر قبلا نیز مکررا بر سر موضوع فعلی بحث کرده 
اید. لطفا انتقاد همسر خود را با روی باز و به راحتی 

گوش کنید. 
گذشته را یاد آوری نکنید

به چیزی که اکنون در حال روی دادن است توجه 
کنید . اتش آور معرکه شدن راهی به جایی نخواهد برد 

و با فراموش کردن گذشته زودتر به توافق می رسید.

آنتراک دهید
در اوج بحث فشار خونتان بالا می رود و تپش قلبتان 
بالا می رود و ممکن است چیز هایی بگویید که لزوما 
بیان آنها منظوری ندارید . همیشه به مکانی خلوت 
نیاز دارید که در آن از هم جدا شده آرام گرفته و افکار 

خود را جمع کنید. 
محیط دور برتان را درست کنید

محیط اطراف تاثیر مستقیمی روی احساسات ما دارد. 
عصبانیت یک احساس خشن است اما با مراقبت همراه 
با توجه محبت آمیز همیشه می توان آن را کنترل کرد.

به او بگویید که دشمن اش نیستید
به آرامی در مورد موضوعی بحث می کنید و  اگر 
همسرتان به یکباره صدایش را بالا برده و از کوره در 
می رود کافی است به طرفش رفته و او را نوازش کنید 
دست خو را به آرامی در دستش قرار دهید تا بفهمد که 

این مجادله بی اهمیت است.
 جمله ای دلپذیر به او بگویید

گاهی اوقات فراموش کردن حرفهای آزار دهنده 
کسی که دوستش دارید مشکل به نظر می رسد اما 
اگر چیزی قابل تعریف را با آن بیاموزید روبه رو شدن با 

مسائل بسیار آسان تر خواهد شد.
مشکل ترین کلمه را به زبان بیاورید

یک عذر خواهی واقعی می تواند یکی از دشوارترین 
پیشنهاداتی باشد که ما ارائه می دهیم! بر خلاف تصور 
عموم همه افراد قادر به زبان آوردن این کلمه بوده و تا 

به حال هیچ کس بعد از گفتن آن غش نکرده است.
 برای عصر برنامه ریزی کنید

بعد از اینکه در خانه اوضاع آرام شد برای آزاد شدن 
فکرتان از مجادله برای انجام فعالیت تفریحی آماده 
شوید اگر همسر یا نامزدتان قبلا برای رزرو بلیط سینما 
یا هر چیزی اقدام می کرد این بار شما پیش قدم شوید 

و این کار را انجام دهید.
ببخشید و فراموش کنید

عذر خواهی تنها به این معناست که بگویید متاسفید 
بلکه باید آن اتفاق را برای همیشه فراموش کنید. در 
حقیقت فراموشی باعث می گردد که مسئله مورد نظر 
راه بازگشت و سرایت دوباره به رابطه تان را نداشته باشد.

بگویید که دوستش دارید
صلح  و  آشتی  حالت  به  می خواهید  هنگامی که 
داردی.  دوستش  که  بگویید  دوستتان  به  برگردید 
اطمینان دادن در مورد این موضوع که احساس شما 
نسبت به همسرتان هیچ گاه و تحت هیچ شرایطی 

تغییر نخواهد کرد.بسیار خوب است.

چگونه باید عذر خواهی كنیم؟ 

فرمانده انتظامي استان خراسان رضوي  :

زورگیران آدم ربا در مشهد دستگیر شدند 
فرمانده انتظامي استان خراسان رضوي  گفت :گردانندگان باند ربایش افراد ساده لوح به بهانه 
اسکان ارزان قیمت و زورگیري هاي مخوف در مشهد دستگیر شدند.سردار بهمن امیري مقدم در 
گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبري پلیس گفت: در پي مراجعه مردي جوان به کلانتري مصلاي 
مشهد و گزارش خبري مبني بر این که چند مرد جوان او را داخل منزلي به گروگان گرفته و 
قصد زورگیري داشته اند تحقیقات پلیسي با توجه به اهمیت موضوع بلافاصله آغاز شد. وي در 
ادامه افزود: شاکي پرونده در اظهارات اولیه خود به پلیس گفت؛ فردي به بهانه در اختیار گذاشتن 
مهمانپذیر ارزان قیمت او را با خودروي تاکسي تلفني به منطقه اي برده است که در آنجا چند 
نفر این فرد را زنداني و گوشي تلفنش را از او گرفته اند. شاکي پرونده با این ادعا که مي تواند 
از اقوامش پول طلب کند خود را از چنگ آدم ربایان رها کرده است. سردار امیري مقدم اظهار 
داشت: اطلاعات اولیه پلیسي حاکي از آن بود که آدم ربایان جوان دیگري را نیز داخل مخفیگاه 
خود به گروگان گرفته اند. که در این رابطه تیم هاي گشتي کلانتري مصلاي مشهد در مرحله 
نخست این عملیات ضربتي، سه تن از عاملان آدم ربایي و زورگیري هاي خشن که با خودروي 
سواري "ال نود" به سراغ گروگان خود آمده بودند را دستگیر کردند.  دو متهم در این دستگیري 
در برابر شواهد و ادله اي پلیسي راهي جز بیان حقیقت ندیدند و با معرفي همدستان خود، 

مخفیگاه شان را در منطقه محمد آباد مشهد به پلیس نشان دادند. 
دستگیري چهار عضو دیگر باند مخوف : فرمانده انتظامي خراسان رضوي گفت: با 
کسب سرنخ هاي جدید، پلیس مخفیگاه این باند را در منطقه محمد آباد مشهد به طور ضربتي 
پاکسازي و چهار تن دیگر از اعضاي باند را دستگیر که در بازرسي از مخفیگاه آنان 6 قبضه چاقو 

، مقادیر زیادي اموال مسروقه و مدارک و اسناد مالباختگان کشف کردند. 
رهایي گروگان 32 ساله : سردار امیري مقدم گفت: ماموران انتظامي در بازرسي از مخفیگاه 
اعضاي باند، جوان 32 ساله اي که اهل استان خراسان شمالي بود و با دست و پاي بسته در محل 
زنداني شده بود را از چنگ آدم ربایان نجات دادند.  مالک خودروي ال نود که متهمان در مرحله 
اول عملیات داخل آن دستگیر شده بودند نیز در اظهارات خود به پلیس گفت: دو تن از عاملان 
زورگیري را به عنوان مسافر سوار خودروي خود کرده که آنها با چاقو او را به خانه اي در منطقه 
محمد آباد کشانده و زنداني اش کرده بودند. اما مرد جوان توانسته از محل بگریزد و خود را از 

چنگ زورگیران آدم ربا نجات دهد. 
شهروندان مراقب باشند:  فرمانده انتظامي استان خراسان رضوي با اشاره به این مطلب که 
هفت زورگیر مخوف با تشکیل پرونده به مراجع قضائي معرفي شده اند گفت: همسایگان منزل 
مسکوني متهمان از رفت و آمدهاي مشکوک ساکنان این ساختمان اظهار نارضایتي مي کردند 
اما آنها موضوع را به پلیس 110 گزارش ندادند که در این رابطه درخواست پلیس از مردم این 
است که شهروندان عزیز در صورت مشاهده موارد مشکوک با پلیس 110 تماس بگیرند و موضوع 

را به پلیس گزارش دهند. 
سردار امیري مقدم تاکید کرد: یکي از توصیه هاي پلیسي به مسافران این است که به 
مهمانپذیرها و مراکز اقامتي مجاز مراجعه کنند تا فرصت سوء استفاده براي مجرمان خیاباني 

فراهم نشود و از وقوع چنین حوادثي پیشگیري شود.

فرمانده یگان حفاظت محیط زیست استان قم :

دستگیری شکارچی متخلف
 در تالاب بهشت معصومه قم

 فرمانده یگان حفاظت محیط زیست استان قم از دستگیری یک شکارچی متخلف در 
تالاب بهشت معصومه خبر داد.  

به گزارش روابط عمومی اداره کل حفاظت محیط زیست استان قم، طیب احمدی با اشاره 
به گشت و پایش منظم و مستمر در تالاب های استان در سخنانی اظهار داشت: این اداره 
کل در راستای حفظ و حراست از محیط زیست ارزشمند کشورمان، حفاظت و مراقبت از 

پرندگان مهاجر را به شدت مورد توجه قرار داده است.
وی با اشاره به بارندگی های اخیر و حضور پرندگان گوناگون آبزی در تالاب های استان، 
خاطرنشان کرد: طی گشت و پایش در تالاب بهشت معصومه، یک شکارچی متخلف که 
متاسفانه اقدام به شکار یک قطعه غاز خاکستری نموده بود، دستگیر و اسلحه، دوربین 
چشمی و فشنگ های وی ضبط گردید.  فرمانده یگان حفاظت محیط زیست استان 
قم با بیان اینکه پرونده تخلف این شکارچی برای رسیدگی به مراجع قضایی ارسال شده 
است، تصریح کرد: از همه مردم و دوستداران طبیعت درخواست می کنیم تا محیط بانان 
و ماموران اجرایی حفاظت محیط زیست استان را در انجام وظایفشان در حفظ و حراست 

از این مواهب الهی یاری کنند. 

سردار ساجدي نیا  خبرداد:

انهدام 28 باند سرقت در پایتخت

رئیس پلیس آگاهي استان قم اعلام کرد:

کلاهبرداري با طعم خوش برنده شدن! 

فرمانده انتظامي پایتخت از دستگیري 141سارق زورگیر، کیف قاپ و منزل که در قالب 
28باند سرقت فعالیت مي کردند، خبر داد. 

سردار حسین ساجدي نیا صبح دیروز در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبري پلیس، گفت: 
پس از چندین ماه تلاش شبانه روزي ماموران پلیس آگاهي تهران بزرگ موفق شدند ساعاتي 
پیش 141 سارق را دستگیر کنند.  وي با بیان اینکه این سارقان درقالب 28 باند مجرمانه 
فعالیت مي کردند، افزود: 40درصد از سارقان دستگیر شده کیف قاپ وزورگیر هستند. 
ساجدي نیا با اشاره به اینکه اغلب سارقان دستگیر شده در خارج از شهر تهران سکونت دارند، 
ادامه داد: این گروه از سارقان در سرقت هاي مختلف بویژه زورگیري، کیف قاپي، گوشي قاپي، 
سرقت منزل، سرقت داخل خودرو و سرقت خودرو در مناطق مختلف شهر تهران به خصوص 

مناطق شمال، غرب و شرق تهران فعالیت دارند و دست به اعمال مجرمانه مي زدند. رئیس 
پلیس پایتخت در بازدید از اموال بدست آمده از مخفیگاه متهمان، عنوان داشت: براساس 
اعلام پلیس آگاهي تهران بزرگ، علاوه بر توقیف خودرو و موتورسیکلت هاي مورد استفاده 
در سرقت ها از سوي متهمان، مقادیر متنابهي اموال مسروقه از مخفیگاه این تعداد از سارقان 
کشف و به پلیس آگاهي تهران بزرگ انتقال داده شده که از جمله این اموال مي توان به 
کشف ده ها گوشي تلفن همراه، قطعات و لوازم خودرو و موتورسیکلت، تلویزیون، رایانه و 
همچنین تجهیزات رایانه اي، تبلت، دوربین هاي عکاسي و فیلمبرداري، تابلو فرش، فرش، 
ساعت، ساعت مچي، دوربین هاي شکاري، تجهیزات پزشکي، تجهیزات ویژه ماهیگیري، 
مقادیري طلا و جواهرات و اسناد و مدارک خودروهاي داراي سابقه سرقت و .... اشاره کرد. 
ساجدي نیا، با اشاره به سوابق متعدد متهمان دستگیر شده عنوان داشت: بررسي هاي اولیه 
حکایت از آن دارد که بیش از 70 درصد این افراد سابقه دار هستند. فرمانده انتظامي تهران 
بزرگ در بخش دیگري از سخنان خود با بیان اینکه از آغاز سال جاري تاکنون سرقت در 
سطح پایتخت 11درصد و در ماه جاري نیز 20درصد کاهش داشته است، افزود: طرح هاي 
مقابله با سرقت و سارقان کماکان با قوت و جدیت بیشتري ادامه دارد. وي به حضور مستمر 
واحدهاي گشتي در سطح تهران بزرگ اشاره کرد و بیان داشت: با افزایش و به کارگیري 
مضاعف و دو برابري این واحدها وقوع سرقت کاهش و میزان دستگیري ها نیز دو برابر افزایش 
یافته است. رئیس پلیس پایتخت با بیان اینکه طرح امنیت و آرامش در سطح محلات شهر 
تهران ادامه دارد از شهروندان خواست تا همانند گذشته با پلیس تعامل مستمر داشته باشند 
و مشکلات محله خود را با شماره تلفن 110 از طریق مرکز فوریت هاي پلیسي تهران بزرگ 
اطلاع دهند. ساجدي نیا در پاسخ به این سوال که پلیس چه تمهیداتي در رابطه با جمع 
آوري معتادان متجاهر در دستور کار دارد، بیان داشت: بحمدالله وضعیت خوبي را در سطح 
شهر تهران شاهد هستیم و با همکاري خوبي که شهرداري تهران با مجموعه فرماندهي 
انتظامي تهران بزرگ دارد مقرر شده که ظرفیت کمپ ها به سه هزار نفر دیگر افزایش یابد 
که با محقق شدن این امر، پلیس اقدامات خود را در رابطه با جمع آوري معتادان ادامه مي 
دهد. فرمانده انتظامي تهران بزرگ به شهروندان توصیه کرد: به منظور کاهش سرقت و مقابله 

با سارقان توصیه هاي پلیسي را جدي گرفته و عملا در زندگي خود به کار برند.

رئیس پلیس آگاهي فرماندهي انتظامي استان قم گفت: 
اخیراً افرادي از طریق تماس و یا ارسال پیامک خود را مجري 
"رادیو معارف و رادیو جوان" معرفي و از شهروندان کلاهبرداري 

مي کنند. 
سرهنگ احمد کرمي در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبري 
پلیس، به شهروندان نسبت به شیوع کلاهبرداري هاي تلفني 
در کشور و حجم بالاي مبالغ تحصیل شده توسط متهمان، 

هشدار داد. 
به گفته وي کلاهبرداران در تماس با شهروندان خود را 
مجري رادیو معارف، رادیو جوان و یا سایر عناوین مختلف 
معرفي و با ادعاي اینکه در قرعه کشي برنده عتبات عالیات و 
یا جایزه نقدي شده اید و باید این مبلغ از طریق حساب ارزي 
دولت به حساب شما واریز شود، از فرد مورد نظر مي خواهند 

به دستگاه عابر بانک مراجعه کند. 
رئیس پلیس آگاهي استان قم افزود: متهمان با انجام مانور 
متقلبانه و جلب اعتماد افراد و حتي اذعان به اینکه صداي شما 

از طریق رادیو در حال پخش است از فرد مي خواهند با انتخاب 
منوي انگلیسي پس از اخذ موجودي، رمزهاي مربوطه را وارد 

کند. 
وي افزود: سپس مالباخته بدون توجه به صفحه مانیتور 
دستگاه و سوء نیت فرد ناشناس مبالغ هنگفت و شماره کارت 
مقصد را در قسمت انتقال وجه وارد و سپس با فشردن دکمه 
تأیید دستگاه، به جاي انتقال جایزه توسط شخص ناشناس به 
کارت خود، بالعکس مبالغ زیادي را به حساب شخص ناشناس 

که اکثریت آنها حساب هاي جعلي هستند منتقل مي کند. 
کرمي گفت: علیرغم انجام اقدامات پیشگیرانه این پلیس و 
اطلاع رساني از طریق صدا و سیما و رسانه ها و همچنین ارسال 
پیامک هوشیاري توسط شرکت مخابرات و بانک مرکزي و نیز 
پخش تیزر در مانیتورهاي عابر بانک ها و قبض خود پردازهاي 
بانکي متأسفانه شاهد افزایش وقوع اینگونه جرایم درسطح 

جامعه هستیم. 
از همشهریان خواست،  قم  استان  آگاهي  پلیس  رئیس 

با این گونه موارد ضمن عدم همکاري  در صورت مواجهه 
شماره  طریق  از  را  موضوع  سریعاً  ناشناس  افراد  با 
تلفن هاي2182747و2182731به پلیس آگاهي استان اطلاع 

و از وقوع کلاهبرداري جلوگیري کنند.

افراد موفق می دانند ارزش زمان با آن چه که در آن بازه زمانی در 
می آورند، برابر است. آن ها روی استفاده از این زمان تمرکز می کنند و 
گاهی این مسئله نیازمند تحمل دشواری های زیادی است. خوب است 
شما هم بتوانید از زمان تان نهایت استفاده را ببرید و در انجام کارهای 
تان موفق شوید. در اینجا به 10 راهکاری اشاره می کنیم که افراد موفق 

انجام می دهند تا از زمان شان بیشترین استفاده را ببرند.
1- کارها را محول می کنند

افراد موفق می دانند که در هر کاری بهترین نیستند؛ بنابراین افرادی را 
می یابند که بهتر و در زمان کمتری می توانند کاری را که در آن بهترین 
نیستند، انجام دهند. آن ها دانش و توانایی این افراد را مدیریت کرده و از 

زمان شان بهتر بهره می برند.
2- اهداف شان را تقسیم بندی می کنند

زمانی که بخواهیم از یک دیوار خیلی بلند بالا برویم، ممکن است 
در نهایت دچار خستگی و بی حوصلگی شویم. افراد موفق این را می 
دانند، به همین دلیل اهداف شان را به بخش های کوچکی تقسیم می 
کنند که در بازه زمانی کوتاه تری قابل دستیابی باشند. آن ها به کار 
مداوم و منظم برای استفاده بهتر از زمان و رسیدن به اهداف بزرگ 

تر معتقدند.

3- اولویت بندی می کنند
برخی امور با وجود اینکه مهم نیستند ولی ضروری محسوب می شوند. 
برخی امور دیگر مهم هستند ولی ضروری به حساب نمی آیند. افراد 
موفق بین کارها تعادلی ایجاد کرده و مشخص می کنند چه کارهایی 
مهم تر و ضروری تر هستند و باید فورا مورد توجه قرار بگیرند. با این کار 

آن ها می توانند به نتایج خوبی دست یابند.
4- زندگی منظمی دارند

تنها بیست درصد از کارهای ما، هشتاد درصد نتایج مثبت در زندگی 
مان را پدید می آورند. هشتاد درصد باقی مانده تنها بیست درصد نتایج 
را ممکن می سازند. افراد موفق می دانند که زمان زیادی می تواند برای 

مکالمات و نداشتن برنامه یا پیروی نکردن از برنامه تلف شود.
آن ها بر بیست درصد کارها که همان هشتاد درصد نتیجه را در بر 
دارد، تمرکز می کنند و آن هشتاد درصد باقی مانده را حذف یا مدیریت 

می کنند.
5- یک خودآزمون از زمان شان تهیه می کنند

افراد موفق برخلاف افراد ناموفق خودشان را در برابر استفاده از زمان 
شان مسئول می دانند. آن ها یک خودآزمون تهیه می کنند که زمان 
های هدر رفته شان را مشخص کنند. آن ها حیطه های امور مختلف 
در زندگی شان را به دقت مشخص و تفکیک می کنند، مثلا زمان های 
زیادی که در شبکه های اجتماعی تلف شده یا کارهایی که سبب اتلاف 
وقت شده است. این دقت، عملکردشان را بهتر می کند تا برابر زمان 

صرف شده، پاسخ گو باشند.
 6- زمان را می ربایند

همیشه زمان های آزادی وجود دارند که موفق ها می توانند از آن سود 
ببرند. حتی زمان صرف شده در ترافیک هم می تواند با گوش کردن به 
یک سی دی آموزشی یا ارتباط برقرار کردن با یک مشتری سپری شود. 

آن ها به هر فرصتی چنگ می زنند تا نهایت استفاده از زمان را ببرند.
7- برنامه منظمی خلق می کنند

افراد موفق طبق عادات و برنامه های زمانی مشخص عمل می کنند. 
این برنامه منظم از محدوده زمانی که در اختیار دارند تجاوز نمی کند. به 

عنوان مثال اگر هر روز 15 دقیقه طول می کشید که صبحانه بخورند، 
روی همین برنامه می مانند و آن را بیشتر نمی کنند.

8- برای روزشان برنامه ریزی می کنند
بدون برنامه ریزی هیچ کاری دقیق و جامع و موثر نمی تواند انجام 
پذیرد. افراد موفق منظم هستند و به خوبی از قبل برنامه ریزی می کنند. 
دائم مشغول بودن برابر با موفق بودن نیست و حتی برای سلامتی مضر 
است. به همین دلیل است که افراد موفق روزشان را به خوبی برنامه ریزی 

می کنند که موثرتر و موفق تر باشند.
9- با انگیزه هستند: آن ها انرژی و منابع شان را بر چیزهایی که 
علاقه دارند، متمرکز می کنند. ضعیف کردن کسی که مهارت و علاقه 
را ترکیب می کند، کار دشواری است. وقتی زمان و انرژی برای تعقیب 

علائق ترکیب می شود، بهترین بهره وری از زمان را در پی دارد.
10- در هر زمان روی یک کار تمرکز می کنند

بعضی افراد تصور می کنند اگر هم زمان چند کار را انجام دهند، از 
زمان شان بهترین استفاده را می کنند. افراد موفق می دانند انجام چند 
کار به طور هم زمان، یعنی هدر دادن وقت بهترین کار این است که 
کارآیی و بازدهی خودتان را در تمرکز بر یک کار بیشتر کنید و آن را به 

خوبی تمام کنید تا به سراغ کار بعدی بروید.

چگونه از زمان نهایت استفاده را ببریم؟ 

فرمانده انتظامی شهرستان کاشان  خبرداد:

شناسایی و دستگیری هکر کاشانی
فرمانده انتظامی شهرستان کاشان از دستگیری جوان 20 ساله ای که به شبکه های 

اجتماعی افراد نفوذ و پیام هایی از جانب آنها ارسال می کرد، خبر داد. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی پلیس کاشان، سرهنگ کارآگاه مهدی پورغلامحسین اظهار 
داشت: پس از وصول شکایت یکی از شهروندان مبنی بر نفوذ فرد یا افراد ناشناسی به حساب 
کاربردی )اکانت( شبکه اجتماعی وی که با خارج کردن دسترسی و متعاقب آن ارسال پیام 
هایی از جانب او برای سایر اعضا، موجبات مزاحمت هایی را فراهم آورده بود، موضوع در 

دستور کار پلیس فتای شهرستان قرار گرفت.
وی افزود: با انجام تحقیقات تخصصی و فنی، جوان 20 ساله ای شناسایی و دستگیر 
شد که پس از مواجه شدن با مستندات پلیس صراحتا به بزه انتسابی اقرار و انگیزه خود 
را خصومت با فرد شاکی عنوان کرد.سرهنگ پورغلامحسین تاکید کرد: در این خصوص 

پرونده تشکیل و متهم جهت سیر مراحل قانونی به مراجع قضایی تحویل شد.
فرمانده انتظامی شهرستان کاشان اظهار داشت: تجهیزات فنی و دیجیتالی که امروزه در 
اختیار پلیس فتا قرار دارد، پیگیری و رصد هرگونه عمل خلاف قانون در این فضا را مقدور 
کرده و هیچ راه فراری برای افرادی که این فضا را برای رسیدن به اهداف غیرمعقول خود 

استفاده می کنند، وجود ندارد.
پورغلامحسین افزود: براساس قانون جرائم رایانه ای، هرکس بوسیله سامانه های رایانه ای 
و فضای مجازی، موجبات هتک حیثیت شهروندان را فراهم آورد، افزون بر اعاده حیثیت 
شاکی به حبس و جزای نقدی محکوم می شود.وی هشدار داد: هویت افراد در شبکه های 
اجتماعی مشخص نیست، بنابراین باید در تایید دوستی با افراد ناشناس دقت بیشتری 

صورت گیرد. 

چهار شنبه -بیست وسوم دی ماه 1394 - سال هجدهم - شماره 3913



7سیاسی چهارشنبه - بیست و سوم دیماه 1394 - سال هجدهم - شماره 3913

سینا رحیم پور:
پاشنه آشیل ائتلاف اصولگرایان، جبهه پاید اری است که می تواند  
شب آخر لیستی جد ا بد هد . این را احمد  توکلی، نمایند ه مرد م تهران 
د ر مجلس می گوید  و به اصولگرایان هشد ار می د هد  که د ر رابطه با 
جبهه پاید اری احتیاط کنند . از صحبت های توکلی این گونه برمی آید  
که این پاید اری قابل اعتماد  نیست و باید  د ر رابطه با این گروه احتیاط 
لازم شود . توکلی در ادامه می گوید : جبهه پاید اری می تواند  شب آخر 
لیستی را بد هد  که تعد اد ی را حذف و افراد  خود ش را اضافه کند  و د ر 
نتیجه برخی رای نیاورند  و رای آنها شکسته شود . این اقد امی است 

که د ر مجلس قبلی انجام د اد ند .
مد ت هاست برخی چهره های اصولگرا نسبت به برقراری رابطه 
سیستماتیک با جبهه پاید اری احتیاط می کنند  و این جبهه را عاملی 
برای د ور شد ن اصولگرایان از یکد یگر می د انند . آن سوی مید ان 
اصولگرایی اما این ائتلاف موافقانی مانند  حزب سنتی موتلفه د ارد  
و بی آنکه به عواقب این ائتلاف بیند یشند  راه نزد یکی به پاید اری را 
د نبال می کنند . توکلی تنها چهره اصولگرایی نیست که این روزها از 
عاقبت نزد یکی به جبهه پاید اری می ترسد  و هشد ار می د هد . عوض 
حید رپور، عضو فراکسیون اصولگرایان رهروان ولایت نیز معتقد  است 
اصولگرایان د ر انتخابات پیش رو لیست مجزا خواهند  د اشت. وی 
د ر مصاحبه ای با ایسنا د ر رابطه با جبهه پاید اری می گوید : جبهه 
پاید اری مد ت هاست که خرج خود  را اصول گرایی جد ا کرد ه است، 
آن ها د ر این انتخابات نیز به صورت مجزا و مستقل وارد  می شوند  چرا 
که تجربه های پیشین ثابت کرد ه که اعضای این جبهه نمی توانند  با 
جماعت اصول گرایان که معمولاً افراد ی عاقل تر، پخته تر و تحلیلگراتر 
هستند  اهد اف خود  را به پیش ببرند . آنچه از فحوای سخنان حید ر 
پور بر می آید  این است که جبهه پاید اری به د ور از تحلیل منطقی و 
پختگی است و حید ر پور این موضوع را برای جبهه اصولگرایی یک 
زنگ خطر می د اند ؛ اما نظر سایر چهره های اصولگرا د ر رابطه با لیست 
جد اگانه جبهه پاید اری چیست؟ برای مطلع شد ن ازد ید گاه چهره 
های اصولگرا به سراغ آن ها رفتیم تا بتوانیم نظر آن ها را نسبت به 
اظهار نظر چهره های اصولگرا د ر رابطه با جبهه پاید اری جویا شویم.

 ترك اختلاف برای ائتلاف
 حسن بیاد ی، سخنگوی جبهه ایستاد گی که از چهره های 
گوید :  می  پاید اری  با  اتحاد   با  رابطه  د ر  اصولگراست  معتد ل 
کنار  را  ها  نظر  اختلاف  اصولگرایان  اتحاد   خاطر  به  حاضریم 
بگذاریم.  بیاد ی به می گوید : من د ر رابطه با این موضوع نظر 
خود م را د ارم و معتقد م که جبهه پاید اری مانند  جبهه ایستاد گی 
همد ل و همنوا محوریت آقای موحد ی کرمانی ر ا قبول کرد ه 
است و به فعالیت شان اد امه می د هند . وی د ر اد امه گفت:  ما با 
جبهه پاید اری اختلافات ریشه ای، تفکری و د رون گروهی د اریم 
اما د ر رابطه با انتخابات و به خاطر ائتلاف اصولگرایان و د ر راستای 
کرمانی  موحد ی  آقای  محوریت  با  فعالیت  و  شد ن  هماهنگ 
حاضریم که این اختلاف نظر ها را کنار بگذاریم و امید واریم جبهه 

پاید اری نیز به این همد لی پایبند  باشد . 

  امتحان آخر پاید اری
امیر محبیان اما معتقد  است زمان ابراز بد بینی و شک گذشته 
است و نگاه به گذشته جبهه پاید اری  نگاهی بد بینانه را القا می کند  
و این آخرین امتحان جبهه پاید اری د ر جریان اصولگرایی است. این 
فعال اصولگرا می گوید :  فضای کشور د ر حال و هوای انتخاباتی است 
و تابه حال هر تعهد ی که باید  گرفته می شد  اخذ شد ه است. امید وار 
هستیم جبهه پاید اری مطابق ظن و گمان هایی که وجود  د ارد  عمل 
نکند  و د ر جریان روند  اتحاد  اصولگرایان به عنوان یک مانع مطرح 

نشود  و د ر آخر ما شاهد  این نباشیم که این طیف د ر آخرین لحظه 
لیست جد ا بد هد . وی اد امه د اد : چیزی که مشخص است این است 

که گذشته به ما نوعی نگاه بد بینانه را نسبت به این گروه القا می کند  
اما با توجه به مراحلی که اتحاد  اصولگرایان طی کرد ه است هم اکنون 
اظهار بد بینی فاید ه ای ند ارد . ما امید واریم جبهه پاید اری شرایط 
را د رک کند  و این آخرین امتحانی است که این طیف د ر جبهه 
اصولگرایی می د هد  و اگر د ر چارچوب قواعد  و توافقات انجام شد ه د ر 
لیست مشترک بمانند  می توانند  جای خود  را د ر اتحاد  اصولگرایان 

د اشته باشند  اما اگر جریان اصولگرایی شاهد  حرکت منشعبانه این 
گروه د ر آخرین لحظه باشد  طبیعتا د ر د وره های آیند ه به آن ها 
اعتماد  نخواهد  کرد  و جبهه پاید اری باید  پاسخگوی پیشامد  های 
احتمالی هم باشد . ما آرزو می کنیم که این گروه به تعهد ات خود شان 

پایبند  باشند .

 هشد ار واگرایی د ر جریان راست
محسن کوهکن نیز بر این باور است که د ر این د وره پاید اری 
اصولگرایان به سمت واگرایی نخواهد  رفت و اتحاد  بین این جناج 
سیاسی تا انتخابات اد امه خواهد  د اشت. این نمایند ه سابق مجلس می 
گوید : ائتلافی که مطرح می شود  اثر مستقیمش روی لیست 30 نفره 
تهران است. د ر بسیاری از استان ها اصولگرایان جلوتر از تهران کنار 
هم نشستند  و د ید گاه ها را یکی کرد ه و برنامه ریزی های خود  را انجام 
د اد ند . این ائتلافی که مطرح می شود  برای تهران است اگر تا انتها 
اد امه پید ا کند  باعث د لگرمی اصولگرایان خواهد  شد . وی با اشاره به 
حضور نمایند گان جبهه پاید اری د ر جلسات ائتلاف اصولگرایان اد امه 
د اد : با توجه به حضور نمایند گان جبهه پاید اری د ر جلسات ائتلاف 
اصولگرایان شاید  ضرورتی به پرد اختن این موضوع نباشد  اما از یک 
زاویه د یگر اگر به این موضوع نگاه کنیم شاید  بتوان گفت این موضوع 
یک هشد ار برای جبهه پاید اری است که به سمت واگرایی نروند . بر 
اساس اطلاعات من د ر د وره قبل، از همان ابتد ای امر  نمایند گان 
جبهه پاید اری د ر جلساتی که با حضور آیت ا... مهد وی کنی برگزار 
می شد  حضور پید ا نمی کرد ند  و توجیه شان این بود  که اگر ما رقابت 
را به د رون جبهه اصولگرایی بکشانیم تنور انتخابات گرم خواهد  شد  اما 
این طیف از ماه ها قبل و به یمن حضور د ولت اعتد ال که بسیاری از 
اصلاح طلبان د ر د ولت مشغول به فعالیت شد ند  و این موضوع باعث 
شد  که جبهه پاید اری با د رک شرایط فعلی د ر زمینه اتحاد  پیشگام 
شوند  و هزینه بپرد ازند . کوهکن افزود : هم اکنون نمایند گان این 
جریان د ر جلسات ائتلاف حضور د ارند  من خوشبینم که همگرایی 
کامل به وجود  خواهد  آمد  و نتیجه می د هد  و د غد غه د وستانی که از 

این موضوع هراس د ارند ، رفع خواهد  شد .

 زنگ خطری برای اصولگرایان
مد ت ها از بحث ها د ر رابطه با ائتلاف اصولگرایان می گذرد  و هر 
روز بیش از پیش اصولگرایان به رسید ن به یک ائتلاف می اند یشند  
اما یک هشد ار آن هار ا نسبت به وضع آیند ه خود  د ر نزد یکی 
انتخابات محتاط می کند . هشد اری د ررابطه با نزد یک شد ن به 
جبهه پاید اری که آنچه از او د ر جریان اصولگرایی موجود  است 
سابقه ای منفی د ر اتحاد  است و این موضوع اصولگرایان را به این 
فکر می اند ازد  که مباد ا این جریان، آنها را د ر شب آخر د ور بزند  
و باعث شود  که تهران شاهد  کشتارگاه انتخاباتی اصولگرایان شود . 
اصولگرایان این روزها د و د لهره د ارند ؛ رقابت با جریان اصلاح طلب 
که یکد ست و متحد  است و نگرانی از واگرایی د ر جریان اصولگرا که 
سابقه آن د ر جریان راست وجود  د ارد  و برایشان زنگ خطر واگرایی 

محسوب می شود .

تنش در روابط تهران - ریاض 
گزینه ها و گزاره ها

 در مورد دلایل تصاعد بحران میان ایران و عربستان و 
سرانجام آن تحلیل های متفاوت و بعضا متناقضی مطرح 

است:
برخی به سیاست های فرقه گرایانه و توسعه طلبی آل سعود در منطقه اشاره دارند و 
بر این باورند که عربستان سعودی به دلیل ثروت هنگفت نفتی و نفوذ دینی و مذهبی در 
منطقه خاورمیانه و جهان اسلام همواره به دنبال سیاست نفوذ و تحدید منافع دیگر کشورها 
از جمله ایران بوده است. از این رو، بازی قدرت سعودی ها همواره بر منطق حمایت از یکی 
در برابر دیگری برای حفظ توازن قوا استوار بوده است. فلذا حتی قبل از انقلاب اسلامی ایران 

نیز تضاد میان منافع دو کشور مشهود بود.
سعودیها همواره ایران را به چشم رقیب منطقه ای خود می دیدند، البته پیروزی انقلاب 
اسلامی این رقابت استراتژیک را تبدیل به دشمنی دیرینه ساخت . بطوری که در جنگ 
هشت ساله ایران و عراق، عربستان با حمایت مالی و تسلیحاتی، بیشترین نقش را در کنار 
آمریکا و برخی از کشورهای اروپایی در تداوم جنگ و کشتار مردم ایران برعهده داشت و 
در ادامه دشمنی با ایران، با کشتار حجاج ایرانی در سال 1366 اوج خصومت خود را نشان 
داد. از این منظر در رویکرد بدبینانه موجود به سیاست های عربستان باید اضافه کرد نطفه 
این رژیم در منطقه با خشونت وخونریزی شکل گرفته و ادامه سیاست های توسعه طلبانه 
آنرا می توان در ظهور گروههای تکفیری و سلفی تحت عنوان داعش - جبهه النصره... در 

عراق و سوریه مشاهده کرد .
از دیگر سو، گروه دیگر به ساختار قدرت و کشمکش دایمی میان شاهزادگان آل سعود 
برای استیلا بر رقیب اشاره دارند. ماهیت رژیم سعودی، پادشاهی مطلقه و موروثی است، با 
وجود ساختار حکومتی سه قوه در واقع تفکیک قوایی وجود ندارد و همه اختیارات به شکل 

انحصاری در دست خاندان سعودی و شخص پادشاه است.
و لذا در نبود قانون اساسی مدوّن و بی توجهی به رعایت حقوق شهروندی، همواره 
نارضایتی عمومی و نافرمانی مدنی در گستره سرزمینی حجاز وجود داشته و هرگونه 
مخالفتی به شکل مسالمت آمیز با مشت آهنین روبرو شده است. در این میان، اقلیت شیعی 
در شرق عربستان بیشترین آسیب را از سیاست های تبعیض آمیز دولت وهابی عربستان 
دیده اند. در همین ارتباط پس از انتقال قدرت به ملک سلمان، پادشاه جدید این کشور و 
نارضایتی های پنهان و آشکار از عدم رعایت قوانین و بروز اختلاف میان شاهزادگان سعودی 
بر سر مناصب حساس امنیتی تلاش شده که علاوه بر تشدید سرکوب گروههای تحول 
خواه داخلی از جمله اقلیت شیعی و صدور حکم شیخ نمر منتقد و حامی حقوق بشر با 
بحران سازی در منطقه خاورمیانه ضمن سرپوش گذاشتن بر ضعف های داخلی، کارآمدی 
خویش را در پیگیری سیاست های امنیتی با محوریت ضد ایرانی به اثبات رسانده و زمینه 

ساز حفظ قدرت در میان فرزندان خویش باشند .
در این میان، علاوه بر تجهیز و ارسال نیروی نظامی به بحرین برای حفظ قدرت آل 
خلیفه متحد استراتژیک خود در منطقه و پافشاری بر سیاست های بی ثمر در سوریه و 
عراق برای تحمیل ساختار جدید و برکناری بشار اسد و ممانعت جدی از شکل گیری قدرت 
شیعیان در عراق، با گشودن جبهه جدید در یمن به نوعی با اتخاذ سیاست تهاجمی اهداف 
خویش را محقق سازند . همچنین برخی از تحلیل گران دلیل تشدید اوضاع و بروز جنگ 
دیپلماتیک میان تهران و ریاض را بر سر مدیریت امنیت منطقه از سوی قدرت های بزرگ 
در دوره انتقالی به ویژه پسابرجام می بینند. در هر صورت از نظر این گروه، آمریکا در چند 
سال اخیر پس از ناکامی در دمکراسی سازی در منطقه و شکست در عراق و افغانستان، 
حاضر به مداخله نظامی و صرف هزینه های مالی بیشتر نیست فلذا با امکان پیروزی 
دمکرات ها و تاکید بر سیاست های اوباما در خاورمیانه خلأ قدرت در خاورمیانه پس از 
خروج کامل نیروهای نظامی و عدم پشتیبانی از متحدان سابق می تواند چالش های نظام 

سلطنتی سعودی را در منطقه دوچندان سازد.
لذا ریاض به سیاست های واشنگتن بی اعتماد است، عدم مداخله نظامی گسترده برای 
پیروزی مخالفین بشار اسد در سوریه و نیز حمایت از دولت العبادی در عراق از یک سو 
و نیز تصمیم آمریکا بر اجرای برجام و همکاری با ایران در مسایل منطقه به ویژه در مورد 
آینده سوریه موجبات نگرانی است. از این رو سعودی ها برای غافلگیر نشدن و باخت کامل 
در مقابله با ایران بدنبال بحران آفرینی و تحریک ایران به اتخاذ مواضع تند برآمدند. چرا 
که با اجرای برجام و حل تدریجی مسایل اختلاف زا میان تهران و واشنگتن می تواند در 
آینده بر شکل گیری امنیت جدید در منطقه تاثیر گذار باشد، این درحالی است که به رغم 
جنگ رسانه ای و تلاش های عربستان و برخی کشورهای همسو برای نشان دادن چهره 
خشن و غیرقابل اعتماد از ایران نزد مردم جهان، به نظر می رسد تصمیم ایران و گروه 1+5 

بر اجرای تعهدات فیمابین است.
با نگاهی به سه گزاره فوق به نظر می رسد که به رغم تلاش های عربستان سعودی در 
ایجاد دشمنی و تبدیل اختلافات به جنگ قومی و فرقه ای و برخی هیجانات کاذب ناشی 
از آن، در پی اقدام نادرست عده ای تندرو داخلی در حمله به سفارت این کشور، سیاست 
خارجی ایران اسیر بازی سعودی ها نشده است. دستگاه دیپلماسی ایران با حفظ مصلحت 
و اقتدار لازم از طریق رویه های دیپلماتیک و نامه نگاری به دبیرکل سازمان ملل متحد و 
حفظ ارتباط با قدرت جهانی و منطقه ای به دنبال کنترل بحران و کاهش تنش هاست. 
اصل مسلم این است که برای ریشه کنی برخی از خودسری های موجود و ممانعت از 
هرگونه هزینه تراشی برای منافع ملی ایران در آینده، برخورد مناسب قضایی با مهاجمان به 
سفارت خانه عربستان صورت گیرد . این امر به اجماع داخلی و تدبیر فرانهادی و مسوولین 
ارشد نظام وابستگی تام دارد. در صورت اتخاذ این رویکرد، رویای خام سعودی در منطقه 
برای مخدوش نشان دادن چهره ایرانیان و حتی ناکارآمدی دستگاه دیپلماسی در تنش 

زدایی در سیاست خارجی بی اثر خواهد شد .
بی تردید با فروکش کردن هیجانات ناشی از جنگ دیپلماتیک و هزینه سازِ سعودی 
ها در منطقه، فضا برای گفتگو و مذاکره برای کاهش تنش ها بوجود خواهد آمد. عربستان 
سعودی از تمام توان نظامی و مالی خویش برای به بن بست کشاندن سیاست های ایران در 
منطقه استفاده کرده، با این وجود، شرایط به نفع این کشور به پیش نخواهد رفت و هرگونه 

آسیب توأمان متوجه ملت های منطقه خواهد شد.
ارزان فروشی نفت در واقع هدیه ای بزرگ برای کمپانی های نفتی و کشورهای غربی 
است که می تواند با ایجاد رونق اقتصادی، فضا را برای خروج از رکود چندین ساله آنها فراهم 
سازد، کسری بودجه و کاهش رشد اقتصادی بیشتر برای عربستان و ایران را به دنبال خواهد 
داشت و از دیگر سو با پیچیده شدن معمای امنیت در منطقه خاورمیانه، سیل فروش سلاح 

های جنگی برای ایجاد رقابت منطقه ای و افزایش دشمنی زیادتر هم خواهد شد.
به نظر می رسد بایستی منطق گفتگو و راه حل صلح آمیز برای حل و فصل مسایل 
اختلاف زا بر رویه های آشوب ساز و منطق زور غلبه پیدا کند . این منطق در دستگاه 
دیپلماسی ایران به درستی هدایت می شود و در صورت عقلانیت لازم از سوی سعودی می 

توان به باز شدن دریچه دیپلماسی در روابط متشنج دو کشور امیدوار شد.

 یک فعال سیاسی اصلاح طلب:

پایداری های قم رنگ عوض کرده اند
 یک فعال سیاسی اصلاح طلب با بیان اینکه پایداری های قم رنگ عوض کرده اند، گفت: 
افراد مورد نظر جبهه پایداری در انتخابات پیش رو در قم، با تابلوی جبهه پایداری به میدان 

انتخابات نمی آیند، چون می دانند این تفکر جایی در میان مردم ندارد.
سیدهادی شفیعی با اشاره به فضای سیاسی قم در آستانه انتخابات دهمین دوره 
مجلس شورای اسلامی، اظهار داشت: بعد از انتخابات 92، نقشه های اقتدارگرایانی که 
می خواستند اصلاح طلبان از عرصه سیاسی کشور به کلی کنار گذاشته شوند، نقش بر آب 
شد و خوشبختانه حرکت های خوبی در جریان اصلاح طلبی قم در حال انجام است که 
نتیجه آن اعلام خواهد شد. رئیس شاخه استان قم حزب ندای ایرانیان، با اشاره به انتخابات 
دوره قبل مجلس شورای اسلامی در سال 90، و با بیان اینکه باید با نگاه به گذشته، نسبت 
به تحرکات امروز جریان جبهه پایداری هوشیار باشیم، گفت: اصلاح طلبان به دلیل مسائل 
سال ۸۸ و دلخوری هایی که در میان آنان به وجود آمده بود، به صورت جدی در انتخابات 
نهم مجلس شورای اسلامی ورود نکرده و لیست مشخصی تحت عنوان اصلاحات ارائه 
نکردند. وی افزود: در فضایی که اصلاح طلبان تحرک آشکاری در انتخابات سال 90 در 
استان قم نداشتند، سه لیست اصولگرایی در شهر قم ارائه شد؛ لیست جبهه پیروان امام 
و رهبری قم شامل آقایان »علی لاریجانی، علی بنایی و محمد زندوکیلی«، لیست جبهه 
پایداری شامل آقایان »احمد امیرآبادی فراهانی، مجتبی ذوالنوری و محمدرضا آشتیانی« 
و در   نهایت لیست جامعه مدرسین نیز دو نفره و شامل آقایان »علی لاریجانی و محمدرضا 
آشتیانی« بود. عضو هیئت مؤسس حزب ندای ایرانیان خاطرنشان کرد: البته راه یافتن آقای 
آشتیانی به لیست انتخاباتی جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، به عنوان یک عضو ارشد و با 
سابقه جامعه مدرسین بود، اما جبهه پایداری از آن شرایط استفاده کرده و او را در لیست 
جبهه پایداری قرار دادند؛ البته مواضع وی در حمایت از احمدی نژاد، در قرار گرفتنش در 
لیست پایداری مؤثر بود. وی در ادامه سخنان خود با بیان اینکه به نظر می رسد جبهه 
پایداری قم در انتخابات پیش روی مجلس شورای اسلامی که اسفندماه برگزار می شود، 
لیست مشخصی با تابلوی جبهه پایداری ارائه نمی دهد، گفت: بعد از انتخابات 92 و اثبات 
عدم اقبال مردم به جبهه پایداری و همچنین نشان داده شدن ماهیت آنان در مسئله توافق 
هسته ای و مخالفت هایی که با برجام و دکتر ظریف داشتند، امروز نام جبهه پایداری در 
کشور ایران، در موضع ضعف قرار گرفته و به همین جهت به نظر می رسد در قم و شهرهای 
دیگر کشور، هیچ یک از افراد مورد نظر این تشکل تندروی سیاسی، با تابلوی جبهه پایداری 
در انتخابات اسفندماه حضور پیدا نمی کنند. به گزارش ایلنا، شفیعی با بیان اینکه مردم 
باید در انتخابات پیش رو بسیار هوشیار تر از گذشته باشند، گفت: بزرگان جبهه پایداری و 
برخی مسئولان دولت احمدی نژاد این ایده را مطرح کرده اند که حامیان ما، نباید با تابلوی 
پایداری و... در انتخابات حضور پیدا کنند، چراکه در این صورت مردم به آنها اقبالی نشان 
نمی دهند؛ از این رو باید خود را به عنوان فرد مستقل، فعال عمرانی و... به مردم عرضه کنند؛ 
این روز ها در حوزه انتخابیه استان قم نیز مشاهده می کنیم که مثلا یکی از نمایندگان فعلی 
قم در مجلس که با کمک جبهه پایداری به مجلس رفته، این روز ها عنوان می کند من عضو 
جبهه پایداری نیستم و ژست مستقل به خود می گیرد، اما همه می دانند که او در لیست 
حامیان احمدی نژاد و جبهه پایداری بود و در انتخابات پیش رو نیز فرد مورد نظر آنان است. 

نکتـه

خبــر

پیروزی در انتخابات مجلس شورای اسلامی از حوزه انتخابیه 
استان قم، برای همه گروه های سیاسی کشور، چه اصلاح طلب و 
چه اصولگرا، باید بسیار ارزشمند باشد؛ چه آنکه قم به عنوان پایگاه 
مرجعیت شیعه، همواره در حاکمیت جمهوری اسلامی ایران و 
در میان بسیاری از مردم کشور، از روستاهای مختلف گرفته تا 

شهر ها، نفوذ دارد.
مجلس  در  قم  نمایندگان  که  گزارش هایی  است،  طبیعی 
شورای اسلامی، در موضوع های مختلف کشوری و استان مهم 
قم، به مراجع تقلید می دهند، تا حد زیادی در موضع گیری های 
سیاسی-اجتماعی آنان تاثیر داشته باشد. در این شرایط عجیب 
نیست که اصولگرایان ارزش سیاسی پیروزی در انتخابات مجلس 
شورای اسلامی از حوزه انتخابیه قم را به خوبی درک کرده اند، و 
هر روز برای رسیدن به پیروزی از این حوزه انتخابیه، برنامه ریزی 

می کنند.

تلاش جبهه پایداری برای نفوذ در جامعه مدرسین
در اکثر انتخابات های مجلس شورای اسلامی از حوزه انتخابیه 
قم، لیست انتخاباتی جامعه مدرسین حوزه علمیه، پیروز بوده 
است. )دبیر کل فعلی جامعه مدرسین، آیت الله »محمد یزدی« 
رئیس مجلس خبرگان رهبری است( اما قطعا جبهه پایداری به 
رهبری آیت الله محمدتقی مصباح یزدی نیز، از آنجا که نمی توانند 
با همه اصولگرایان لیست انتخاباتی مورد تأیید جامعه مدرسین 
حوزه علمیه و برای مثال با علی لاریجانی نماینده فعلی قم و 
رئیس فعلی مجلس کنار بیایند، برنامه های خاص خود را برای 
کسب این سه کرسی مهم مجلس دارند؛ البته آنها ظاهر کار را 
حفظ می کنند، چون به خوبی می دانند، لیست انتخاباتی جامعه 
مدرسین حوزه علمیه به دلیل جایگاه خاصی که در میان مردم 
شهر دارد، حرف اول را در انتخابات های مجلس شورای اسلامی 
از حوزه انتخابیه قم و حداقل میان اصولگرایان این استان می زند.

معمولا جبهه پایداری تلاش می کند در ابتدای کار، هر چند 
نفر از افراد مورد نظر خود را که بتوانند، وارد لیست جامعه مدرسین 
حوزه علمیه قم کنند تا هر چند نفر از افراد مورد نظرشان، با 
هزینه سیاسی این تشکل سیاسی-مذهبی ریشه دار کشور، به 
صندلی های سبز مجلس برسند. در ادامه اگر نتوانستند همه افراد 
مورد نظر خود را در لیست جامعه مدرسین جای دهند، لیستی 
جداگانه و البته بدون نام بردن از جبهه پایداری )برای اینکه در 
ظاهر بگویند جبهه پایداری همراه با جامعه مدرسین است و در 
مقابل او نیست( تهیه می کنند؛ موضوعی که در انتخابات گذشته 

مجلس شورای اسلامی در حوزه انتخابیه قم اتفاق افتاد.

انتخابات گذشته و فعالیت پایداری ها 
مقابل جامعه مدرسین

چهار سال پیش در انتخابات نهمین دوره مجلس شورای 
اسلامی، اعضای حاضر در جلسه جامعه مدرسین حوزه علمیه، 
علی لاریجانی و حجت الاسلام محمدرضا آشتیانی را در لیست 
جلسه  در  حاضر  اعضای  آرای  تقسیم  با  اما  دادند،  قرار  خود 
تصمیم گیری، میان حجت الاسلام علی بنایی نماینده دوره های 
هفتم و هشتم قم و حجت الاسلام مجتبی ذوالنوری جانشین 
سابق نمایندگی ولی فقیه در سپاه، نتوانستند یکی را انتخاب و 
در لیست خود بگذارند، به ناچار لیستی دو نفره شامل آقایان 
جامعه  انتخاباتی  لیست  عنوان  تحت  را  آشتیانی  و  لاریجانی 

مدرسین حوزه علمیه، به مردم قم معرفی شد.
لیست  قم،  علمیه  حوزه  مدرسین  جامعه  لیست  کنار  در 
دیگری با تابلوی اصولگرایی در شهر قم معرفی شد که طیف 
جبهه پایداری و طرفداران آیت الله مصباح یزدی برای آن فعالیت 
می کردند؛ لیستی شامل آقایان محمدرضا آشتیانی )در لیست 
جامعه مدرسین قرار گرفت(، مجتبی ذوالنوری )در لیست جامعه 
مدرسین قرار نگرفت( و احمد امیرآبادی فراهانی )عضو سابق 

شورای شهر قم( باشد.
در    نهایت و در غیاب فعالیت آشکار اصلاح طلبان قم در انتخابات 
نهمین دوره مجلس شورای اسلامی و نداشتن کاندیدای خاص از 
سوی آنان، علی لاریجانی، محمدرضا آشتیانی و احمد امیرآبادی 
فراهانی به عنوان نمایندگان قم به مجلس نهم رسیدند و مجتبی 
ذوالنوری با 135هزار رأی و فقط با اختلاف 12 هزار رأی کمتر 

نسبت به امیرآبادی فراهانی از راهیابی به مجلس بازماند.

انتخابات پیش روی قم و جامعه مدرسین
دارد  از آن  از محافل سیاسی قم حکایت  برخی شنیده ها 
انتخابات دهمین  در  علمیه،  که شاید جامعه مدرسین حوزه 
دوره مجلس شورای اسلامی از حوزه انتخابیه استان قم، لیست 
انتخاباتی ندهد؛ و تنها علی لاریجانی با حمایتی که از برخی مراجع 

تقلید می گیرد، در انتخابات اسفندماه حضور پیدا خواهد کرد.
اگر فرض بر اینکه جامعه مدرسین در این انتخابات لیست 

ندهد، این اولین بار در تاریخ انقلاب اسلامی است که این تشکل 
قدیمی و مهم حوزوی، هیچ لیستی به مردم قم معرفی نمی کند؛ 
البته تا لحظه آخر هیچ چیز مشخص نیست و احتمال دارد در 
لحظات پایانی باقیمانده تا فرصت شروع تبلیغات انتخاباتی، لیست 
جامعه مدرسین مشخص شود، که به احتمال قریب به یقین 

لیستی سه نفره خواهد بود.

لیست احتمالی جامعه مدرسین
به نظر می رسد علی لاریجانی با توجه به داشتن حمایت مراجع 
تقلید، یکی از گزینه های قطعی این لیست است؛ دو گزینه دیگر 
لیست احتمالی جامعه مدرسین هم مشتریان مشتاقی دارد که از 
جمله مهم ترین آن ها باید به نام های روحانیونی چون، محمدرضا 
آشتیانی نماینده فعلی قم در مجلس، علی بنایی نماینده دوره های 
هفتم و هشتم قم در مجلس و مجتبی ذوالنوری جانشین سابق 

نمایندگی ولی فقیه در سپاه اشاره کرد.
البته برخی عنوان می کنند که احتمال حضور چهره هایی مانند 
محمدهادی مفتح، فرزند شهید مفتح و از اصولگرایان نزدیک به 
علی بنایی دبیر جبهه پیروان امام و رهبری قم و ناصر سقای 

آیت الله  شاگرد  و  پایداری  جبهه  مرکزی  شورای  عضو  بی ریا، 
مصباح یزدی در این لیست وجود دارد که این ادعا تا حد زیادی 

بعید و محال به نظر می رسد.
بسیاری از کار شناسان سیاسی قم بر این اعتقاد هستند که 
جامعه مدرسین حوزه علمیه قم در    نهایت، اگر تصمیم به ارائه 
لیست انتخاباتی در قم بگیرد، دو گزینه دیگر خود غیر از علی 
لاریجانی را، میان دو اصولگرا با دو جنس متفاوت تقسیم خواهد 

کرد.

وضعیت اصلاح طلبان قم در انتخابات
اما در انتخابات دهمین دوره مجلس شورای اسلامی که حدود 
50 روز دیگر برگزار خواهد شد، اصلاح طلبان در قم، تحرکاتی 
داشته اند، اما به نظر نمی رسد تحرکات آنان نتیجه بخش باشد و 
به همین دلیل احتمال رقابت اصولگرایان سنتی و رادیکال در این 

دوره از انتخابات از حوزه استان قم باز هم وجود دارد.
شاخص ترین اصلاح طلبی که از حوزه انتخابیه قم در انتخابات 
دهمین دوره مجلس شورای اسلامی نام نویسی کرده محمدرضا 

اسماعیلی مقدم نماینده اسبق مردم قم در دوره ششم مجلس 
شورای اسلامی است.

در کنار او می توان به گزینه های دیگر همچون محمدرضا 
صُحُفی معاون مطبوعاتی وزیر ارشاد دولت اصلاحات، حجت 
الاسلام سیدجلال موسوی نماینده اسبق مردم شهرستان های 
حجت  اسلامی،  شورای  مجلس  ششم  دوره  در  لامرد  و  مُهر 
الاسلام غلامحسین نادی از اعضای مجمع مدرسین و محققین 
حوزه علمیه قم و از نمایندگان ادوار مجلس شورای اسلامی، 
جعفر آرشید از اساتید و عضو هیئت علمی دانشگاه آزاد اسلامی و 
رئیس سابق این دانشگاه در قم و محمدرضا یزدانپناه دبیر انجمن 
اسلامی پزشکان استان قم نیز اشاره کرد که شاید هیچ یک از آنان 
اجماع کامل اصلاح طلبان قم را نداشته باشند، چرا که برخی از 
اصلاح طلبان معتقدند در میدان رقابت سنگین قم در انتخابات 
که افراد شناخته شده ای چون علی لاریجانی، مجتبی ذوالنوری 
و... حضور دارند، سرمایه گذاری روی چهره هایی که شانس کمی 

برای پیروزی دارند، صحیح نیست.
بسیاری از اصلاح طلبان قم معتقدند در شرایطی که حامیان 
آیت الله مصباح یزدی در انتخابات پیش رو، گاردی اساسی در 

مقابل علی لاریجانی گرفته اند و از طرف دیگر، رئیس مجلس 
همراهی خوبی با دولت حسن روحانی به ویژه در بحث برجام و 
توافق هسته ای داشته، لازم است، لیست انتخاباتی مورد حمایت 
اصلاح طلبان قم، به جای آنکه سه نفره باشد، دو نفره بسته شود 
حمایت  مورد  لیست  در  نانوشته  به صورت  لاریجانی  علی  تا 
اصلاح طلبان باشد، تا هم رأی اصلاح طلبان را داشته باشد و از 
سوی دیگر آرای او در اردوگاه اصولگرایی به بهانه قرار داشتن در 

لیست اصلاح طلبان ریزش نکند.

تلاش ویژه جبهه پایداری برای انتخابات قم
احمد امیرآبادی فراهانی نماینده فعلی قم در مجلس، اولین 
شخصی است که آیت الله مصباح یزدی و اتاق فکر همراه او، برای 

انتخابات این دوره مجلس نیز روی او نظر دارند.
آنها معتقدند سرمایه گذاری روی امیرآبادی یک اقدام با ریسک 
بسیار پایین است، چراکه او در انتخابات دوره قبل رأی عمده خود 
برای ورود به مجلس را از منطقه محروم و آذری زبان نیروگاه در 
شهر قم داشت. گفته می شود طبق آخرین بررسی ها، امیرآبادی 

تا حدودی اقبال خود را در منطقه نیروگاه قم از دست داده و از 
سوی دیگر افرادی چون علی لاریجانی با اقبال بیشتری روبرو 

هستند.
از آنجایی که اتاق فکر جبهه پایداری می دانند که توان سیاسی 
برای جلوگیری از رأی آوردن علی لاریجانی به عنوان نماینده 
مردم قم را ندارند، تمام همت و توانشان معطوف به این است 
که ترکیب فعلی مجلس شورای اسلامی شامل آقایان لاریجانی، 
آشتیانی و امیرآبادی، در دوره بعد مجلس شورای اسلامی نیز 
تکرار شود تا آن ها در کنار یک نماینده قدرتمند غیر همسو با خود 
به نام علی لاریجانی، دو نماینده دلخواهشان را در مجلس داشته 
باشند؛ به همین جهت، جبهه پایداری در قم، تمام تلاش خود را 
خواهند کرد تا در صورت امکان، لیست جامعه مدرسین همانند 
انتخابات دوره قبل دو نفره و شامل آقایان لاریجانی و آشتیانی 

بسته شود و فرد سومی به آن اضافه نشود.

جبهه پایداری و استراتژی کاهش آرای لاریجانی
استراتژی دیگری که در جبهه پایداری مطرح شده و آن اینکه، 
حالا که نمی توانیم از ورود علی لاریجانی به مجلس جلوگیری 
کنیم، حداقل تلاش کنیم از آرای او کاسته شده و با یک اقتدار 

شکننده نسبت به انتخابات قبلی به مجلس برود.
کاندیداتوری وحید یامین پور مجری سابق تلویزیون در برنامه 
»دیروز، امروز، فردا« با تصمیم آیت الله »مصباح یزدی« در این 
زمینه قابل توجه است، چه آنکه او در تازه ترین اظهار نظر خود 
گفته است: »قم باید در حمایت از ولایت و اصول انقلاب پیشرو و 
الهام بخش باشد و اجازه ندهد برخی با سستی و مواضع چند پهلو 

در مسیر انقلاب اختلال ایجاد کنند.«

آیت الله مصباح یزدی و پرتاب تیر در تاریکی
آیت الله مصباح یزدی از آنجا که اهمیت نمایندگی مجلس 
از حوزه انتخابیه قم را خوب درک کرده، برنامه های متعددی 
برای این انتخابات دارد که کاندیداتوری ناصر سقای بی ریا شاگرد 
برجسته آیت الله مصباح یزدی، مشاور سابق احمدی نژاد و عضو 
شورای مرکزی جبهه پایداری برای انتخابات مجلس قم در این 
راستا قابل توجه است؛ چه اینکه شاید مصباح یزدی توانست با 
استفاده از افرادی همچون عباس کعبی، عبدالمحمود عبداللهی و 
محمود رجبی، شاگرد وفادار خود سقای بی ریا را برای قرار گرفتن 

در لیست انتخاباتی جامعه مدرسین مطرح کند.
این کار شاید سابقه سقای بی ریا در  برای  بهانه آن ها هم 
ریاست چند ساله مجمع نمایندگان طلاب و فضلای حوزه علمیه 
قم و ریاست کوتاه مدت او در دفتر جامعه مدرسین باشد؛ از آنجا 
که ریاست »سقای بی ریا« در دفتر جامعه مدرسین با حرف و 
حدیث های بسیاری همراه بود و حتی برخی معتقد بودند او از 
آن سمت استعفا نداد بلکه برکنار شد، حضور او در لیست جامعه 
مدرسین، قطعا با مخالفت بزرگان جامعه مدرسین روبرو خواهد 
شد و از این رو تقریبا محال به نظر می رسد؛ به محض اعلام 
شدن عدم حضور »سقای بی ریا« در لیست جامعه مدرسین، وی 

کاندیداتوری خود را به تهران منتقل خواهد کرد.
به گزارش ایلنا، به نظر می رسد اتاق فکر جبهه پایداری، برای 
جلوگیری از ورود کاندیداهای غیر همسو با جریان خود به لیست 
جبهه پایداری، به دنبال مطرح کردن نام هایی چون سقای بی ریا 
و در مرحله بعد مجتبی ذوالنوری هستند تا بگویند اگر این دو 
نفر در لیست جامعه مدرسین جای ندارند، پس هیچ شخص 
دیگری هم نباید به آن لیست دو نفره آقایان لاریجانی و آشتیانی 
اضافه شود؛ آنها با این کار بیش از آنکه بخواهند سقای بی ریا که 
خودشان می دانند در آن لیست جایی ندارد یا مجتبی ذوالنوری 
که شاید خیلی همراه آنان نباشد را مطرح کنند، به دنبال دو 
نفره نگه داشتن لیست جامعه مدرسین هستند تا بتواند به جز 
لاریجانی که توان مقابله با او را ندارند، دو نماینده دیگر همسو با 

خود را به مجلس دهم روانه کند.

اصولگرایان مخالف پایداری 
در اندیشه قدرتمند شدن

جبهه پیروان امام و رهبری قم با هدایت حجت الاسلام علی 
بنایی نماینده دوره های هفتم و هشتم مجلس شورای اسلامی 
نیز دغدغه های انتخاباتی خود را دارند و    نهایت تلاش خود را به 
کار خواهند گرفت تا    نهایت بهره را از انتخابات مجلس برده و به 

قدرتمند ترین تشکل های اصولگرای قم بدل شوند.
در هر صورت جبهه پیروان امام و رهبری قم که گفته می شود 
لیست سه نفره خود را با آقایان لاریجانی، بنایی و محمدهادی 
مفتح، فرزند کوچک شهید مفتح پر کرده است، در تلاش است که 
این لیست، به صورت کامل مورد حمایت جامعه مدرسین حوزه 

علمیه قم هم باشد که این امر بعید به نظر می رسد.
صادق چهره قانی

سایه بدعهدی پایداری ها بر اردوگاه اصولگرایان:

اصولگراها د ر کابوس لیست شب آخر 

 در مرکز شماره ۲ سیاست چه خبر است؟

رقابت شاگردان مصباح با جامعه مدرسین

پاشنه آشیل ائتلاف اصولگرایان، جبهه پاید اری است که می تواند  شب 
آخر لیستی جد ا بد هد . این را احمد  توکلی، نمایند ه مرد م تهران د ر مجلس 

می گوید  و به اصولگرایان هشد ار می د هد  که د ر رابطه با جبهه پاید اری 
احتیاط کنند . از صحبت های توکلی این گونه برمی آید  که این پاید اری 

قابل اعتماد  نیست و باید  د ر رابطه با این گروه احتیاط لازم شود . توکلی در 
ادامه می گوید : جبهه پاید اری می تواند  شب آخر لیستی را بد هد  که تعد اد ی 
را حذف و افراد  خود ش را اضافه کند  و د ر نتیجه برخی رای نیاورند  و رای 

آنها شکسته شود . این اقد امی است که د ر مجلس قبلی انجام د اد ند

بسیاری از اصلاح طلبان قم معتقدند در شرایطی که حامیان آیت الله مصباح 
یزدی در انتخابات پیش رو، گاردی اساسی در مقابل علی لاریجانی گرفته اند 
و از طرف دیگر، رئیس مجلس همراهی خوبی با دولت حسن روحانی به ویژه 
در بحث برجام و توافق هسته ای داشته، لازم است، لیست انتخاباتی مورد 
حمایت اصلاح طلبان قم، به جای آنکه سه نفره باشد، دو نفره بسته شود تا 

علی لاریجانی به صورت نانوشته در لیست مورد حمایت اصلاح طلبان باشد، 
تا هم رأی اصلاح طلبان را داشته باشد و از سوی دیگر آرای او در اردوگاه 

اصولگرایی به بهانه قرار داشتن در لیست اصلاح طلبان ریزش نکند

داود  احمد زاده
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شما را به دورى گُزیدن از هواى نفس
سفارش مى كنم؛ چرا كه هواى نفس 

ِـ دل و بینش[ فرا مى خواندَ و آن، ]باعث[  به كورى ]
گمراهى در آخرت و دنیاست.

چهارشنبه - بیست و سوم دیماه 1394 - سال هجدهم - شماره  3913 روزنامه

فقهای شورای نگهبان تحت فشار قرار نمی گیرند
گفته می شود : عضو فقهای شورای نگهبان گفت: اینکه مجتهد یا مرجع تقلیدی اجتهاد فردی را 
تأیید کند حرف ایشان محترم است ولی اعتبار قانونی ندارد و با تأیید یک مرجع تقلید نمی توان قانون را 
کنار گذاشت، قانون می گوید اجتهاد باید به تأیید فقهای شورای نگهبان برسد. آیت الله محمد یزدی  ظهر 
دیروز در جمع خبرنگاران در قم اظهارداشت: به عنوان یک طلبه تربیت شده حوزه علمیه قم از بزرگان 
حوزه علمیه می خواهم که قانون رعایت شود، این تأیید درجه اجتهاد برای دریافت وجوهات و... محترم 
است ولی از نظر قانونی اعتبار ندارد.وی تأکید کرد: به صراحت عرض می کنم فقهای شورای نگهبان در 
هیچ شرایطی و زیر هیچ فشاری حاضر نیستند که نظری غیر از وظیفه قانونی بیان کنند. فقهای شورای 
نگهبان غیر از قانون هیچ مسئله دیگری را قبول ندارند. نمی گوییم بزرگان و مجتهدان اجازه اجتهاد را 
به شاگردان خودشان ندهند ولی آن اجازه اجتهاد برای کارهای متعارف حوزوی خوب است و برای امور 
قانونی باید مسیر قانونی طی شود. رئیس مجلس خبرگان رهبری ابراز داشت: شناخت فقهای شورای 
نگهبان از افراد نیز مساله دیگری است و آن ها با گفت وگوهایی که با افراد داشته اند، یا درس آنها را 
دیده اند و یا قدرت استنباط آنها را تشخیص داده و می دهند، البته این مساله در جلسه شورای نگهبان 
بیان می شود و برای آن استدلال و مدرک می آورند. وی ادامه داد: اگر فردی از سوی رهبری حکمی 
داشته باشد که اقتضای آن حکم، اثبات علمیت و اجتهاد است، مثل ریاست قوه قضاییه نیز دلیلی بر احراز 

صلاحیت است.

حکم اعدام دادگاه كویت برای یک تبعه ایرانی 
 گفته می شود: شبکه اسکای نیوزعربی در خبری مدعی شد که دادگاه کویت برای یک تبعه ایرانی 
حکم اعدام صادر کرده است. به گزارش ایسنا این شبکه خبری در ادامه این خبر نوشت: دادگاه کویت 
برای 2 متهم مرتبط با گروه العبدلی که یکی از آنها تبعه ایران بوده حکم اعدام صادر کرد.دادگاه کویت 
به اتهام واهی جاسوسی برای ایران و حزب الله برای این دو نفر حکم اعدام صادر کرده است.وزارت کشور 
کویت در ماه اوت سال گذشته میلادی اعلام کرد دستگاه های امنیتی این کشور چند تن را به همراه 
مقادیر زیادی اسلحه و مهمات در منطقه العبدلی بازداشت کرده اند.در آغاز ماه سپتامبر اولین جلسه دادگاه 
این متهمان برگزار شد و از مجموع متهمان این پرونده ، یکی ایرانی است و سه نفر آنها فراری هستند.این 
افراد متهم شده اند که با حزب الله و ایران ارتباط داشته  و می خواسته اند علیه این کشور دست به اقدامات 
خرابکارانه بزنند.متهمان مذکور پیشتر اعلام کردند در روند بازپرسی تحت شکنجه قرار گرفته اند و مجبور 
شده اند دست به اعترافاتی نادرست بزنند. دولت کویت شکنجه کردن این افراد در جریان تحقیقات را رد 

کرده است.

سقوط هواپیمای آموزشی در كنارک 
 گفته می شود: معاون امنیتی انتظامی استاندار سیستان و بلوچستان گفت: یک فروند هواپیمای 
آموزشی اف 4 نیروی هوایی، به علت نقص فنی در حوالی یک روستا در منطقه کهیری شهرستان 
کنارک سقوط کرد. علی اصغر میرشکاری روز سه شنبه در گفت وگو با خبرنگار ایرنا افزود: در این 
سانحه که ساعت 11 و 45 دقیقه ظهر سه شنبه روی داد، خلبان و کمک خلبان هواپیما شهید شدند.

وی ادامه داد: هواپیمای مزبور متعلق به پایگاه دهم شکاری نیروی هوایی ارتش جمهوری اسلامی 
ایران، مستقر در کنارک بود که 20 دقیقه پس از پرواز آموزشی دچار نقص فنی شده بود.میرشکاری 
گفت: خلبان این جت آموزشی قصد فرود اضطراری هواپیما در یکی از جاده های شهرستان کنارک را 
داشت که به دلیل رفت و آمد خودروها، و برای جلوگیری از آسیب رسیدن به مردم به ناچار از مسیر 

منحرف و دچار سانحه شد.

واگذاری دو ورزشگاه شهرداری به سرخابی ها
گفته می شود: معان اجتماعی و فرهنگی شهردار تهران با اشاره به تصویب بسته حمایتی شهرداری از 
باشگاه های استقلال و پرسپولیس، گفت: بهره برداری از دو ورزشگاه امام رضا )ع( و شهید کاظمی به مدت 
3 سال به باشگاه های مذکور واگذار خواهد شد. حجت الاسلام امرودی با بیان اینکه موضوع حمایت از دو 
باشگاه فرهنگی ورزشی استقلال و پرسپولیس با جدیت در شهرداری تهران مطرح شده است، گفت: در 
جلسه اخیر بسته حمایتی از این دو باشگاه را در اختیار شهردار تهران قرار دادیم و پس از برگزاری جلساتی 
با هیئت مدیره این دو باشگاه، با آن موافقت شد. معان اجتماعی و فرهنگی شهردار تهران نیز در سخنانی 
کوتاه پس از استماع گزارش وزیر ورزش و جوانان و نقطه نظرات اعضای شورای شهر، خواستار افزایش 
نقش سیاست گذاری وزارت ورزش شد و افزود: یکی از موارد ضروری بازنگری و ابلاغ طرح جامع ورزش 

کشور است که باید دنبال شود.

توكلی: موسس ثامن الحجج دستگیر شود  
 گفته می شود: نماینده مردم تهران در مجلس با انتقاد از آزاد بودن ابوالفضل میرعلی به  عنوان 
مؤسس موسسه غیرمجاز ثامن الحجج گفت : در اوایل ماه اخیر این فرد متخلف اقدام به افتتاح شعبه 
دیگری در کشور کرده است، از این رو برای جلوگیری از ادامه وقاحت از سوی این متخلف باید دستگیری 
وی در دستور کار باشد. احمد توکلی با اشاره به دستگیری بابک زنجانی گفت: ما از مقامات کشور 
خواستیم که با دستگیری میلیاردر نفتی امکان بازگشت بیت المال را فراهم کند که درباره موسس موسسه 

ثامن الحجج نیز همین درخواست را از مسئولان داریم.

حضور كاندیدای زن اردبیل در تلویزیون
گفته می شود:  در حالیکه حضور کاندیداهای انتخاباتی در صدا و سیما به دلایل تبلیغاتی ممنوع 
است، اما شبکه سه سیما مسابقه ای را پخش کرد که یکی از کاندیداهای زن از حوزه اردبیل، نیر، نمین و 
سرعین در آن حضور داشت.به گزارش سبلانه، مسابقه تلویزیونی 103 که از شبکه سه سیما در روزهای 
یک شنبه و جمعه برگزار می شود، دوشنبه میزبان 103 نفر از جامعه کارگری بود.اما نکته جالب در پخش 
این برنامه ضبط شده از سوی صدا سیما، حضور یکی از بانوان کاندیدا در انتخابات مجلس دهم از حوزه 

اردبیل، نیر، نمین و سرعین بود.

روحانی در جدیدترین توئیت خود چه نوشت؟ 
 گفته می شود: رییس جمهور در صفحه توییترخود نوشت که سال 95 با همت جوانان، سال رونق 
اقتصادی خواهد بود.حجت الاسلام حسن روحانی دریادداشتی کوتاه درتوییتر خود نوشت:" امسال با وجود 
همه سختی ها باز هم رشد اقتصادی کشور مثبت خواهد بود، به مردم قول می دهم که سال 95 با همت 

جوانان، سال رونق اقتصادی خواهد بود."

فرزند عارف از كاندیداتوری انصراف داد  
 گفته می شود: حمیدرضا عارف که از حوزه یزد و اشکذر برای انتخابات مجلس دهم ثبت نام کرده 
بود دیروز انصراف داد.حمیدرضا عارف دیروز با حضور در فرمانداری یزد از کاندیداتوری در انتخابات مجلس 

دهم انصراف داد.

امضای میثاق نامه میان كاندیداهای اصلاح طلب
گفته می شود: کاندیداهای اصلاح طلب در شهرستان ها میثاق نامه ای امضا کرده اند تا در صورت لزوم 
به نفع کاندیدای برتر در حوزه های انتخابیه مختلف کنار بروند. از جبهه اصلاحات خبری می رسد که در 
راستای هماهنگی بیشتر برای حضور در انتخابات مجلس دهم در شهرستان هایی که تعداد نامزدهای 
اصلاح طلب چند برابر ظرفیت حوزه انتخابیه است،  میثاق نامه ای میان کاندیداهای اصلاح طلب امضا شده 
که طبق آن هر کاندیدایی که تایید صلاحیت شود و در نظرسنجی ها آرای بیشتری داشته باشد در کارزار 

انتخابات مجلس باقی بماند و سایرین به نفع و در حمایت از او انصراف دهند.

نامحـرمانه

مجتمع  بزرگ ترین  از  دولت  حمایت 
فرهنگی تبلیغی در منطقه محروم نیروگاه، 
و  مدیریت  سازمان  رئیس  نشست  موضوع 
برنامه ریزی استان قم با مسئولان اداره کل 

تبلیغات اسلامی این استان بود. 
سیدحسن رضوی رئیس سازمان مدیریت 
و برنامه ریزی استان قم پیش از ظهر سه شنبه 
نور،  تبلیغی  فرهنگی  مجتمع  در  با حضور 
از بخش های مختلف این مجتمع از جمله 
سالن های سینما و تئاتر، کتابخانه، استخر، 
و  قرآنی  شکوفه های  مهد  ورزشی،  سالن 
بخش اداری بازدید کرده و در جلسه ای که 
با مسئولان اداره کل تبلیغات اسلامی استان 
مجتمع  این  از  دولت  که  داد  وعده  داشت، 
فرهنگی برای توسعه فعالیت های فرهنگی در 

نیروگاه حمایت می کند.
مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم در این نشست با 
انتقاد از بی توجهی مسئولان قبلی استان در رسیدگی به 
مشکلات مجتمع فرهنگی نور اظهار داشت: مجتمع فرهنگی 
نور به عنوان تنها مجتمع فعال در منطقه محروم نیروگاه 
می توانست بیش از این در خدمت مردم و خانواده ها باشد 
ولی متأسفانه با وجود درخواست های فراوان، اراده ای بر حل 
مشکلات این مجتمع در سال های گذشته وجود نداشته 

است.
درآمدزایی در مجتمع 

فرهنگی تبلیغی نور بسیار دشوار است
حجت الاسلام عباس اسکندری اضافه کرد: درآمدزایی 
در مجتمع فرهنگی تبلیغی نور بسیار دشوار است، چون 

نمی توان از اهالی این منطقه که سطح درآمدی آنها پایین 
است انتظار دریافت هزینه کلان داشت.

مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم با بیان اینکه به 
طور میانگین سالانه در روز 3 هزار نفر از امکانات و خدمات 
مجتمع فرهنگی نور استفاده می کنند، تاکید کرد که بیشتر 

مراجعه کنندگان به این مجتمع، جوانان هستند.
به  توجه  با  که  کرد  تأکید  اسکندری  حجت الاسلام 
آسیب های اجتماعی فراوانی که وجود دارد و خانواده های 
منطقه نیروگاه را نیز تهدید می کند، اهالی این منطقه نیاز 

فعالیت های فرهنگی و تبلیغی دارند.
در بودجه سال آینده به مجتمع نور 

توجه بیشتری شود
وی گفت: اداره کل تبلیغات اسلامی استان قم اگر مورد 
حمایت قرار گیرد، می تواند با هم پوشانی فعالیت های مجتمع 

فرهنگی نور، کتابخانه علی ابن ابیطالب)ع( 
و کتابخانه حضرت فاطمه زهرا)س( که در 
منطقه امامزاده ابراهیم در دست ساخت است، 
برنامه های موثری در دو منطقه محروم 2 و 
6 اجرا کند. مدیرکل تبلیغات اسلامی استان 
قم تصریح کرد: درست است که دولت با در 
المللی، منطقه ای  نظر گرفتن شرایط بین 
مناسبی  وضع  اقتصادی  نظر  از  داخلی،  و 
سال  بودجه  در  داریم  انتظار  ولی  ندارد 
آینده به این مجتمع توجه بیشتری شود، 
چون فعالیت های مجتمع فرهنگی نور هم 
مورد استقبال اهالی این منطقه است و هم 

تاثیرگذاری خوبی دارد.
از مجتمع نور حمایت می کنیم

سیدحسن رضوی، رئیس سازمان مدیریت 
و برنامه ریزی استان قم که به همراه دکتر امانی معاون این 
سازمان از مجتمع فرهنگی نور بازدید کرده، در این جلسه 
اظهار داشت: این بازدید می تواند برای تصمیم های سال آینده 
موثر باشد. وی مجتمع فرهنگی نور را از مجموعه های موفق 
در محله محروم نیروگاه دانست که از سرمایه ها و امکانات 
خود استفاده بهینه ای کرده است .رضوی خطاب به مدیرکل 
تبلیغات اسلامی استان قم گفت: شما به سختی اینجا را 
نگهداری کردید و جای تقدیر دارد و امیدوارم همین روحیه 

در مسئولان مجتمع تداوم یابد.
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم با اشاره 
به فرسوده شدن امکانات و زیرساخت های مجتمع فرهنگی 
نور، تصریح کرد: هر آنچه که از دست ما بر آید به مجتمع 

فرهنگی تبلیغی نور کمک خواهیم کرد.

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی  استان قم:

دولت از مجتمع فرهنگی نور در منطقه نیروگاه حمایت می کند

زیربنایی  امور  و  شهرسازی  معاون 
شهرداری قم از آغاز عملیات اجرایی فاز 
اول بوستان زائر از سال 95 خبر داد .دکتر 
طراحی  به  اشاره  با  قرآن  قاری  علیرضا 
بوستان زائر اظهار کرد: بوستان زائر پروژه 
بزرگی است و اکنون طراحی آن در حال 
انجام است و موقعیت و وضعیت این بوستان 
می تواند به عنوان محلی برای گردشگری 

درون شهری باشد.
بوستان  این  کرد:  خاطرنشان  وی 
علاوه بر کاربری های مختلف مانند فضای 
ورزشی و کوهنوری مکانی مناسب است تا 
مردم روزهای مختلف و ایام تعطیل را آنجا 
بگذرانند، از ویژگی های دیگر این بوستان 
می توان به مشرف بودن به مسجد جمکران 

و شهر اشاره کرد که سبب موقعیت ویژه  آن شده است.
معاون شهرسازی و امور زیربنایی شهرداری قم نحوه 

اجرای طرح بوستان زائر را مورد توجه قرار داد و افزود: 
مشاوره ای برای این بوستان انتخاب و طرح اولیه آن تایید 
شده و در مراحل آینده پروژه اجرا می شود که در فازهای 

مختلف این امر صورت می گیرد.
وی خاطرنشان کرد: بخشی از عملیات 
آغاز  را در سال 95  بوستان  این  اجرایی 
می کنیم که شامل کاشت درخت، ایجاد 

زیرساخت ها و تامین آب است.
قاری قرآن با بیان اینکه این بوستان 
دارای 70 هکتار مساحت است گفت: با 
توجه به گسترده بودن بوستان فازبندی 
است؛  گرفته  قرار  کار  دستور  در  پروژه 
مشاور طرح فاز اول را تکمیل کرده که 
به تناسب بودجه اجرایی می شود، بخشی 
سرمایه گذار و بخشی دیگر را شهرداری 

باید اجرا کند.
از  زائر  بوستان  کرد:  خاطرنشان  وی 
بلوار مرجعیت تا انتهای کوه دو برادران در 
جنوب شرقی قم واقع می شود و مشرف به جاده ورودی 

شهرك قدس است.

نائب رئیس شورای اسلامی شهر قم بیان داشت: همه 
دستگاه های استان باید به شهرداری در زمینه گسترش 
کمربند سبز کمك کنند و در این زمینه وظیفه خود بدانند 

چرا که شهر متعلق به همه مردم می باشد. 
حسن بختیاری گفت: در شرق و غرب قم مشکل آب 
برای فضای سبز نداریم، چرا که پساپ تصفیه خانه وجود 
دارد و باید مدیریت شده و اصلاحات صورت گیرد و بتوانیم 

از طریق آن فضاسازی کنیم.
وی گفت: این امر موجب می شود علاوه بر کاهش 

مصرف آب در تلطیف هوا و جلوگیری از گرد و غبار بادهای 
شرقی و غربی جلوگیری کنیم.

نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم گفت: موضوع 
ایجاد فضای سبز در محل دفن تخلیه خاك و نخاله 
از دیگر اقداماتی است که باید انجام شود که این امر 
شهر  داخل  به  غبار  و  گرد  ورود  از  می شود  موجب 

جلوگیری شود.
را در  باید حداقل وظیفه خود  ما  بختیاری گفت: 
خصوص مهار گرد و غبارهای کانون های محلی ایجاد 

کنیم و شهرداری قم نیز با انتخاب مشاور به ما کمك 
خواهد کرد.

وی بیان داشت: همه دستگاه ها باید به شهرداری در 
زمینه گسترش کمربند سبز کمك کنند و در این زمینه 

وظیفه خود بدانند چرا که شهر متعلق همه است.
به  اگر  افزود:  نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم 
وضعیت شهر قم رسیدگی نشود، قطعا دچار آلودگی های 
گسترده در سطح شهر قم همانند دیگر کلانشهرها خواهیم 

شد که باید همه همکاری لازم را داشته باشند.

معاون شهرسازی و امور زیربنایی شهرداری قم خبرداد:

آغاز عملیات اجرایی فاز اول بوستان زائر از سال آینده

نائب رئیس شورای اسلامی شهر قم :

کانون های محلی گرد و غباردر استان قم مهار شود 

معاون امور عمرانی استانداری قم گفت: 
اصلاح هندسی و رفع نقاط حادثه خیز در 
شبکه معابر شهری قم باعث شده تعداد 
تلفات در تصادف ها در دو سال اخیر کاهش 

یابد. 
جلسه  ششمین  در  بهشتی  محسن 
با  جاری  سال  در  استان  ترافیک  شورای 
عضو  های  دستگاه  های  اقدام  از  تشکر 

در  قم  شهرداری  بویژه  ترافیک  شورای 
خصوص اصلاح هندسی و رفع نقاط حادثه 
خیز در شبکه معابر شهری افزود: لازم است 
با جدیت و تلاش بیشتر، عبور و مرور ایمن 
تری برای شهروندان ایجاد نماییم.وی افزود: 
در ترافیک مباحث فنی بر درخواست ها 
و  دارد  اولویت  مردم  ترافیکی  مطالبات  و 
نباید با تصویب طرحی جان و مال مردم و 

کاربران معابر را به مخاطره بیندازیم.در این 
جلسه مصوبه شورای عالی هماهنگ ترافیک 
ساماندهی  خصوص  در  کشور  شهرهای 
موتورسیکلت سواران، سامانه های حمل و 
نقل ریلی و اعطای درجه سبز در معاینه فنی 
به خودروها برای ورود به شهرها ابلاغ شد.در 
ادامه، طرح اصلاح هندسی تقاطع بلوار بعثت 
با کمربندی امام علی)ع( مطرح و جهت 

اصلاح قوسهای ورود و خروج به کمربندی 
به کمیته فنی عودت داده شد. همچنین 
طرح اصلاح هندسی بلوار غدیر در مقابل 
شهرک قدس جهت احداث لاین کندرو 
برای تامین دسترسی ها مصوب گردید و 
شش دستور جلسه با موضوع ایمنی حمل 
و نقل شهری و پیشگری از وقوع تصادف ها 

مطرح و بررسی شد. 

اسلامی  انفلاب  مسکن  بنیاد  کل  مدیر 
استان قم با بیان اینکه در حال حاضر حدود 
6500 واحد مسکن روستایی استان مقاوم 
سازی شده اند، گفت: در صورت استقبال مردم 
از وام ها، در زمینه پرداخت وام 15 میلیون 
تومانی برای ساکنان روستا ها و شهرهای زیر 

25 هزار نفر هیچ محدودیتی نداریم. 
غلامرضا صالحی با اشاره به راه اندازی نظام 
فنی روستایی در قم اظهار داشت: از سال ۸4 
که طرح ویژه مقاوم سازی مسکن روستایی در 
کشور کلید خورد باتوجه به اینکه در بخش 
مقاوم سازی وام کم بهره پرداخت می شده لازم 
بود که وام ها طی بازدید ناظرین و پیشرفت 
کارآزاد شود از همین رو نظام فنی روستایی را 
با همکاری کانون کاردان های استان راه اندازی 

کردیم.
مدیرکل بنیاد مسکن استان قم با اشاره به اینکه ناظران 
هر بخش و روستا در نظام فنی روستایی مشخص شده است، 
افزود: متقاضیان درخواست صدور پروانه به بخشداری ها 
می دهند و افراد بعد از صدور پروانه، به مراکز فنی مهندسی 
روستایی معرفی می شوند و این دفا تر نیز در مراکز بخش ها 

مستقر شده است.
صالحی با بیان اینکه دفا تر فنی مهندسی روستایی پیش 
زمینه معرفی به ناظر بود که وظیفه تهیه نقشه ها بر طبق 
اصول مهندسی و فنی داشت، اظهار داشت: در این دفا تر 

یک نفر به عنوان محاسب و یک نفر طراح در محل مستقر 
هستند و متقاضی با مراجعه به دفا تر نقشه های واحد را تهیه 

و به متقاضی تحویل داده می شود.
وی با اشاره به مراحل تهیه نقشه ها و دریافت وام گفت: 
طی این مراحل به خاطر رعایت اصول مقاوم سازی است و 
نقشه های واحد باید طبق اصول فنی تهیه شود از همین 
رو استقرار مراکز نظام فنی روستایی به این دلیل است که 

محاسبات سازه باید بر طبق اصول فنی باشد.
مدیرکل بنیاد مسکن استان قم تصریح کرد: دفا تر فنی 
مهندسی در بخش های کهک، خلجستان، مرکزی، جعفریه 
و سلفچگان مستقرهستند و مراجعات به این مناطق صورت 

اساس  بر  اینکه  بیان  با  صالحی  می گیرد. 
واحد  هزار  حدود 16  سال 90  سرشماری 
مسکونی در روستاهای استان قم داریم، گفت: 
این سرشماری مربوط به خانوارهای ساکن 
دائم است و تا کنون حدود 10 هزار واحد را 
وام داده ایم که از این تعداد نزدیک به 6500 
واحد آن مربوط به روستا ها هستند و مابقی 
در شهرهایی مانند سلفچگان، جعفریه و کهک 
است. وی با بیان اینکه در حال حاضر حدود 
6500 واحد مسکن روستایی مقاوم سازی 
از  استقبال مردم  شده اند، گفت: در صورت 
وام ها، در زمینه پرداخت وام 15 میلیون تومانی 
برای ساکنان روستا ها و شهرهای زیر 25 هزار 

نفر هیچ محدودیتی نداریم.
مدیرکل بنیاد مسکن استان قم خاطرنشان 
کرد: بنیاد مسکن برای خانوارهایی که محروم و کم بضاعت 
هستند و امکان تکمیل واحد را ندارند علاوه بر 15 میلیون 

تومان وام ثابت، 5 میلیون وام به این خانوار ها داده می شود.
صالحی با اشاره به اینکه درصورت استقبال از این طرح، 
نوسازی کل بافت های فرسوده استان قم دور از انتظار نیست، 
گفت: در صورت استقبال طی سه الی چهار سال می توان 
کل واحدهای روستایی را مقاوم سازی کرد اما به دلیل فصل 
سرما و مشکلات مالی که وجود دارد مراجعات برای وام ها 
کم است اما بنیاد مسکن سهمیه برای پرداخت هر تعداد 

متقاضی را دارد. 

معاون امور عمرانی استانداری قم :

تلفات تصادفات در محور های قم  کاهش یافته است

مدیر کل بنیاد مسکن استان قم  خبرداد:

مقاوم سازی6500 واحد مسکن روستایی 

مدیرکل ثبت احوال استان قم گفت: از 
ابتدای سال جاری تا پایان آذرماه، 37 هزار و 
294 مورد درخواست صدور کارت هوشمند 
ملی به ثبت رسیده که 35 هزار و 741 مورد 
آن صادر و 20 هزار و 105 مورد آن تحویل 

متقاضیان شده است. 
خلیل مرادی در جلسه شورای هماهنگی 
ثبت احوال و رصد جمعیت استان قم در 
خاطرنشان  استانداری  جواد)ع(  امام  تالار 
کرد: تلاش می کنیم با افزایش و سرعت 
بخشیدن ثبت نام و صدور کارت هوشمند، 
در دو سال آینده به طور کامل این طرح را 

تکمیل و اجرایی کنیم.وی در ادامه گفت: 
در سال جاری تاکنون  تعداد 20 هزار و 
ثبت  به  قم  استان  در  ولادت  مورد   131
مشابه  مدت  به  نسبت  که  است  رسیده 
سال قبل، یک هزار و 591 مورد معادل 
9 درصد افزایش داشتیم.وی افزود: در این 
مدت همچنین در هر ماه دو هزار و 237 
مورد ثبت ولادت نوزاد داشتیم که به صورت 
روزانه 73 مورد ولادت در قم به ثبت رسیده 
است که 9۸ درصد آن شهری و دو درصد 
روستایی است.مرادی اظهار داشت: نام های 
امیرعلی و فاطمه در رتبه اول نامگذاری در 

استان قم قرار دارند.وی خاطرنشان کرد: در 
این مدت همچنین هفت هزار و 350 مورد 

ازدواج در استان ثبت شده است.
مرادی خاطرنشان کرد: همچنین تعداد 
چهار هزار و 224 مورد وفات در قم به ثبت 
رسیده که نسبت به مدت مشابه سال قبل 
سه درصد افزایش داشته است.وی ادامه داد: 
در این مدت 22 هزار و 449 مورد شناسنامه 
بزرگسال، 20 هزار و39۸ شناسنامه نوزاد و 
سه هزار و 52۸ شناسنامه المثنی صادر و 
35۸ مورد تغییر نام و ۸52 مورد تغییر نام 

خانوادگی در استان انجام شده است.

مورد   6۸4 همچنین  یاداورشد:  وی 
تنظیم سند ولادت اتباع خارجی و صدور 
این  وفات  مورد هم سند  و 249  گواهی 
اتباع در قم ثبت شده است.مدیرکل ثبت 
شاخص  به  اشاره  با  همچنین  قم  احوال 
جمعیتی استان قم گفت: با در نظر گرفتن 
سرشماری  از  آمده  بدست  جمعیت  رقم 
عمومی نفوس و مسکن سال 1390 و با در 
نظر گرفتن ولادت و فوت های ثبت شده، 
آذرماه سال  پایان  قم در  استان  جمعیت 
1394 ، یک میلیون و 229 هزار و 790 

تن) بدون احتساب مهاجرت( می باشد.

مدیرکل ثبت احوال استان قم  خبرداد:

افزایش ۹ درصدی ولادت در استان قم 

اخبار
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم:

قم تنها کلانشهری که 
هوای آن آلوده نیست

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: باید با برنامه ریزی و 
هماهنگی همه دستگاههای اجرایی، پیش از رسیدن به وضعیت ناسالم هوا در 

شهر قم، اقدامات پیشگیرانه صورت بپذیرد. 
به گزارش روابط عمومی اداره کل حفاظت محیط زیست استان قم، سید 
رحمان دانیالی در جلسه بررسی وضعیت آلودگی هوای شهر قم در سخنانی 
اظهار داشت: در راستای کاهش آلودگی هوا در استان، اقدامات گسترده ای از 
جمله عدم صدور مجوز به صنایع آلاینده و نیز جلوگیری از فعالیت واحدهای 
آلاینده انجام گرفته است. وی با اشاره به نامه دکتر ابتکار به استانداران 
کلانشهرهای کشور در خصوص اقدامات لازم برای کاهش و مقابله با آلودگی 
هوا، بر ضرورت توجه و جدیت در پیگیری این اقدامات تاکید کرد و گفت: قم 
تنها کلانشهری است که آلودگی هوای آن به وضعیت ناسالم نرسیده است، اما 
اگر نسبت به اجرای طرح های پیشگیرانه غافل شویم به زودی با این معضل 
جدی مواجه می شویم. مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم با بیان 
اینکه همه دستگاههای اجرایی ذیربط باید طرح ها و برنامه های عملیاتی خود 
برای پیشگیری و مقابله با آلودگی هوا در شهر قم را هرچه سریعتر ارایه دهند، 
خاطرنشان کرد: فرهنگسازی و آگاهی بخشی در جامعه و همراهی و همدلی 
مردم و مسوولان در جهت تحقق هوای پاک و سالم بسیار اهمیت دارد. وی 
در پایان تصریح کرد: انتقال صنوف آلاینده به شهرکها و نواحی صنعتی، 
جایگزینی تاکسی ها و اتوبوسهای فرسوده، کاهش تردد وسایط نقلیه به ویژه 
در هسته مرکزی شهر، سرمایه گذاری در زمینه انرژی های پاک، افزایش 
ظرفیت گازرسانی به نیروگاهها، کاهش و ساماندهی تعداد موتورسیلکت ها، 
تعطیلی ادارات در روز پنجشنبه و افزایش فضای سبز منطقه ای و محله ای از 

جمله راهکارهای مقابله با آلودگی هوا در شهر قم می باشد. 

مدیرکل بهزیستی استان قم  خبرداد:

مشارکت ۲30هزار تن در طرح 
پیشگیری اجتماع محور از اعتیاد 

مدیرکل بهزیستی استان قم گفت: 230 هزار تن در استان در طرح 
پیشگیری اجتماع محور از اعتیاد تحث پوشش قرار گرفتند. 

رضا سلیقه افزود: هدف از اجرای این برنامه آگاه سازی مردم و پیشگیری 
از اعتیاد است که ما توانسته ایم در 16 محله شهری و 10 محله روستایی و 4 
مهد کودک جمعیتی بالغ بر 230 هزار تن را پوشش دهیم. وی در خصوص 
هزینه های این طرح گفت: تا آخر سال طبق اعتبارات تفاهم نامه امضا شده، 
مبلغ 640 میلیون ریال هزینه می شود که این هزینه ها با همکاری دبیرخانه 
شورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر است. وی اجرای این طرح را برای خانواده 
ها ضروری دانست و افزود: این طرح برای خانواده و متعاقب آن برای جامعه بسیار 
مفید و ضروری می باشد که کلاس های مهارت فرزند پروری و مهارت زندگی و 
پیشگیری از اعتیاد از جمله این کلاس هاست. وی در ادامه گفت: دربرنامه های 
اجتماع محور، فرایندهای خدماتی و رفاهی و ارتقایی و مسئولیت معطوف به آنها 
را به افراد خانواده و جامعه انتقال می دهیم و افراد اجتماع در تمام مراحل برنامه) 
نیازسنجی، اولویت بندی، برنامه ریزی، اجرا و ارزشیابی برنامه ( مشارکت فعال 
دارند.وی ادامه داد: برنامه های اجتماع محور درسه سطح محله ها، محیط های 
کار و محیط های آموزشی اجرا می شود. سلیقه، از اعتیاد به عنوان یک مقوله 
ناهمگون و آزاردهنده وجدان جمعی یاد کرد و گفت: یکی از مهمترین مشکلات 
مربوط به جوانان که گستره جهانی پیداکرده، ابتلا به انواع مواد مخدر و روانگردان 
است. وی افزود: رشد فزاینده این معضل ازنظر تعداد مصرف کننده و تغییر ماده 
مصرفی از سنتی به مواد شیمایی و صنعتی و روانگردان ها و پایین آمدن سن 
شروع مصرف، عوارض و آسیب های اجتماعی، فردی و اقتصادی را دربر دارد که 
اهمیت پیشگیری از اعتیاد و مداخله لازم نوجوانان و جوانان در محله ها یا مدارس 

از ضروریات جامعه است.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خبر داد:

احداث ۲00 هکتار کمربند سبز
 برای قم تا پایان سال

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم از احداث 200 
هکتار کمربند سبز برای قم تا پایان سال جاری در قم خبر داد.

پیام جوادیان با بیان اینکه مساحت کل فضای سبز هزار و ۸50 هکتار است 
گفت: از این رقم یک هزارو 400 هکتار مربوط به کمربند سبز است و مابقی به 
صورت پارک ها، بوستان ها و باغچه های طولی هستند.وی با بیان اینکه میزان 
سرانه مطلوب فضای سبز 17.5 متر است خاطرنشان کرد: سرانه فضای سبز 
شهری برای هر نفر 4.2 بوده و سرانه تفرجگاهی تنها 2.4 است که این آمار در 
مقایسه با استانداردهای جهانی بسیار پایین است.مدیرعامل سازمان پارک ها و 
فضای سبز شهرداری قم ادامه داد: یکی از برنامه ها توسعه پارک ها و بوستان ها 
است، در پایان سال 94 حدود 140 هزار متر مربع بوستان و پارک شهری 
داریم که یک سوم بودجه آن از محل اعتبارات سفر مقام معظم رهبری و 
مابقی آورده شهرداری است.وی عنوان کرد: 170 میلیارد ریال صرف پارک 
سازی عرصه ها شده و تا پایان سال حدود 200 هکتار کمربند سبز خواهیم 
داشت که بازدارنده ورود انواع آلاینده ها است و در این راستا عرصه ها شناسایی 

شده و با مساعد شدن هوا از 15 بهمن عملیات توسعه شروع می شود.

شهردار منطقه پنچ قم  عنوان کرد :

توسعه فضای سبز شهر قائم 
با احداث بوستان 3 هکتاری

شهردار منطقه پنچ قم با اشاره به اجرای پروژه های شهری در منطقه 
پنج گفت: یکی از مهم ترین پروژه ها بازگشایی بلوار شهید کبیری، با حدود 
۸0 میلیارد ریال اعتبار بود که فاز یك انجام شده و مابقی طرح نیز اجرایی 

خواهد شد .
احمد ترکمن با اشاره به وضعیت فضای سبز منطقه پنج شهر قم گفت: 
با توجه به فقر فضای سبز در این منطقه، 30 هزار متر مربع انتهای شهر قائم 

تملك صورت گرفته که به زودی به بوستان شهری قم تبدیل می شود.
وی با اشاره به وضعیت بلوار بها الدینی گفت: پنج نقطه در این بلوار وجود 
دارد که به بوستان محله ای تبدیل می شود و با اضافه شدن این بوستان ها 
فضای مطلوب شهری ایجاد خواهد شد. شهردار منطقه پنج قم با اشاره به 
اجرای پروژه های شهری در منطقه پنج گفت: عمده پروژه ها در خصوص، 
بازگشایی بلوار شهید کبیری، با حدود ۸0 میلیارد ریال هزینه می باشد که فاز 
یك انجام شده و مابقی طرح نیز اجرایی خواهد شد. ترکمن در خصوص دیگر 
پروژه های شهری قم گفت: یکی از پروژه ها در خصوص بلوار طه بود که انجام 

شد و از سوی دیگر روکش آسفالت بلوار شهیدان کلهری نیز صورت گرفت.
وی افزود: با توجه به واقع شدن این بلوار در مسیر جاده قم گرمسار، نیاز می 
باشد که فضاسازی انجام شود تا زائران و مسافران بتوانند به راحتی تردد کنند.

شهردار منطقه پنج قم به درآمدهای منطقه اشاره کرد و گفت: مصوب 
درآمد شهرداری منطقه پنج در طول یك سال 30 میلیارد تومان بوده که در 

طول 9 ماه این موضوع محقق شده است.

شهردار منطقه چهار قم  خبرداد:

بهسازی و اصلاح هندسی معابر 
شهرك قدس

شهردار منطقه چهار قم از بهسازی و اصلاح معابر هندسی شهرك قدس 
خبر داد .

مجید متین فر با اشاره به اینکه مردم سرمایه های اجتماعی هستند، اظهار 
کرد: یکی از اهداف مهم ما ارائه خدمات مطلوب به شهروندان است و همواره 

نیازمند همکاری و مشارکت آنها برای خدمت رسانی هرچه بهتر هستیم.
شهردار منقه چهار قم از بهسازی و اصلاح هندسی معابر شهرك قدس خبر 
داد و گفت: در گذشته سهم سرانه های خدماتی که مورد نیاز شهر و شهرك 
است تامین نشده و در این شهرك حداقل خدمات را هم نداشته ایم ولی 
شهرداری سعی کرده تا در زمینه توسعه فضای سبز و توجه به معابر اقداماتی را 
انجام دهد. وی افزود: در بحث بهسازی و اصلاح هندسی و معابر اقداماتی انجام 
شده و یکی از پروژه های مهم ادامه بلوار ولیعصر)عج( در این شهرك است که 
یك لاین آن در حال آسفالت است و اصلاحات باند دیگر را نیز انجام می گردد 
و همچنین نسبت به بهسازی فضای سبز این شهرك اقداماتی انجام شده است.  
شهردار منطقه چهار قم خاطرنشان کرد: مقرر شده تا زمین هایی به شهرداری 
واگذار شود و قطعا با انجام این کار توسعه فضای سبز در اولویت است و 
امیدواریم در زمینه تملك این زمین ها شهروندان همکاری لازم را داشته باشند.


